
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2083 
2. Ανακοινώνεται:
α) η µε υπ’ αρ. πρωτ. 9631/6466 από 28 Ιουλίου 2023

απόφαση του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και
συγκρότηση των προβλεπόµενων από το άρθρο 43Α του
Κανονισµού της Βουλής, Ειδικών Μονίµων Επιτροπών Ελλη-
νισµού της Διασποράς, Προστασίας Περιβάλλοντος,
Έρευνας και Τεχνολογίας, Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, Περιφερειών, Οδικής Ασφάλειας και
Σωφρονιστικού Συστήµατος και λοιπών Δοµών Εγκλεισµού
Κρατουµένων για την Α' Σύνοδο της Κ' Κοινοβουλευτικής
Περιόδου, σελ. 2120, 2121 - 2128 

β) η µε υπ’ αρ. πρωτ. 9630/6465 από 28 Ιουλίου 2023,
απόφαση του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και
συγκρότηση της προβλεπόµενης από το άρθρο 43Α του
Κανονισµού της Βουλής, Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Κοινο-
βουλευτικής Δεοντολογίας για την Κ' Βουλευτική Περίοδο,
σελ. 2120, 2129 - 2130 

γ) η µε υπ’ αρ. πρωτ. 9629/6464 από 28 Ιουλίου 2023,
απόφαση του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και
συγκρότηση της προβλεπόµενης από το άρθρο 46 του Κα-
νονισµού της Βουλής Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής
για την Κ' Βουλευτική Περίοδο, σελ. 2120, 2131 - 2132 

δ) η µε υπ’ αρ. πρωτ. 9627/6462 από 28 Ιουλίου 2023,
απόφαση του Προέδρου της Βουλής για τη συγκρότηση
της προβλεπόµενης από το άρθρο 49Α του Κανονισµού της
Βουλής, Επιτροπής Δηµοσίων Επιχειρήσεων, Τραπεζών Ορ-
γανισµών Κοινής Ωφελείας και Φορέων Κοινωνικής Ασφάλι-
σης για την Κ' Βουλευτική περίοδο, σελ. 2120, 2133 - 2134 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2083, 2095, 2096,
2097, 2099, 2100, 2101, 2103, 2105, 2114, 2115, 2117,
2118, 2119, 2135 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 60 έως 99, σελ.

2084 - 2094 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Τραγική κα-

θυστέρηση των εργασιών που αφορούν στον Τύµβο
Καστά», σελ. 2095 

β) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, µε θέµα: «Παιχνίδια µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς των
κτηριακών εγκαταστάσεων του Κέντρου Εκπαίδευσης και
Αποκατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ) σε Αθήνα και Θεσσαλο-
νίκη», σελ. 2097 

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Πόσο ακόµη η Κυβέρνηση θα κλείνει τα µάτια

στην υποστελέχωση  του Ακτινολογικού Τµήµατος του Γενι-
κού Νοσοκοµείου  Άργους και πόσο ακόµη οι πολίτες θα
ταλαιπωρούνται από την αναστολή των τακτικών ραντε-
βού», σελ. 2099 

ii.  µε θέµα: «Οι νέες περικοπές στις θεραπείες των παι-
διών µε αναπηρία θέτουν σε κίνδυνο την πορεία της ζωής
τους». , σελ. 2104 

iii. µε θέµα: «Να µη σταµατήσει η λειτουργία της Κινητής
Μονάδας Ψυχικής Υγείας Νοµού Ηρακλείου», σελ. 2106 

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα «Προστασία

δανειοληπτών, καταναλωτών, υπερχρεωµένων πολιτών και
ευάλωτων οµάδων από διαδικασίες κατάσχεσης, ηλεκτρονι-
κούς πλειστηριασµούς - προστασία πρώτης κατοικίας»,
σελ. 2101 

ε) Προς τον Υπουργό Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού,  µε θέµα: «Για τα πανεπιστηµιακά Δάση στο Περ-
τούλι Τρικάλων και στον Ταξιάρχη Χαλκιδικής», σελ. 2107 

στ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 
i. µε θέµα: «Αύξηση της εγκληµατικότητας στο ιστορικό

κέντρο της Αθήνας», σελ. 2109 
ii. µε θέµα: «Διευκρινίσεις για την εξαγγελθείσα έκδοση

νέων ταυτοτήτων από τον Σεπτέµβριο 2023 για τους πολί-
τες, σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας», σελ. 2111 

iii. µε θέµα: «Καίρια ερωτήµατα επί της καινοφανούς
αστυνοµικής ταυτότητας» , σελ. 2111 

iv. µε θέµα: «Συµπληρωµατικές διευκρινίσεις για την
εξαγγελθείσα έκδοση νέων ταυτοτήτων από τον Σεπτέµ-
βριο 2023 για τους πολίτες, σε µέγεθος πιστωτικής κάρ-
τας», σελ. 2111 

ζ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Η πυρκαγιά στη Ρόδο και η εµπει-
ρία της Εύβοιας», σελ. 2115 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2083 - 2105
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2105 - 2135
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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιουλίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.30’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 27-7-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΓ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 27
Ιουλίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση: α) της από 12-6-2023 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της

συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της από 5.7.2023
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης
των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέν-
τρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύνα-
µων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών της χώρας» (Α’ 132) και άλλες επείγουσες διατάξεις»

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη, Βουλευτή A’ Ανατολικής Ατ-
τικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’

Παρασκευή 28 Ιουλίου 2023
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2090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΔ’ - 28 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 2091



2092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 28 Ιουλίου 2023 ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Η υπ’ αριθµόν 26/18-07-
2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό
Οικονοµικών κ. Κωνσταντίνο Χατζηδάκη, οι υπ’ αριθµόν 31/24-
07-2023 και 35/24-07-2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν
από τον Υπουργό Υγείας κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδη, η υπ’ αριθµόν
25/18-07-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υπουργό
Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη, η υπ’ αριθµόν 38/24-07-2023
επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υπουργό Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζαχαράκη, η υπ’ αριθµόν
30/24-07-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από την Υφυ-
πουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή
Μακρή, η υπ’ αριθµόν 27/20-07-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Μάριο Θεµιστοκλέους, οι υπ’
αριθµόν 29/23-07-2023, 34/24-07-2023, 36/24-07-2023 και 39/24-
07-2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Κωνσταντίνο Κατσαφάδο. Η
υπ’ αριθµόν 37/24-07-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ.
Ευάγγελο Τουρνά. Η υπ’ αριθµόν 32/24-07-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση που απευθύνεται προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη κ. Παναγιώτη Μηταράκη, δεν θα απαντηθεί λόγω
αναρµοδιότητας.

Ξεκινούµε µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 25/18-07-
2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Ελληνική Λύση κ. Κωνσταντίνου
Μπούµπα προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Τραγική κα-
θυστέρηση των εργασιών που αφορούν στον Τύµβο Καστά».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Καληµέρα σας, κυρία Υπουργέ. Καληµέρα σας, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι.
Ξανά είµαστε εδώ. Είµαστε εδώ απέναντι σε ένα θέµα, το

οποίο ταλανίζει την τοπική κοινωνία, γιατί και εγώ κατάγοµαι από
το Δήµο Αµφίπολης. Να σας το πω, όµως, όπως το λέει στην κα-
θοµιλουµένη ο λαός, δεν πάει άλλο. Και όταν λέµε δεν πάει άλλο,
έχουµε κλείσει πλέον µια δεκαετία. Εδώ ήµασταν που τα λέγαµε
για την ανάδειξη αυτού του Τύµβου, που έχει παγκόσµια ακτινο-
βολία, σε ό,τι αφορά τις εργασίες που πρέπει να γίνουν για να
είναι επισκέψιµο. Αυτό είναι το ιδεατό δηλαδή, να µπορέσει ο
Τύµβος Καστά, να είναι επισκέψιµος όπως αρµόζει στην ιστορία,
όπως αρµόζει στην παγκόσµια ακτινοβολία που έχει, προκειµέ-
νου αυτό να αλλάξει όλα τα δεδοµένα της ευρύτερης περιοχής. 

Τι γίνεται, όµως; Μέχρι και χθες είναι µια ερηµοποιηµένη, εγ-
καταλελειµµένη υπόθεση. Αυτό, τουλάχιστον, δείχνει µετά και τα
τελευταία µάρµαρα που έχουν µπει πέριξ του χώρου. Υπήρχε µία
υπόσχεση για την επισκεψιµότητα του µνηµείου σε ό,τι αφορά
το ειδικό κοινό, δηλαδή, το επιστηµονικό θέµα για να µπορέσουν
οι επιστήµονες, δηλαδή, να είναι επισκέψιµο, αλλά αυτό δεν κα-
λύπτει τον απώτερο σκοπό. Το ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή η κα-
θυστέρηση δηµιουργεί, µία απογοήτευση στους κατοίκους,
δηµιουργεί νεύρα στην ευρύτερη περιοχή και µπαίνουν πολλά
στο µυαλό. 

Δικαίως, λοιπόν, θα πουν: Ενοχλεί το µνηµείο λόγω της ιστο-
ρίας της Μακεδονίας µήπως; Μπαίνουν ερωτηµατικά. Τι ενοχλεί
αυτό το µνηµείο, για να πάρει την θέση που του αρµόζει σε ό,τι
αφορά την ανάπτυξη, την αξιοποίηση, την προβολή και τη διά-
δοσή του; Μήπως αν ήταν στη νότιο Ελλάδα, θα µας πουν οι Βο-
ρειοελλαδίτες και θα έχουν δίκιο, χωρίς να βάζουµε κάποιες
διαχωριστικές γραµµές σε ό,τι αφορά την γεωγραφική του θέση;
Γιατί, λοιπόν, δεν αξιοποιείται; 

Οι ρυθµοί αυτή τη στιγµή είναι ρυθµοί «χελώνας», διότι δεν
ξέρω αν έχει γίνει και η απαραίτητη ενδοσκόπηση που έχετε πει
πέριξ του χώρου στην έκταση των είκοσι στρεµµάτων, προκειµέ-
νου να µην υπάρχει κάτι άλλο, διότι εκεί είπατε ότι δεν βρήκατε
να ενταφιάζεται κάτι άλλο. Είστε, όµως, σίγουροι; Έχετε προχω-
ρήσει στις απαραίτητες ενέργειες; 

Κυρία Υπουργέ, το τελικό αποτέλεσµα είναι ότι είναι η καθυ-
στέρηση της καθυστέρηση, σε ό,τι αφορά τον Τύµβο Καστά στην
Αµφίπολη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η

Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, σας ευχαριστώ ειλικρινά γιατί µου δίνετε την

ευκαιρία να αποκαταστήσω µία σειρά από λανθασµένες εντυπώ-
σεις που δηµιουργούνται γύρω από το θέµα του Τύµβου, του
οποίου όπως ξέρετε πολύ καλά στην ουσία το έργο ξεκίνησε να
συντελείται και να υλοποιείται από τον Ιούλιο του 20149 µέχρι
σήµερα. 

Επίσης, να σας πω ως γενική αρχή ότι πολλές φορές τα ίδια
τα µνηµεία -τις περισσότερες, θα έλεγα- είναι αυτά τα οποία µας
υπαγορεύουν τον χρόνο και τον ρυθµό ανάδειξής τους. Δεν είναι
µία απλή υπόθεση η παρέµβαση σε ένα µνηµείο. Παρ’ όλα αυτά,
την τετραετία 2019-2023 το έργο µπήκε στη σωστή του βάση,
γιατί όπως εσείς πολύ καλά γνωρίζετε το έργο αυτό εντάχθηκε
στο ΠΕΠ κεντρικής Μακεδονίας το Νοέµβριο του 2017 µε 1,5
εκατοµµύριο ευρώ. 

Η απορρόφηση τον Ιούλιο του 2019 ήταν 17.800 ευρώ και το
έργο εντάχθηκε µε εντελώς ανώριµες µελέτες. Την τετραετία
αυτή το Υπουργείο Πολιτισµού προσέθεσε επιπλέον πόρους
300.000.000 πέραν του 1,5 εκατοµµυρίου, το οποίο ήταν ένας
προϋπολογισµός όχι σωστός, γιατί το έργο δεν είχε σχεδιαστεί
σωστά, διότι οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου είχαν ζητή-
σει µε µετριοπαθή εκτίµηση 5 εκατοµµύρια για να γίνει ο σωστός
προγραµµατισµός για το συγκεκριµένο µνηµείο. 

Για να πάµε λοιπόν να δούµε πως έχουν ακριβώς τα πράγµατα.
Στη γραπτή σας ερώτηση λέτε ότι βρίσκονται σε εξέλιξη απειλη-
τικές συνθήκες για τη διατήρηση της στατικότητας του µνηµείου.
Αναφέρετε επίσης ότι δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες παρεµβά-
σεις ούτε οι απαραίτητες εργασίες συντήρησης µε γρήγορους
ρυθµούς. 

Σύµφωνα λοιπόν µε την αρµόδια Διεύθυνση Αναστήλωσης Αρ-
χαίων Μνηµείων δεν υφίσταται θέµα στατικότητας του µνηµείου
ούτε επικινδυνότητας για τους επισκέπτες. Έχουν ήδη υλοποι-
ηθεί τα σηµαντικότερα έργα που αφορούν στην αποκατάσταση
της αρχικής γεωµετρίας του Τύµβου και στην προστασία του τα-
φικού µνηµείου από τις ωθήσεις των εδαφών που το περιβάλ-
λουν. 

Έχουν ήδη εξασφαλιστεί συνολικά οι συνθήκες προστασίας
του µνηµείου και αντιµετώπισης των κινδύνων, ώστε να είναι εγ-
γυηµένη η απρόσκοπτη πρόοδος των εργασιών. Έχουν ολοκλη-
ρωθεί όλες οι εργασίες του τοιχογραφικού, της συντήρησης των
τοιχογραφικού και του γλυπτικού διακόσµου, που προηγούνται
των αναστηλωτικών εργασιών. 

Η πράξη στερέωση – συντήρηση - αποκατάσταση και ανάδειξη
µνηµείου Τύµβου Καστά, όπως εντάχθηκε το 2017 στο επιχειρη-
σιακό πρόγραµµα κεντρικής Μακεδονίας, περιελάµβανε επτά
υποέργα. Από το 2019 µέχρι σήµερα έχουν ολοκληρωθεί τα τέσ-
σερα, ενώ τα υπόλοιπα βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη. Ολοκλη-
ρώθηκαν οι υπηρεσίες τεχνικού συµβούλου, οι χωµατουργικές
υδραυλικές εργασίες, οι γεωτεχνικές παρεµβάσεις εξωτερικής
προστασίας του ταφικού µνηµείου και οι ανασκαφικές εργασίες.

Στο στάδιο της διαγωνιστικής διαδικασίας βρίσκεται το έργο
για την κατασκευή κελύφους προστασίας και ανάδειξης µέρους
του αρχαιολογικού χώρου και είναι σε εξέλιξη και το υποέργο
των εργασιών συντήρησης που έπονται των αναστηλωτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Ένα λεπτό δώστε µου, κύριε Πρόεδρε. 
Επιπλέον, το υποέργο που αφορά στο σηµαντικό έργο της δι-
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δακτικής αποκατάστασης του περιβόλου προχωρεί κανονικό-
τατα. Έχουν ταυτιστεί είκοσι πέντε από τους µεγάλους λίθους
του µαρµάρινου περιβόλου. Έχει τοποθετηθεί γερανογέφυρα
για να µπορεί να γίνει αυτή η εργασία, διότι αυτή είναι τόνοι που
πρέπει να σηκωθούν. Έχουν αποκατασταθεί ήδη οι εννέα και τις
υπόλοιπες µέρες θα τοποθετηθούν άλλοι δέκα. Εποµένως, τί-
ποτα δεν έχει καθυστερήσει. Απλώς υπάρχουν συγκεκριµένοι
χρόνοι για να παρεµβαίνουµε στα µνηµεία. 

Επίσης, θέλουµε να εξασφαλιστεί η απρόσκοπτη συνέχεια των
εργασιών, διότι εµάς µας ενδιαφέρει -επί των ηµερών της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας απεκαλύφθη το µνηµείο- να απο-
δοθεί σωστά στο κοινό και κυρίως στους πολίτες της
περιφερειακής ενότητας Αµφίπολης. Με δεδοµένο λοιπόν αυτό,
σε συνεννόηση µε την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, το
έργο θα περάσει phasing στην επόµενη προγραµµατική περίοδο,
ώστε να µην υπάρξει καµµία διακοπή. 

Ως προς τις απαλλοτριώσεις έχουν ολοκληρωθεί και έχουν κα-
ταβληθεί και τα χρήµατα στους δικαιούχους στις 5 Μαΐου του
2023. Ως προς το δρόµο που αναφέρετε στην ερώτησή σας, η
κατασκευή και η διαπλάτυνση ενός δρόµου δεν αφορά το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. Είναι έργο της τοπικής αυτοδιοίκησης, της πε-
ριφέρειας και του Δήµου Αµφίπολης. 

Όσο για την επίσκεψη του ειδικού κοινού, ήδη συντελείται. Ξέ-
ρετε καλύτερα από εµένα ότι το 2022 ήταν µια χρονιά µε σηµαν-
τικά ακραία καιρικά φαινόµενα, που έθεσαν την περιφερειακή
ενότητα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Αυτά λοιπόν τα και-
ρικά φαινόµενα κατέστρεψαν ένα µέρος του έργου, γιατί η γη
δεν είχε προλάβει ακόµη να δέσει επάνω στον Τύµβο και είµαστε
υποχρεωµένοι να το ξανακάνουµε. 

Εποµένως, τίποτα δεν καθυστερεί τίποτα δεν µένει πίσω, τί-
ποτα δεν κινείται µε ρυθµούς χελώνας και σε κάθε περίπτωση η
ανάδειξη του συγκεκριµένου µνηµείου ενδιαφέρει περισσότερο
από άλλους αυτή την Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπούµπας για τη δευτερολογία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κυρία Υπουργέ, το θέµα είναι
ότι βλέπω µια υποσχεσιολογία. Το έχουµε συζητήσει το ζήτηµα
και στο παρελθόν, αλλά η εικόνα που παρουσιάζει το µνηµείο και
αυτή τη στιγµή αν πάµε, γιατί και χθες µιλούσα µε συντοπίτες
µου, είναι ότι τοποθετήθηκαν µε έναν γερανό κάποια µάρµαρα
πριν περίπου διάστηµα δύο µηνών και τώρα δεν τοποθετούνται.
Δηλαδή αυτό το -εντός εισαγωγικών- «εργοτάξιο» απέναντι στο
µνηµείο του πολιτισµού δεν λειτουργεί. Αυτό τουλάχιστον δείχνει
η εικόνα και εγώ θέλω να σας ρωτήσω. 

Δεν αµφισβητώ, λέτε για τη στατικότητα. Η διάνοιξη του δρό-
µου λέτε ότι είναι θέµα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Άρα εκεί πρέ-
πει -δεν ξέρω- να κάµψουµε, να υπερκεράσουµε γραφειοκρα-
τικές διαδικασίες; Επιτέλους πρέπει να γίνει αυτή η διαπλάτυνση.
Λέτε ότι είναι σε εξέλιξη. 

Μπορείτε να µας το προσδιορίσετε χρονικά, ώστε αυτό να
συµβεί όχι όπως στο παρελθόν, προκειµένου οι κάτοικοι της ευ-
ρύτερης περιοχής να ξέρουν όσο το δυνατόν περισσότερο προσ-
διοριζόµενο χρονικά το µνηµείο, πότε επιτέλους θα αναδειχθεί; 

Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω γιατί το είχαµε συζητήσει και
στο παρελθόν. Δεν είναι µόνο ο Τύµβος Καστά που µπορεί να
δώσει ανάσα, ανάπτυξη στην περιοχή. Είναι και η παλαιοχριστια-
νική Αµφίπολη, η οποία και αυτή δυστυχώς είναι εγκαταλελειµ-
µένη. Είναι στα βήµατα του Αποστόλου Παύλου των εθνών, το
δεύτερο σηµείο µετά την Λυδία. Το ξέρετε. 

Και εκεί λοιπόν οι άνθρωποι καταγγέλλουν συνέχεια ότι δεν
έχει αξιοποιηθεί ούτε και η παλαιοχριστιανική Αµφίπολη. Είναι
µια περιοχή που συνδυάζει αρχαιοελληνικό, βυζαντινό και ορθό-
δοξο χριστιανικό πνεύµα. Άρα δηλαδή είναι µια περιοχή που έχει
πάρα πολλές δυνατότητες. 

Το θέµα είναι όµως, µπορούµε να το προσδιορίσουµε τούτη
την ώρα χρονικά, µε βάση αυτά που έχετε στα χέρια σας, την
ανάδειξη, το θέµα της στατικότητας που είπαµε; Είπατε ότι η αρ-
µοδιότητα είναι της τοπικής αυτοδιοίκησης και της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας σε ό,τι αφορά τον δρόµο. 

Εν πάση περιπτώσει, στο πρόγραµµα που ήταν ενταγµένο δεν
το αµφισβητώ. Ορθά το είπατε ήταν από το 2017, όπως και η θε-

οµηνία, η φυσική καταστροφή ήταν µεγάλη που έγινε στην ευ-
ρύτερη περιοχή. Εν πάση περιπτώσει µπορούµε να το προσδιο-
ρίσουµε χρονικά αυτό που περιµένουν οι κάτοικοι; Και όχι µόνο
οι κάτοικοι, αν θέλετε, αλλά όλη η Ελλάδα, όλοι οι Έλληνες. Είναι
παγκόσµιας ακτινοβολίας και το ξέρετε καλύτερα από µένα, γιατί
έχετε και το επίσταµαι της αρχαιολογίας επάνω σας, αλλά µπο-
ρούµε να το προσδιορίσουµε χρονικά επιτέλους και να πούµε ότι
αυτό που θα πούµε, θα γίνει; 

Και κάτι άλλο. Είχαµε τα αρχαιολογικά ευρήµατα τα οποία φύ-
γανε. Και εγώ ως Βουλευτής και δηµοσιογράφος δεν είδα µια
αναλυτική λίστα, ένα προς ένα, να υπάρχουν τουλάχιστον στην
κοινή γνώµη. Για το άλλο κοµµάτι εδώ και χρόνια έφυγαν οι σκε-
λετοί. Έχει προσδιοριστεί το γενετικό υλικό; Δεν το γνωρίζω. Αν
γνωρίζετε κάτι, να µας πείτε και για τους σκελετούς, αν είναι το
τελικό πόρισµα από τους επιστήµονες εκεί σε ό,τι αφορά το γε-
νετικό υλικό.

Εν κατακλείδι, θέλουµε συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Δηλαδή
κάθε χρόνο, κάθε φορά ακούµε µία διαφορετική ηµεροµηνία, µε
αποτέλεσµα αυτό που θα πει ο λαός, ότι έχουν βαρεθεί τις υπο-
σχέσεις απέναντι στην ανάδειξη του µνηµείου του Τύµβου Καστά
στο Δήµο Αµφίπολης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η κυρία Υπουργός

έχει τον λόγο για τη δευτερολογία της.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Δεν έγινε κα-

τανοητό αυτό που είπα. Σας έδωσα συγκεκριµένα στοιχεία.
Υπήρχε ένα φυσικό αντικείµενο ενταγµένο στο τρέχον ΕΣΠΑ.
Όπως σας είπα, από τα επτά υποέργα τα τέσσερα έχουν ήδη
ολοκληρωθεί και βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη τα υπόλοιπα τρία.
Εποµένως αυτό δεν είναι υποσχεσιολογία. Αυτό είναι κάτι πολύ
συγκεκριµένο. 

Επιµένετε στη διαπλάτυνση του δρόµου. Δεν αφορά το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού η διαπλάτυνση του δρόµου. Έχουν άλλοι την
αρµοδιότητα. Το Υπουργείο Πολιτισµού θα αδειοδοτήσει. Όταν
λοιπόν κατατεθούν οι φάκελοι αυτοί, θα αδειοδοτηθεί η διαδικα-
σία της διαπλάτυνσης του δρόµου. 

Μου λέτε κάτι για τις απαλλοτριώσεις. Σας είπα ότι οι απαλλο-
τριώσεις έχουν συντελεστεί. Τα χρήµατα παρακατατέθηκαν 5
Μαΐου στο Παρακαταθηκών και Δανείων για να τα πάρουν οι δι-
καιούχοι. Αυτά όλα δεν είναι υποσχεσιολογία. Αυτά όλα είναι
πολύ συγκεκριµένα γεγονότα, είναι facta. 

Πάµε λοιπόν σε αυτά τα οποία είπατε στη δευτερολογία σας.
Τι θα πει «κάποια µάρµαρα»; Ξέρετε τι σηµαίνει το να ταυτιστεί
ο λίθος και να µπει στην ακριβή θέση που πρέπει; Μπορεί µε τη
γερανογέφυρα, προκειµένου να πάει να ακουµπήσει εκεί που
ήταν στην αρχαιότητα το µάρµαρο, να χρειαστεί και µία και δύο
µέρες. Δεν στρώνουµε άσφαλτο στα µνηµεία. Αποκαθιστούµε
την ιστορία µας και αυτό ενδιαφέρει και εσάς και εµάς, αλλά και
όλους τους Έλληνες. Αυτό λοιπόν πρέπει να γίνει µε το σωστό
τρόπο. 

Μου λέτε ότι φύγανε ευρήµατα. Να φύγουν να πάνε πού; Πού
έφυγαν και πήγαν τα ευρήµατα; Ό,τι έπρεπε να φύγει από το
µνηµείο, έχει πάει στο Μουσείο της Αµφίπολης. Έχει εισαχθεί
κανονικά κατά νόµο, φυλάσσεται, προστατεύεται κατά νόµο, συν-
τηρείται και συγκολλάται κατά νόµον. Εποµένως, πού πήγαν τα
ευρήµατα; Μερικά ένα χιλιόµετρο πιο πέρα που είναι το Μουσείο
της Αµφίπολης. 

Από εκεί και πέρα, σχετικά µε όλο αυτό το θέµα που θίγετε για
το ότι η περιοχή έχει µείνει πίσω, έχω πει πάρα πολλές φορές ότι
η Αµφίπολη δεν περιορίζεται στον Τύµβο Καστά, ο οποίος στο
τέλος της επόµενης προγραµµατικής περιόδου θα έχει ολοκλη-
ρωθεί. Σας θυµίζω ότι ανάλογοι χρόνοι είναι για όλα τα µνηµεία
αυτού του είδους, όπου και αν βρίσκονται. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε την ευρύτερη περιοχή. Η Αµφίπολη,
είναι ένας µείζων αρχαιολογικός χώρος και πάρα πολύ σηµαντι-
κός. Λέτε: «Τι έχει κάνει και τι κάνει το Υπουργείο Πολιτισµού;». 

Νοµίζω ότι τα ξέρετε, αλλά θα τα επαναλάβω. Συνεχίζεται, κατ’
αρχάς, η µελέτη του ίδιου του Τύµβου, καθώς και οι έρευνες στις
γειτονικές περιοχές, ξεκινώντας από τον λόφο 133, ακριβώς για
να υπάρχει η πληρέστερη τεκµηρίωση των αρχαιολογικών δεδο-
µένων. 
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Συγχρόνως, ωριµάζουν οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού όλες τις µελέτες που χρειάζονται για την ανά-
δειξη τούτου του µνηµείου, προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί
στην επόµενη προγραµµατική περίοδο, όπως έχουµε συνεννοη-
θεί µε τον περιφερειάρχη κεντρικής Μακεδονίας. 

Πάντοτε στο µνηµείο αυτό θα µπαίνουν το πολύ έξι άτοµα.
Όλοι οι άλλοι, λοιπόν, θα πρέπει να περιµένουν απ’ έξω, όπου
πρέπει να διαµορφωθεί ένας χώρος ανάπαυσης, εκπαίδευσης
των επισκεπτών, µε ενδιαφέρον υλικό το οποίο θα πρέπει να βλέ-
πουν εκεί και µε χώρους εξυπηρέτησης. Αυτές, λοιπόν, όλες τις
µελέτες τις ωριµάζουµε, προκειµένου το έργο να συνεχιστεί,
όπως είπα, χωρίς πρόβληµα στην επόµενη προγραµµατική πε-
ρίοδο.

Συγχρόνως, το 2020 εντάξαµε στο τρέχον ΕΣΠΑ το έργο «Αρ-
χαιολογικό Πάρκο Αµφίπολης, υποδοµές εξυπηρέτησης επισκε-
πτών, ενοποίηση των µνηµείων». Το έργο έχει υλοποιηθεί στο
75% και προχωρεί. 

Εντάξαµε το 2022 στο Ταµείο Ανάκαµψης το έργο «Προσβα-
σιµότητα ΑΜΕΑ, βελτίωση υποδοµών υποδοχής επισκεπτών σε
µνηµεία της Αµφίπολης». Και αυτό το έργο βρίσκεται σε πλήρη
εξέλιξη από την εφορεία αρχαιοτήτων. 

Το 2022 εντάξαµε επίσης στο Ταµείο Ανάκαµψης τη συντή-
ρηση της ξύλινης γέφυρας, µε προϋπολογισµό 1.200.000. Όλα
αυτά τα έργα είναι έργα, εξαιρουµένου του Καστά, της τάξεως
περίπου των τριών εκατοµµυρίων. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά δεν είναι υποσχέσεις, είναι συγκεκριµένα
έργα, µε συγκεκριµένους προϋπολογισµούς και χρονοδιαγράµ-
µατα, τα οποία υλοποιούνται. Το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως ξέ-
ρετε, έχει όριο το 2025 και τα έργα αυτά θα έχουν αξιοποιηθεί
πλήρως. 

Από εκεί και πέρα, αναµένουµε µία ευρύτερη πρόταση από την
περιφερειακή ενότητα και τον δήµο για την ευρύτερη περιβαλ-
λοντολογική αξιοποίηση και χωροταξική αξιοποίηση της περιο-
χής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 38/24-7-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, µε θέµα: «Παιχνίδια µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς των
κτηριακών εγκαταστάσεων του Κέντρου Εκπαίδευσης και Απο-
κατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ) σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη». 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ελλάδα, εκπαίδευση τυφλών, έτος 2023. 
Εικόνα πρώτη: Η Εθνική Τράπεζα βγάζει στο σφυρί το µερίδιό

της από το κεντρικό κτήριο της Σχολής Τυφλών της Θεσσαλονί-
κης, που είναι παράρτηµα του ΚΕΑΤ, του Κέντρου Εκπαίδευσης
και Αποκατάστασης Τυφλών. Είναι ένα κτήριο, κυρία Υπουργέ,
τοπόσηµο, όµως τραγικά υποσυντηρηµένο, το οποίο στεγάζει και
το µοναδικό -το µοναδικό!- ειδικό δηµοτικό σχολείο για τυφλούς
και παιδιά µε προβλήµατα όρασης στη βόρεια Ελλάδα. Πού θα
πάνε αυτά τα παιδιά; Οφείλετε µια απάντηση. 

Εικόνα δεύτερη: Την ίδια ώρα, το διατηρητέο κτήριο, το επο-
νοµαζόµενο «Αµπέτειο Μέλαθρο», στη Σχολή Τυφλών εδώ στην
Καλλιθέα µένει εδώ και είκοσι τέσσερα χρόνια αναξιοποίητο,
µετά τις ζηµιές που υπέστη από τους σεισµούς του 1999, όταν
οι υπάρχουσες υπηρεσίες του ΚΕΑΤ και το Ειδικό Σχολείο Τυ-
φλών Καλλιθέας ασφυκτιούν από την έλλειψη χώρων. 

Αυτό το επί είκοσι τέσσερα χρόνια εγκαταλειµµένο κτίριο θα
µπορούσε βεβαίως -και θα έπρεπε- να αξιοποιηθεί για τους σκο-
πούς του Κέντρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών,
κυρία Υπουργέ. 

Ταυτόχρονα -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε, πιθανόν να το γνωρί-
ζετε, είστε καινούργια στα καθήκοντα αυτά- αυτό το συγκεκρι-
µένο κτήριο, το «Αµπέτειο Μέλαθρο», γίνεται και αντικείµενο
διεκδίκησης για αλλαγή χρήσης για επιχειρηµατικούς σκοπούς,
και από τον Δήµο της Καλλιθέας, αλλά και από το Ινστιτούτο Ανα-
πηρίας της ΕΣΑΜΕΑ. 

Και αν δεν έγιναν κινητοποιήσεις, κύριε Πρόεδρε, όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια γι’ αυτό το κτήριο από τη Συντονιστική Επι-
τροπή Αναπήρων, από τον Σύλλογο Γονέων και Κηδεµόνων, από
τον Σύλλογο Εργαζοµένων του ΚΕΑΤ στην Καλλιθέα, ώστε αυτό
επιτέλους το κτήριο, ένα κτήριο παραδοσιακό και εντυπωσιακό,
να συντηρηθεί, να αξιοποιηθεί και να αποδοθεί για τις ανάγκες
των τυφλών. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, µε βάση αυτά, σας ρωτάµε, κυρία Υπουργέ,
τι σκοπεύετε να κάνετε, ώστε να ακυρωθεί κατ’ αρχάς αυτή η
διαδικασία πώλησης του µεριδίου της Εθνικής Τράπεζας από το
κτήριο της Σχολής Τυφλών Θεσσαλονίκης και να περάσει αυτό
και τυπικά, µε όλες τις διαδικασίες, στην ιδιοκτησία του ΚΕΑΤ.
Να δοθούν βεβαίως όλες οι αναγκαίες κρατικές πιστώσεις για να
γίνουν εκείνες οι µελέτες που θα έχουν βεβαίως κι έναν κατεπεί-
γοντα χαρακτήρα, γιατί καταλαβαίνετε ότι είναι χρονίζοντα τα
προβλήµατα, για να ανεγερθούν επιτέλους και νέες σύγχρονες
κτηριακές εγκαταστάσεις για τις ανάγκες της εκπαίδευσης και
της αποκατάστασης των τυφλών στη βόρεια Ελλάδα. Γιατί αυτές
που υπάρχουν δεν είναι και οι καταλληλότερες. Για να γίνει πλή-
ρως λειτουργικό επιτέλους µετά από είκοσι τέσσερα χρόνια το
«Αµπέτειο Μέλαθρο» στην Καλλιθέα, προκειµένου να αποδοθεί
στο ΚΕΑΤ, σταµατώντας και ακυρώνοντας, αν θέλετε, οποιαδή-
ποτε άλλη συζήτηση για αλλαγή της χρήσης του. 

Και βεβαίως, υπάρχει και το µόνιµο αίτηµα που έχουµε για
τους εργαζόµενους στην ειδική αγωγή. Αυτοί και αν έπρεπε να
είναι µόνιµοι και να µην είναι επικουρικοί και συµβασιούχοι! Ο
λόγος νοµίζω δεν χρειάζεται να εξηγηθεί. Και βεβαίως, να γίνουν
εκείνες οι απαραίτητες προσλήψεις, έτσι ώστε επιτέλους αυτές
οι εξαιρετικές κοινωνικές υπηρεσίες να λειτουργήσουν έτσι όπως
πρέπει να λειτουργούν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Υπουργός, κ. Ζα-

χαράκη, έχει τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Κύριε Δελή, κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ ιδιαίτερα για την

ερώτηση την οποία απευθύνετε σήµερα. Μάλιστα, αυτονόητη
υποχρέωση είναι και η άµεση απόκριση του Υπουργείου σε αυτή
την υπόθεση, η οποία βλέπω, τουλάχιστον διαδικτυακά, ότι εξε-
λίσσεται τις τελευταίες µέρες και η οποία, βέβαια, αφορά εκα-
τοντάδες ανθρώπους οι οποίοι έχουν δώσει τη ζωή τους. Μιλάω
και για το προσωπικό, το οποίο πραγµατικά δίνει τον καλύτερο
εαυτό του, αλλά και τους σπουδαστές, οι οποίοι πραγµατικά
εξαρτώνται από τη σχολή. 

Θα θυµίσω βέβαια ότι ουσιαστικά το πρόσφατο της τοποθέτη-
σης δεν θα δικαιολογούσε άγνοια επί του συγκεκριµένου ζητή-
µατος. Γιατί ξέρετε, πάρα πολύ καλά, ότι η ίδια έχω θητεύσει ως
Υφυπουργός Παιδείας και έχουµε βρεθεί πάρα πολλές φορές σε
επίκαιρες ερωτήσεις, ειδικά για τα ζητήµατα της ειδικής αγωγής. 

Θα ήθελα µάλιστα να θυµίσω ότι στην Ελλάδα του 2021 και
2022 έγιναν για πρώτη φορά διορισµοί στην ειδική αγωγή,
πράγµα το οποίο φέρουµε ως τίτλο τιµής στη συγκεκριµένη κυ-
βέρνηση. Και βέβαια, συνέχισαν να γίνονται και το 2023. 

Αυτό το λέω για να θυµίσουµε ότι δεν είµαστε στο ιδανικό ση-
µείο ούτε και στο ευκταίο, είµαστε όµως στην αρχή του εφικτού,
για να µπορέσουµε να καλύψουµε αυτό το οποίο θα πρέπει να
είναι πρωταρχικό µέληµα της πολιτείας, µια ισότιµη πρόσβαση
στην εκπαίδευση και βέβαια, στη µέριµνα για τους ανθρώπους
µε αναπηρία. Είναι ένα ζήτηµα, λοιπόν, ζωτικής σηµασίας, που
αφορά το µέλλον τους.

Θα θυµίσω γι’ αυτούς που µας παρακολουθούν σήµερα, αλλά
και για τα σεβαστά µέλη του Κοινοβουλίου που είναι εδώ, ότι το
ΚΕΑΤ είναι ο φορέας υλοποίησης της εθνικής πολιτικής για τα
άτοµα µε αναπηρία όρασης και εκφραστής της και σε ευρωπαϊκό
και διεθνές επίπεδο. Λειτουργεί µάλιστα για περισσότερα από
εκατό χρόνια, παρέχει σπουδαίες υπηρεσίες για την ανεξάρτητη,
αυτόνοµη και αξιοπρεπή διαβίωση, αλλά και την πλήρη ένταξη
των συµπολιτών µας µε αναπηρία όρασης στο κοινωνικό σύνολο. 

Είναι υπηρεσίες οι οποίες συνεχώς θέλουµε να εξελίσσονται,
να αναβαθµίζονται. Και βέβαια, σε µία περίοδο που και η τεχνο-
λογία εισέρχεται µε πολύ γοργούς ρυθµούς, να µπορούν να
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εναρµονίζονται, έτσι ώστε να υπάρχουν οι δεξιότητες και οι συµ-
πολίτες µας να µπορούν να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της
εποχής. 

Η βιωσιµότητα και η λειτουργικότητα των εγκαταστάσεων είναι
πρωταρχικό µέληµα, να ξέρετε, κύριε Δελή, για το νεοσύστατο
Υπουργείο. Συνδέονται αναπόσπαστα και µε το έργο του ΚΕΑΤ
και βέβαια, µε το οµαλό καθεστώς των εργαζοµένων. Πρωτί-
στως, όµως, µε την καλύτερη δυνατή υποστήριξη των ατόµων µε
αναπηρία όρασης στις όσο δυνατόν περισσότερες πτυχές, όπως
ανέφερα ήδη, της κοινωνικής ζωής: Για βοήθεια, για την κοινω-
νική στέγαση όσο γίνεται, για την ανεξάρτητη διαβίωση ή για το
κοµµάτι της εργασίας, που για µας είναι πάρα πολύ σηµαντικό
για τα άτοµα µε αναπηρία. Και δεν παίζουµε κανένα «παιχνίδι»
µε τόσο ευαίσθητα ζητήµατα. 

Για να πάµε λοιπόν ακριβώς σε αυτή την ερώτηση, την οποία
καλά κάνατε και θέσατε, θα απαντήσουµε µε απόλυτη καθαρό-
τητα. Δεν τίθεται θέµα πώλησης του συγκεκριµένου οικήµατος.
Δεν τίθεται κανένα ζήτηµα πρόθεσης πώλησης από την τράπεζα.
Τις προηγούµενες µέρες ήρθαµε σε επαφή µε την ηγεσία της
τράπεζας. Και πρέπει να σας πω ότι εντόπισα ένα ιδιαίτερο εν-
διαφέρον από τον κ. Μυλωνά. 

Είναι ένα σύνθετο ιδιοκτησιακό καθεστώς. Καλά κάνετε και το
θέτετε. Είναι ένα εξ αδιαιρέτου µερίδιο ιδιοκτησίας 69,1% που
ανήκει στο υπό εκκαθάριση σωµατείο φιλανθρωπική Οργάνωση
Προστασίας Τυφλών Βορείου Ελλάδος «Ο Ήλιος» και η Εθνική
Τράπεζα έχει εξ αδιαιρέτου το 30,9%.

Να το πούµε και εδώ πέρα, γιατί σίγουρα µας παρακολουθούν
και οι γονείς, οι ίδιοι οι σπουδαστές. Το προσωπικό δεν πρόκειται
να απολυθεί. Δεν τίθεται τέτοιο ζήτηµα. Δεν τίθεται καν ζήτηµα
πώλησης για την ακρίβεια. Και επαναλαµβάνω έχουµε προχωρή-
σει τις επαφές µας µε την τράπεζα. Θα συνεργαστούµε µάλιστα
στενά στο σηµείο και στο επίπεδο που µπορούµε και εµείς για την
επίλυση των ιδιοκτησιακών ζητηµάτων προς όφελος της διατήρη-
σης και αξιοποίησης του ιστορικού αυτού ακινήτου, χωρίς βέβαια
να θέλουµε να εµποδίσουµε την απρόσκοπτη λειτουργία του πα-
ραρτήµατος. Έχει ένα µοναδικό πολιτιστικό πρόσηµο. Από εκεί
κατάγεστε, από τη Θεσσαλονίκη και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Και βέβαια να πάω και σε ένα δεύτερο επίπεδο να σας πω ότι
ενηµερώθηκα από την τράπεζα ότι υπάρχει και πρόθεση και για
δωρεά από µέρους τους του συγκεκριµένου µεριδίου, το 30%
δηλαδή, όταν επιλυθούν βέβαια τα ιδιοκτησιακά ζητήµατα, τα
οποία νοµικά αντιλαµβάνεστε ότι έχουν ένα ιδιαίτερο βάρος ως
προς το να επιλυθούν. Υπάρχει όµως µια διαδικασία εκκαθάρι-
σης ούτως η άλλως από πλευράς και του 60,9%, δηλαδή του µε-
ριδίου το οποίο υπάρχει στο υπό εκκαθάριση σωµατείο. 

Άρα απάντησα στο πρώτο κοµµάτι. Θα συνεχίσω και στην δευ-
τερολογία. Δεν υπάρχει πρόθεση πώλησης του συγκεκριµένου
µεριδίου. Αυτό το ζήτηµα ανέκυψε τις τελευταίες µέρες και προ-
φανώς είχαµε και ευθύνη και υποχρέωση να απαντήσουµε. Καµ-
µία δηλαδή ανησυχία δεν θα πρέπει αυτή τη στιγµή να κυριαρχεί
στους ανθρώπους, οι οποίοι ευλόγως µπορεί να είδαν κάτι και
να ανησύχησαν τις τελευταίες µέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δελής για την δευτερολογία του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρατάµε την υπόσχεση της κυρίας Υπουργού για τη µη πώ-

ληση του συγκεκριµένου µεριδίου της εθνικής, αν και η διαδικα-
σία εξελίσσεται -δεν έχει ακυρωθεί από όσο γνωρίζουµε- και
εξελίσσεται εδώ και µήνες. Εδώ θα είµαστε να τα παρακολου-
θούµε. Εν πάση περιπτώσει το επίσηµο κράτος δεν είναι και τόσο
συνεπές στις υποσχέσεις που κάθε φορά δίνει και αυτό δεν έχει
καµµία προσωπική αιχµή. 

Πράγµατι µιλήσατε για την πείρα σας στην ειδική αγωγή από
την προηγούµενη θητεία σας στο Υπουργείο Παιδείας. Θα συµ-
φωνήσω µαζί σας. Αυτό αυξάνει, βεβαίως, τις απαιτήσεις και από
το πρόσωπό σας, καταλαβαίνετε. 

Μιλήσατε για το σύνθετο ιδιοκτησιακό καθεστώς, ένα πραγ-
µατικά δαιδαλώδες καθεστώς που εµποδίζει τη λειτουργία ου-
σιαστικά αυτών των κοινωνικών δοµών. Δύο είναι αυτές, στην
Καλλιθέα και στη Θεσσαλονίκη. Θα πρέπει κάποια στιγµή να επι-
λυθεί αυτό το σύνθετο ιδιοκτησιακό καθεστώς και να αποδοθεί

στο δηµόσιο κανονικά, το οποίο θα χρηµατοδοτεί και θα έχει
στην ευθύνη του την πλήρη λειτουργία. 

Μιλήσατε, ανοίξατε το ζήτηµα της προσφοράς, της λειτουρ-
γίας του ΚΕΑΤ, του Κέντρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης
Τυφλών. Είναι η µεγάλη του προσφορά εδώ και δεκαετίες. Έτσι
είναι, θα συµφωνήσουµε. Θα πρέπει να συµφωνήσουµε όµως και
σε κάτι άλλο, ότι αυτό το κέντρο όλα τα τελευταία χρόνια υπο-
βαθµίζεται σταθερά, κυρία Υπουργέ. Και υποβαθµίζεται και από
την έλλειψη σύγχρονων επιστηµονικών προγραµµάτων. Υποβαθ-
µίζεται και από τους ελάχιστους µόνιµους εργαζόµενους που
έχουν αποµείνει, αφού οι περισσότεροι είναι συµβασιούχοι. Και
επιπλέον στην Καλλιθέα, ξέρετε, αυτό το ΚΕΑΤ λειτουργεί µε
έναν τρόπο όχι λίγο, αλλά έως πολύ τριχοτοµηµένο. Εκτός από
το ειδικό σχολείο των τυφλών υπάρχει και µια ΑΜΚΕ, η λεγόµενη
πρωτοπορία, υπάρχει και ένα ΚΔΑΠ τυφλών. 

Θα ήθελα να πω εδώ µε την ευκαιρία ότι η εκπαίδευση των τυ-
φλών στη χώρα µας δυστυχώς πάει από το κακό στο χειρότερο
τα τελευταία χρόνια και αυτό φαίνεται από τους αριθµούς των
µαθητών µε προβλήµατα όρασης και τυφλότητας που λιγο-
στεύουν ολοένα και περισσότερο στις δοµές στις οποίες φοιτούν
από τη στιγµή που δεν παίρνουν, βέβαια, την ανάλογη στήριξη
µε βάση τις δικές τους εκπαιδευτικές ανάγκες. Τα ειδικά δηµο-
τικά σχολεία, τα ειδικά σχολεία τυφλών σε Αθήνα και Θεσσαλο-
νίκη δεν λειτουργούν µε κανονικό προσωπικό παρά µε ένα
µεγάλο ποσοστό αναπληρωτών. 

Πολλές φορές στα τµήµατα, κυρία Υπουργέ, υπάρχουν παιδιά
τα οποία εκτός από προβλήµατα όρασης έχουν και άλλα προ-
βλήµατα αναπηρίας. Και αυτό ξέρετε δεν βοηθά καθόλου όταν
είναι µέσα στην ίδια αίθουσα παιδιά µε διαφορετικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες, να προαχθεί η εκπαίδευση. Υπάρχουν ελλείψεις
σε ειδικότητες, υπάρχουν ελλείψεις σε σύγχρονα εποπτικά µέσα.
Καταλαβαίνετε ότι αυτά τα ειδικά σχολεία και ειδικά µε τους τυ-
φλούς, τα εποπτικά µέσα παίζουν καθοριστικό ρόλο για την εκ-
παίδευση αυτών των παιδιών 

Και θα θέλαµε εδώ µια απάντηση. Είναι νοµίζω ντροπή για τη
χώρα µας -και δεν λυπάµαι τη λέξη να την πω- το ότι στη χώρα
µας δεν υπάρχει τον 21ο αιώνα ούτε γυµνάσιο ούτε λύκειο για
τους τυφλούς. Η εκπαίδευσή τους σταµατάει στο ειδικό δηµοτικό
σχολείο. Τι είναι αυτό τώρα; Είναι η λεγόµενη συµπερίληψη, η
λεγόµενη ένταξη, να τα πετάξουµε έτσι τα παιδιά όλα στα γενικά
σχολεία, αδιαφορώντας για τις ειδικότερες ανάγκες τους;

Να θυµίσουµε εδώ ότι στο ΚΕΑΤ έκλεισε ένα οικοτροφείο που
έδινε πραγµατικά ζωή εκεί στον χώρο αυτό. Και να µην πούµε,
βεβαίως, για την επαγγελµατική εκπαίδευση των τυφλών, όπου
ουσιαστικά αρκείται σε κάποια υποβαθµισµένα ινστιτούτα επαγ-
γελµατικής κατάρτισης κυρίως ωθώντας αυτούς τους ανθρώ-
πους σε εργασίες τηλεφωνικών παραγωγών. Και η απόδειξη της
υποβάθµισης των επαγγελµατικών δικαιωµάτων αυτών των αν-
θρώπων, των τυφλών και αυτών που έχουν προβλήµατα όρασης,
είναι ότι σε σχέση, κυρία Υπουργέ, µε πριν σαράντα χρόνια είναι
µόνο 10% αυτοί που εργάζονται σε σχέση µε αυτούς που εργά-
ζονταν πριν από σαράντα χρόνια. Και αυτό δεν είναι καθόλου, µα
καθόλου τιµητικό. 

Τα είχαµε πει όλα αυτά. Θέλω να θυµίσω εδώ ότι η ερώτηση
απευθύνεται προς την Υπουργό αλλά απευθύνεται συνολικά και
στην Κυβέρνηση. Τα είχαµε απευθύνει µε µία ερώτηση, κύριε
Πρόεδρε, την υπ’ αριθµόν 2128 στις 7 Φεβρουαρίου του 2023, η
οποία παραµένει έως και σήµερα αναπάντητη. 

Αυτό που χρειάζεται, κυρία Υπουργέ, είναι ότι θα πρέπει να
δοθούν λύσεις –αυτό ζητάµε εµείς- µε βάση τις σηµερινές, τις
σύγχρονες ανάγκες αυτών των παιδιών. Δεν µας άρεσε καθόλου
αυτό που είπατε πριν για τη βιωσιµότητα και τη λειτουργικότητα
αυτών των υπηρεσιών. Αυτές οι λέξεις µας προξενούν πολύ µε-
γάλους προβληµατισµούς και φόβους για το τι µέλλει να εξελιχ-
θεί. Ξέρουµε πολύ καλά, όπως και εσείς, το τι κρύβεται πίσω από
αυτές, για να µην µιλήσουµε για τα χοντρά οικονοµικά παιχνίδια
που παίζονται σε αυτές τις δοµές. Και βεβαίως όχι µόνο θα πρέ-
πει να διατηρηθούν και να ενισχυθούν αυτές οι δοµές, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά θα πρέπει να δηµιουργηθούν και καινούργιες, γιατί
οι ανάγκες είναι πάρα πολλές, όπως είναι για παράδειγµα η
ίδρυση του γυµνασίου και του λυκείου.
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Μεταφέρουµε εδώ τα προβλήµατα και τις αγωνίες αυτού του
κόσµου, που δεν είναι και λίγες. Και βεβαίως στηλιτεύουµε τις
ευθύνες όλων των κυβερνήσεων γύρω από τα ζητήµατα και τα
δικαιώµατα αυτών των συνανθρώπων µας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η

Υπουργός κ. Ζαχαράκη. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Αυτό το οποίο προτείνω, κύριε Δελή, πιθανότατα
είναι να γίνει µια συνολική συζήτηση ακόµα και στην Επιτροπή
Μορφωτικών Κοινωνικών Υποθέσεων, γιατί θέλουµε την παρου-
σία του Υπουργείου Παιδείας. Μιλήσατε ούτως ή άλλως για τη
συνέχιση της ειδικής εκπαίδευσης των παιδιών µε αναπηρία, για
να δούµε ακριβώς τι γίνεται στη συνέχιση των σπουδών τους.
Εγώ συµφωνώ ότι θα πρέπει και στο κοµµάτι της επαγγελµατικής
κατάρτισης να δούµε λύσεις. Χρειάζονται περισσότερα ΙΕΚ για
τους συµπολίτες µας µε αναπηρία. Και σίγουρα υπάρχει το θέµα
των ΕΕΚ, των ειδικών επαγγελµατικών δηλαδή δοµών -είναι κυ-
ρίως για µεγαλύτερα παιδιά- πριν την µορφή του ΙΕΚ. 

Αλλά καλύτερα προτείνω για να γίνονται ουσιωδώς, αν θέλετε,
οι συζητήσεις και όχι απλά σε επίπεδο εντυπώσεων, να πάµε στις
ειδικές επιτροπές και να έρθει πράγµατι το κάθε Υπουργείο να
καταθέσει εκείνη τη στιγµή όχι µόνο τα υλοποιηµένα πράγµατα
αλλά κυρίως και αυτά τα οποία έχει προγραµµατίσει ή και πώς
οι νέες προγραµµατικές περίοδοι, το νέο ΕΣΠΑ δηλαδή, να µας
συνδράµουν ως προς αυτό. 

Διαφωνώ σε αυτό το οποίο λέτε για κρυφά νοήµατα πίσω από
τις λέξεις. Η βιωσιµότητα ενός κτηρίου, η βιωσιµότητα ενός θε-
σµού έχει να κάνει µε το πόσο και το κράτος θα φροντίσει και µε
την πρόσληψη νέου προσωπικού, τον διορισµό για να είµαι ακρι-
βής, και να µπορέσει να συντηρήσει τα κτήριά του. Είναι ένα δύ-
σκολο συγκείµενο. Κανείς δεν είπε ότι υπάρχει πακτωλός
χρηµάτων κάθε φορά, αλλά πρέπει να κάνουµε την καλύτερη δια-
χείριση.

Έγινε η καλύτερη διαχείριση και στα κέντρα πρόνοιας ανά την
Ελλάδα, έτσι ώστε να µπορούµε να συντηρούµε καλύτερα τα
κτήρια µας, να γίνουν ενεργειακές αναβαθµίσεις. Έχουν ενταχθεί
πολλά εξ αυτών στο πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ». Συµφωνείτε –φαν-
τάζοµαι- µαζί µου ότι µετά από πάρα πολλά χρόνια πιθανότατα
να ανοίγει ένα παράθυρο ελπίδας, έτσι ώστε να αρχίσουν να γί-
νονται έργα σε παλιά κτήρια -έχετε δίκιο- τα οποία δυστυχώς
έχουν υποστεί και τις συνέπειες του χρόνου. 

Σας οφείλω όµως µια απάντηση για το «Αµπέτειο». Πριν δεν
προλάβαµε λόγω του χρόνου. Οφείλουµε να το προσθέσουµε
και αυτό. Μιλάµε -το είπατε και εσείς-  για πάρα πολλά χρόνια,
από τον σεισµό του 1999. Έχει καταστεί -και πρέπει να το κατα-
λάβουν όλοι- µη αξιοποιήσιµο τα τελευταία χρόνια. Βασική µας
επιδίωξη είναι το «Αµπέτειο Μέλαθρον» µετά από τέσσερα χρό-
νια να είναι ένα διατηρητέο κτήριο µε τεράστια ιστορία και προ-
σφορά και να αποκτήσει πάλι ζωή. Πράγµατι υπήρχε η σκέψη της
σύναψης προγραµµατικής σύµβασης µε τον Σύνδεσµο Δήµων
Νότιας Αττικής, προκειµένου να υλοποιηθούν οι σχετικές εργα-
σίες αποκατάστασης µε ευθύνη και κάλυψη του κόστους από τον
τελευταίο. 

Ποιος, όµως, θα αξιοποιήσει τις εγκαταστάσεις; Το ΚΕΑΤ, επ’
ωφελεία του ΚΕΑΤ. Ποιος θα διατηρήσει την κυριότητα; Το
ΚΕΑΤ. Ποιος θα διασφαλίσει τον δηµόσιο χαρακτήρα του διατη-
ρητέου κτηρίου; Προφανώς, η λειτουργία του ΚΕΑΤ.

Άρα, µε µεγάλη χαρά να το συζητήσουµε αυτό, δεν έχει ακόµη
υπογραφεί η συγκεκριµένη σύµβαση. Υπήρχε η πρόθεση. Θα
εξεταστούν όλες οι πλευρές και οι εκφάνσεις αυτής της συγκε-
κριµένης σύµβασης, αλλά τι δεν θα αµφισβητηθεί; Αυτά τα τρία
βασικά στοιχεία τα οποία σας είπα πριν: Ποιος διατηρεί την κυ-
ριότητα, επ’ ωφελεία ποίου θα ήταν η συγκεκριµένη σύµβαση,
αλλά και ποιος θα είναι ο δηµόσιος χαρακτήρας ο οποίος εξα-
σφαλίζεται γι’ αυτό.

Μου δίνεται, όµως, µια πολύ µεγάλη ευκαιρία σήµερα, αφού
ανοίξατε και το θέµα γενικότερα των πολιτικών για τους συµπο-
λίτες µας µε αναπηρία, να σας πω λίγα πράγµατα -µέσα στον
χρόνο ελπίζω, ίσως, µε ένα λεπτό έτσι την ανοχή του Προ-
εδρείου- γενικά για την παροχή ίσων ευκαιριών για τους συµπο-

λίτες µας µε αναπηρία. Είναι και στρατηγικοί στόχοι ούτως η
άλλως του Υπουργείου µας. 

Μέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ επιδιώκουµε να
έχουµε εργαλεία για την ενίσχυση της ανεξάρτητης διαβίωσης
και της συµµετοχής στην κοινωνική και εργασιακή ζωή. Θέλουµε
να δούµε τα ποσοστά τα οποία αναφέρατε µόλις πριν για τη µεί-
ωση της συµµετοχής των συµπολιτών µας µε αναπηρία όρασης
στο κοµµάτι της εργασίας.  

Θέλουµε να αξιοποιήσουµε το νέο ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να µπο-
ρούν να δουλέψουν -όχι απλά να απασχοληθούν- και να αποκτή-
σουν µια εµπειρία σε κοµµάτια, τα οποία µπορούν να
συνδράµουν σε εργασίες και να παραµείνουν, ούτως ή άλλως,
σε αυτές τις υπηρεσίες.

Απαραίτητη προϋπόθεση -όχι µόνο για το κοµµάτι των συµπο-
λιτών µας µε αναπηρία όρασης- είναι η αποϊδρυµατοποίηση και
η ολοκλήρωση της επαγγελµατικής αναδοχής των ενηλίκων µε
αναπηρία, αλλά και τη µεταφορά των εφήβων από δοµές παιδι-
κής προστασίας σε διαµερίσµατα ηµιαυτόνοµης διαβίωσης. 

Αυτό είναι ένα ευρύτερο πλαίσιο, το οποίο ήθελα να το θέσω
και ήθελα να ακουστεί. Και βέβαια, θέλω να επισηµάνω και ξανά
το όραµα το οποίο είχε εκφραστεί και από την προηγούµενη πο-
λιτική ηγεσία το 2030, να µην υπάρχει κανένα παιδί µε αναπηρία
σε ίδρυµα. Αυτό είναι µια ευρύτερη δέσµευση προσπαθούµε να
την τηρήσουµε στο ακέραιο, όπως επίσης να τηρήσουµε και στο
ακέραιο την τήρηση του εθνικού σχέδιου δράσης για άτοµα µε
αναπηρία.  

Έχουµε την κάρτα αναπηρίας, η οποία έχει ήδη ληφθεί από
πάρα πολλούς συµπολίτες µας, όπου ουσιαστικά απολαµβάνουν
τα κοινωνικά οφέλη, χωρίς να χρειάζεται και να απαιτείται να
προσκοµίσουν περαιτέρω δικαιολογητικά και, βέβαια, µε συνε-
χείς πράξεις για βελτίωση προσβασιµότητας σε κατοικίες, χώ-
ρους εργασίας και δηµόσιες υπηρεσίες.  

Ένα, επίσης, πολύ σηµαντικό θέµα το οποίο, κύριε Δελή, πρέ-
πει να συζητήσουµε, είναι και η βελτίωση της λειτουργίας των
ΚΕΠΑ. Δεν έχουµε την αρµοδιότητα λειτουργίας, αλλά αν δεν
βελτιωθεί η λειτουργία του κέντρου πιστοποίησης αναπηρίας,
είναι µετά µια αλυσίδα πραγµάτων τα οποία καθυστερούν. 

Δεν παραλείπω τελευταίο το µεγάλο στοίχηµα του προγράµ-
µατος του προσωπικού βοηθού. Αυτή τη στιγµή που βλέπουµε
πιθανές δυσκολίες και προκλήσεις από την εφαρµογή στο πεδίο.
Θέλουµε συνεχώς να το βελτιώνουµε. Να ξέρετε, πάντως, ότι θα
δουλέψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις, όσες έχουµε, λίγες ή πολ-
λές, για την ενθάρρυνση και των εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να µιλήσουµε για µια πιο αποτελεσµα-
τική µάθηση και εν τέλει βέβαια και εργασία και απασχόληση,
ισότιµη συµµετοχή στην κοινωνική ζωή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα περάσουµε τώρα στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό

27/20-7-2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Πόσο ακόµη η Κυβέρνηση θα κλείνει τα µάτια
στην υποστελέχωση  του Ακτινολογικού Τµήµατος του Γενικού
Νοσοκοµείου Άργους και πόσο ακόµη οι πολίτες θα ταλαιπω-
ρούνται από την αναστολή των τακτικών ραντεβού;»

Ορίστε, κύριε Γαβρήλο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µεγαλύτερη αγωνία, νοµίζω, όλων µας είναι

όταν βρεθούµε στην ανάγκη, για να µας παρασχεθούν υπηρεσίες
υγείας, η πολιτεία να είναι δίπλα µας και να µπορέσει να αντα-
ποκριθεί.  Άλλωστε, αυτά τα χρόνια της πανδηµίας, αυτή η κρίση
η υγειονοµική έδειξε ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήταν αυτό
που στήριξε την κοινωνία, που στήριξε ουσιαστικά και το κράτος
µας. 

Τα προβλήµατα των υπηρεσιών υγείας στην Αργολίδα είναι
πάρα πολλά, τόσο στις δύο νοσηλευτικές µονάδες Άργους και
Ναυπλίου, όσο και στα δύο Κέντρα Υγείας Λιγουριού και Κρανι-
δίου.  

Με αφορµή το µεγάλο ζήτηµα του Ακτινολογικού Τµήµατος
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του Άργους έρχοµαι ενώπιόν σας. Ασφαλώς, θα µου δοθεί η ευ-
καιρία και στη δευτερολογία να αναφερθώ στα γενικότερα προ-
βλήµατα των δοµών υγείας του Γενικού Νοσοκοµείου
Αργολίδας, αλλά θα ήθελα να εστιάσω πραγµατικά στην ερώ-
τησή µου, γιατί το πρόβληµα είναι µείζον. 

Για ακόµη έναν µήνα το Ακτινολογικό Τµήµα του Νοσοκοµείου
του Άργους συνεχίζει την αναστολή των τακτικών ραντεβού,
λόγω της υποστελέχωσης σε γιατρούς της συγκεκριµένης ειδι-
κότητας. Ο κόσµος της Αργολίδας, αλλά και των όµορων νοµών
αναγκάζεται καθηµερινά να καταφεύγει για διαγνωστικές, αλλά
και για προληπτικές εξετάσεις -παραδείγµατος χάριν, µαστογρα-
φία- σε ιδιώτες γιατρούς για να εξυπηρετηθεί, επιβαρυνόµενος
το ανάλογο υψηλό κόστος.

Στο συγκεκριµένο τµήµα εργάζονταν τρεις Ακτινολόγοι για-
τροί, όταν όµως, από τον Μάρτιο και µετά ο ένας γιατρός µε αιφ-
νίδια απόφαση της 6ης ΥΠΕ αναγκάστηκε να αποσπαστεί στο
Γενικό Νοσοκοµείο Τρίπολης και ο δεύτερος για λόγους υγείας
βγήκε σε αναρρωτική άδεια, το τµήµα έµεινε να λειτουργεί µε
έναν µόνο γιατρό.

Λέω, λοιπόν, ότι αυτός ο γιατρός σήµερα το πρωί µε ενηµέρω-
σαν από το Νοσοκοµείο του Άργους ότι ήδη υπέβαλε την παραί-
τησή του, ο µοναδικός γιατρός που υπήρχε στο Ακτινολογικό
Τµήµα του Νοσοκοµείου του Άργους. Αποτέλεσµα για πολύ
καιρό να είναι ανθρωπίνως αδύνατο να καλυφθούν τόσο οι εφη-
µερίες όσο και τα έκτακτα περιστατικά. 

Αποκορύφωµα της κρισιµότητας της κατάστασης έλλειψης
Ακτινολόγων γιατρών ήταν ότι τον Μάιο του 2023 συµπολίτης
µας χρειάστηκε να µετακινηθεί µε ασθενοφόρο στην Κόρινθο για
µία αξονική και στη συνέχεια να επιστρέψει πάλι πίσω στο Άργος
για τη διάγνωση και τη θεραπεία, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και
για την επιβάρυνση του ΕΚΑΒ. Ακόµη για έναν συντονιστή διευ-
θυντή που είχε προγραµµατιστεί να τοποθετηθεί, η διαδικασία
δεν έχει προχωρήσει.  Ήταν στα πλαίσια αυτών των εξυπηρετή-
σεων που επιχείρησε να κάνει η κ. Γκάγκα, οι εκατόν είκοσι τέσ-
σερις συντονιστές διευθυντές.

Το Νοσοκοµείο του Άργους εξυπηρετεί καθηµερινά µεγάλο
όγκο ασθενών, ενώ ειδικά τους θερινούς µήνες η ανάγκη για νο-
σηλείες αυξάνεται, λόγω της τουριστικής κίνησης. Έστω και µετά
την επιστροφή του ενός ακτινολόγου από την αναρρωτική άδεια,
η κατάσταση της υποστελέχωσης δεν αντιµετωπίζεται και προ-
φανώς, δεν µπορεί να αποτελεί λύση η προσπάθεια κάλυψης των
εφηµεριών, µέσω ηµερήσιων µετακινήσεων γιατρών από Τρίπολη
και Κόρινθο.

Επειδή το προσωπικό του Ακτινολογικού Τµήµατος του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Άργους έχει ξεπεράσει από καιρό τώρα τα
όρια της εξάντλησης -προφανώς γι' αυτό και ο µοναδικός ακτι-
νολόγος οδηγήθηκε σήµερα σε παραίτηση- επειδή ο κόσµος της
Αργολίδας, αντί να απολαµβάνει την υποχρέωση της πολιτείας
για δωρεάν και πλήρη ιατρική κάλυψη µέσω των δηµόσιων δοµών
υγείας αντιµετωπίζει µόνο ανασφάλεια, ταλαιπωρία και υπέ-
ρογκα έξοδα σε ιδιώτες, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τα εξής:

Πρώτον, το Υπουργείο πρόκειται να ανακαλέσει την απόφαση
µετακίνησης του γιατρού ακτινολόγου που υπηρετούσε στο Νο-
σοκοµείο Άργους και πρόκειται άµεσα να προχωρήσει σε προ-
κήρυξη θέσης µόνιµου ακτινολόγου;

Δεύτερον, τι προτίθεται να κάνει, ώστε να περάσει σε κανονική
λειτουργία το Ακτινολογικό Τµήµα του Γενικού Νοσοκοµείου Άρ-
γους και να επανέλθει η εξυπηρέτηση των ασθενών µέσω των
τακτικών ραντεβού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός κ. Μάριος Θεµιστοκλέους.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Βουλευτά, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση.

Στο Ακτινολογικό Τµήµα του Νοσοκοµείου του Άργους έχουµε
πέντε οργανικές θέσεις, καλυµµένες είναι οι τρεις από έναν δι-
ευθυντή, έναν επιµελητή Α’ και έναν επιµελητή Β’. Σωστά αναφέ-
ρετε στην ερώτησή σας ότι ο διευθυντής βρισκόταν µε
αναρρωτική άδεια, αλλά έχει επιστρέψει από 1η Ιουνίου. Άρα,
είναι πίσω στη θέση του, ο επιµελητής Α’ είναι κανονικά και ο επι-
µελητής Β’ για κάποιες µέρες, στηρίζει το Ακτινολογικό Τµήµα
της Τρίπολης.

Έχουµε ήδη στο παρελθόν προκηρύξει και θέση επικουρικού,
για την οποία δεν υπήρξε κάποιο ενδιαφέρον από κάποιον γιατρό
και τώρα θα µπούµε στη διαδικασία να προκηρύξουµε ξανά τη
θέση του επικουρικού. 

Συµφωνώ µαζί σας ότι αυτό που έχουµε να κάνουµε ως πολι-
τεία είναι να προκηρύξουµε τις δύο θέσεις µε µόνιµο προσωπικό
και έτσι, ήδη, έχουµε προκηρύξει 4/5/2023 τη θέση συντονιστού
διευθυντή, που είναι στην πιο υψηλή βαθµίδα του ΕΣΥ και 22-6-
2023 έχουµε προκηρύξει και τη θέση του επιµελητή Β’.

Άρα, φαντάζοµαι, ότι θα συµφωνήσετε και εσείς -όπως και
έχετε δίκιο- ότι η λύση είναι να προκηρύξουµε τις θέσεις το οποίο
το έχουµε κάνει και πιστεύουµε ότι µε το που θα ολοκληρωθεί η
αξιολόγηση των υποψηφίων, θα έχουµε καλύψει πλήρως, γιατί
θα έχουµε καλυµµένες τις πέντε οργανικές θέσεις που έχει το
Ακτινολογικό Τµήµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο κ. Γαβρήλος έχει

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα την απάντησή σας. Προφανώς µε τα-

πεινότητα αντιµετωπίσατε και το ερώτηµα και η απάντησή σας
ήταν σε αυτό το ύφος, γιατί γνωρίζετε τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν. 

Δεν µου απαντήσατε ωστόσο γιατί από 7 Μαρτίου του 2023 µε
απόφαση της 6ης ΥΠΕ ένας από τους τρεις ακτινολόγους βρίσκε-
ται στην Τρίπολη και γιατί δεν πρέπει τρεις-τέσσερις µήνες µετά
τη µετακίνησή του να επιστρέψει µε βάση τις ανάγκες που υπάρ-
χουν στο Γενικό Νοσοκοµείο Άργους. Και ασφαλώς σας ενηµέ-
ρωσα. Είναι προφανές ότι δεν έχετε ακόµη ενηµερωθεί, γιατί και
εγώ τώρα το πρωί το έµαθα. Σήµερα υπεβλήθη η παραίτηση του
ενός ακτινολόγου. Αρκούν οι δύο προκηρύξεις που έχετε κάνει,
οι δύο θέσεις; Θα πρέπει να το δείτε αυτό. Νοµίζω ότι θα πρέπει
να προκηρύξετε τρεις θέσεις ακτινολόγων και να καλύψετε τις
όποιες ανάγκες υπάρχουν. 

Σε κάθε περίπτωση, τα προβλήµατα του Γενικού Νοσοκοµείου
Αργολίδας είναι πολλά σε όλες τις ειδικότητες. Γνωρίζετε, έχετε
ενηµερωθεί για τα προβλήµατα που έχουµε µε τους παιδιάτρους.
Ένας παιδίατρος µόνο στο Γενικό Νοσοκοµείο Άργους. Ένας
παιδίατρος µόνο στο Γενικό Νοσοκοµείο Ναυπλίου και η παιδια-
τρική κλινική, ενώ ξοδεύτηκαν τόσα χρήµατα, δεν λειτουργεί. Συ-
νεπώς, θα πρέπει να δούµε πώς θα πληρωθούν αυτές οι θέσεις
των παιδιάτρων.

Σας είπα νωρίτερα ότι αναγκαζόµαστε να χάνουµε δυνάµεις
και από το ΕΚΑΒ. Για να ανέβει το ΕΚΑΒ απλά µόνο για µία διά-
γνωση από το Ναύπλιο ή από το Άργος στο Παίδων και να φύγει
το µικρό παιδί µε οδηγίες χάνουµε ένα όχηµα για µία ολόκληρη
µέρα, προκειµένου να ασχοληθεί µε αυτό το ζήτηµα, γιατί δεν
υπάρχει παιδίατρος. Άρα, πρέπει να δούµε και τις θέσεις των παι-
διάτρων και για τις δύο νοσηλευτικές µονάδες. Ασφαλώς υπάρ-
χουν προβλήµατα και για άλλες ειδικότητες, ουρολόγου,
γυναικολόγου στο Άργος, γιατί υπάρχουν συνταξιοδοτήσεις. 

Θα ήθελα όµως να σταθώ κλείνοντας στα προβλήµατα των
δύο Κέντρων Υγείας που ουσιαστικά υπολειτουργούν, τόσο του
Λυγουριού όσο και του Κρανιδίου στην Ερµιονίδα. Ειδικά του
Κρανιδίου, θα έλεγα, επειδή το επισκέφθηκα και την προηγού-
µενη εβδοµάδα, η κατάσταση είναι τραγική. Έχει µείνει χωρίς
γιατρούς. Μάλιστα, άλλος ένας γενικός γιατρός υπέβαλε την πα-
ραίτησή του. Είναι χιλιάδες ο κόσµος που επισκέπτεται την Ερ-
µιονίδα τους θερινούς µήνες και ασφαλώς δεν µπορεί να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις που έχει αυτό το κέντρο. Πρέπει
να µεριµνήσετε ώστε και τα δύο κέντρα να στελεχωθούν µε τους
απαραίτητους γιατρούς και τις ειδικότητες γενικών γιατρών κυ-
ρίως εκεί και παθολόγων. Είναι ανάγκη, αν θέλουµε να λέµε ότι
έχουµε πρωτοβάθµια δοµή υγείας στην Αργολίδα και στο Λυγου-
ριό και στην Ερµιονίδα. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει να δείτε αυτά τα ζητήµατα υγείας. Η µε-
γαλύτερη αγωνία του κόσµου είναι να έχει υπηρεσίες υγείας. Το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας στήριξε και την κοινωνία και το κράτος
τα τελευταία χρόνια. Νοµίζω ότι πρέπει να αλλάξετε πολιτική. Οι
όποιες σκέψεις για ιδιωτικοποίηση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας νοµίζω ότι είναι προς τη λάθος κατεύθυνση. Αυτήν τη
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στιγµή χρειαζόµαστε τη στελέχωση µε γιατρούς, µε νοσηλευτές
ενός συστήµατος υγείας που θα γίνει περισσότερο ισχυρό και
θα είναι δίπλα στον πολίτη, εκεί που το χρειάζεται ο πολίτης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Ο κύριος Υπουργός, ο κ. Θεµιστοκλέους έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα συµ-

φωνήσω µαζί σας ότι χρειαζόµαστε ένα ισχυρό δηµόσιο σύστηµα
υγείας και είναι και αυτό που -το είπατε και εσείς- φάνηκε και
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, που ίσως τα σαράντα χρόνια
ιδρύσεως του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ο δηµόσιος τοµέας
έπαιξε τον πιο κύριο και καθοριστικό ρόλο και στην αντιµετώπιση
των ασθενών του COVID και στο εµβολιαστικό πρόγραµµα. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας. Το πιο κρίσιµο σηµείο είναι το να
βρούµε τους γιατρούς να καλυφθούν οι θέσεις. Και αν δεν κάνω
λάθος –παρ’ όλο που δεν γνωρίζω ακριβώς γιατί δεν δικαιούµα-
στε- έχουµε υποψήφιους για τις δύο θέσεις. Δεν έχουµε το δι-
καίωµα µε βάση τη νοµοθεσία, γιατί µπορούµε να προκηρύξουµε
θέσεις µόνο για όσες κενές οργανικές θέσεις υπάρχουν. Άρα,
έχουµε ήδη προκηρύξει τις δύο, που φαντάζοµαι θα αλλάξει πλή-
ρως η µορφή του ακτινολογικού του Άργους, αν θεωρήσουµε ότι
θα βρούµε τους υποψηφίους και να καλυφθούν αυτές οι θέσεις,
που αυτό θα γίνει µέσα στους επόµενους έναν-δύο µήνες. Δεν
έχουµε το δικαίωµα να προκηρύξουµε άλλη θέση. 

Όσον αφορά τον γιατρό ο οποίος µετακινείται, αυτό γίνεται σε
ένα πλαίσιο εξέτασης όλων των υπηρεσιακών αναγκών που
έχουµε σε όλες τις όµορες περιοχές. Το Νοσοκοµείο του Άργους
συνεφηµερεύει µαζί µε το Νοσοκοµείο του Ναυπλίου. Δηµιουρ-
γείται ένα πρόβληµα από τη µετακίνηση κάποιων ηµερών του για-
τρού. Δεν έχει φύγει πλήρως ο γιατρός από το Άργος, αλλά είναι
σηµαντικό να στηριχθεί και το Νοσοκοµείο της Τρίπολης στο
ακτινολογικό, γιατί, όπως γνωρίζετε, η ακτινολογία είναι µία ειδι-
κότητα, όπως και η αναισθησιολογία, που δεν έχουµε τόσους
υποψηφίους, παρά το γεγονός ότι προκηρύσσουµε και µόνιµες
θέσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Περνάµε τώρα στην έβδοµη µε αριθµό 26/18-7-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’ Βορείου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών µε θέµα «Προστασία δανειοληπτών, καταναλωτών,
υπερχρεωµένων πολιτών και ευάλωτων οµάδων από διαδικασίες
κατάσχεσης, ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς - προστασία πρώ-
της κατοικίας». 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Η ερώτησή µου κατατέθηκε στις

17 Ιουλίου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης. Το θέµα είναι «Προ-
στασία δανειοληπτών, καταναλωτών υπερχρεωµένων πολιτών
και ευάλωτων οµάδων από διαδικασίες κατάσχεσης, ηλεκτρονι-
κούς πλειστηριασµούς, προστασία πρώτης κατοικίας». Αναφέ-
ρεται στο δράµα που βιώνουν αµέτρητοι συµπολίτες µας
µαστιζόµενοι από τηλεφωνήµατα, οχλήσεις, διαρκείς καταδιώ-
ξεις από τράπεζες και funds για δάνεια και φερόµενες οφειλές
που ένας απλός υπολογισµός µπορεί πολύ εύκολα να καταδείξει
ότι είναι ανυπαίτια, ότι είναι σε µεγάλο βαθµό εξοφληµένα και
ότι σε κάθε περίπτωση οι επισπεύδοντες, είτε είναι οι τράπεζες,
είτε είναι τα funds, είτε είναι οι εισπρακτικές εταιρείες, δεν έχουν
πραγµατικό δικαίωµα επίσπευσης. Γιατί; Γιατί έχουν αποζηµιωθεί
πολλαπλώς µέσω των ανακεφαλαιοποιήσεων, γιατί έχουν εκποι-
ήσει τις συγκεκριµένες αξιώσεις οι τράπεζες στα funds αντί πι-
νακίου φακής, γιατί τα funds έχουν αγοράσει για πολύ κατώτερες
αξίες και τιµές -εντός εισαγωγικών- και στρέφονται εναντίον των
πολιτών, αξιώνοντας είτε τις αρχικές οφειλές είτε πολλαπλασια-
σµένες τις αρχικές οφειλές.

Μου κάνει εντύπωση ότι ο Υπουργός Ανάπτυξης δήλωσε αναρ-
µόδιος για τις τράπεζες και τα funds. Θα ήθελα τη θέση σας,
όταν µου απαντήσετε, για το αν είναι πράγµατι έτσι. Έχετε δια-
τελέσει Υπουργός Ανάπτυξης. Έχετε διατελέσει Υπουργός και

πριν τα µνηµόνια και στη διάρκεια των µνηµονίων και τώρα, που
κάποιοι λένε ότι είµαστε µετά τα µνηµόνια. Είναι πράγµατι έτσι;
Ο Υπουργός Ανάπτυξης είναι αναρµόδιος για τις τράπεζες και
τα funds και για την ερώτηση η οποία λέει αν θα προστατεύσετε
τους πολίτες από τις τράπεζες και τα funds; Είναι αναρµόδιος
και ήσασταν εσείς τελικά ο µόνος αρµόδιος; Γιατί εγώ λέω βε-
βαίως είστε αρµόδιος και εσείς, αλλά σαφέστατα ήταν αρµόδιος
και ο κ. Σκρέκας, ο οποίος απέφυγε να έρθει να απαντήσει. 

Η ερώτηση, κύριε Υπουργέ, δεν είναι τεχνική, είναι στρεφό-
µενη στον πυρήνα της ανθρώπινης ζωής. Και σας ρωτάω και πε-
ριµένω συγκεκριµένες απαντήσεις και θα επανέλθω στην
δευτερολογία µου, αφού απαντήσετε. Τα ερωτήµατα είναι σαφή
και θα τα διαβάσω ακριβώς όπως περιέχονται στην ερώτηση.
Θεωρώ ότι από 17 Ιουλίου που κατατέθηκε για πρώτη φορά η
Κυβέρνηση είχε αρκετό χρόνο για να διαµορφώσει την απάν-
τηση. 

Πρώτον, θα απαγορεύσει η Κυβέρνηση τις κατασχέσεις και
τους πλειστηριασµούς περιουσίας πολιτών για χρέη που δηµι-
ουργήθηκαν στην περίοδο της οικονοµικής κρίσης και της παν-
δηµίας και έχουν αποσβεσθεί µέσω των ανακεφαλαιοποιήσεων
και µέσω της εκποίησης των αξιώσεων των τραπεζών στα funds; 

Και δεύτερον, θα θεσπίσει την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας και θα θεσµοθετήσει την απαγόρευση κάθε πράξης αναγ-
καστικής εκτέλεσης στην πρώτη κατοικία; 

Αντιλαµβάνεστε ότι το ερώτηµα αγγίζει τη ζωή και την καθη-
µερινότητα εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας και οικογε-
νειών και αξίζουν µία ευθεία απάντηση. Πρώτον, θα προ-
στατεύσετε την πρώτη κατοικία; Θα απαγορεύσετε απολύτως
κατασχέσεις, πλειστηριασµούς και εξώσεις από πρώτη κατοικία;

Χτες είχαµε πάλι έξωση µιας γυναίκας από την κατοικία της
για µηδαµινή οφειλή, όχι µε διαδικασία πλειστηριασµού, αν έχω
καταλάβει καλά, αλλά είναι µια διαδικασία στην οποία µία γυ-
ναίκα για 800 ευρώ επιχειρήθηκε να συρθεί έξω από το σπίτι της
και συνέδραµε η πολιτική εξουσία σε αυτή την επιχείρηση στέλ-
νοντας ΜΑΤ, τα οποία µάλιστα πληροφορηθήκαµε ότι επιτέθηκαν
και σε Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου, και στέλνοντας και
τρία πυροσβεστικά οχήµατα. Την ώρα που καίγεται η χώρα τρία
πυροσβεστικά οχήµατα διατέθηκαν για να βγει µια γυναίκα από
το σπίτι της για οφειλή 800 ευρώ!

Θα προστατεύσετε την πρώτη κατοικία; Θα προστατεύσετε
απολύτως τους πολίτες από εξώσεις, κατασχέσεις, πλειστηρια-
σµούς, ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς; Θα καταργήσετε τα
funds; Τα funds τα θεσµοθέτησε ο κ. Τσίπρας µε νόµο που ψηφί-
σατε όλοι µαζί το 2015 και µε δύο νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που πήρε µόνος του µαζί µε τον κ. Καµµένο το 2017 και το 2018.
Θα τα καταργήσετε; Θα καταργήσετε τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς και θα διαγράψετε τα ανυπαίτια χρέη και εκείνα
που έχουν αποσβεστεί; Επειδή ακούσαµε πολλές φορές τις φρά-
σεις «δικαιοσύνη», «κοινωνική δικαιοσύνη», «προστασία δικαιω-
µάτων» και ούτω καθεξής και επειδή δεν είχαµε την ευκαιρία να
σας ρωτήσουµε ή να σας απευθυνθούµε στη διάρκεια των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων γιατί µιλήσατε τελευταίος, µετά από
όλους τους Βουλευτές και τους πολιτικούς αρχηγούς, παρακαλώ
να δώσετε ευθείες απαντήσεις τις οποίες περιµένουν οι πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, κυρία Κωνσταντοπούλου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι.

Είναι αρµοδιότητά µου, το θέµα αυτό µε συνοδεύει. Όταν
ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης ήταν αρµοδιότητά µου, τώρα είναι
και πάλι αρµοδιότητά µου. Ήταν αρµοδιότητα και του κ. Σταϊ-
κούρα, πρέπει να σας πω, διότι η Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικού
Χρέους είχε µεταφερθεί από το Υπουργείο Ανάπτυξης ήδη από
το 2019 στο Υπουργείο Οικονοµικών και γι’ αυτό είµαι εδώ. 

Το θέµα το οποίο θίξατε σε σχέση µε αυτό που έγινε χτες, δεν
αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών διότι ήταν µία καθαρώς ιδιω-
τική διαφορά, διαφορά µεταξύ ιδιωτών. Δεν είχε να κάνει ούτε
µε τράπεζες ούτε µε funds και γι’ αυτό δεν κατάλαβα γιατί δό-
θηκε και η διάσταση που δόθηκε µε ανακοινώσεις Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ εναντίον της Κυβέρνησης. Ξαναλέω ότι είναι µία δια-
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φορά η οποία αντιµετωπίζεται µε βάση τους κανόνες του ισχύον-
τος δικαίου, ιδιαίτερα του Αστικού Δικαίου, µεταξύ ιδιωτών. Ελ-
πίζω αυτό να είναι καθαρό. 

Τώρα θα δώσω όσες απαντήσεις προλαβαίνω στην πρωτολο-
γία µου και στη συνέχεια θα γίνω πιο συγκεκριµένος.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι όταν µιλάµε γι’ αυτό το θέµα
µιλάµε για ένα δυσάρεστο θέµα, ένα θέµα το οποίο αµέσως προ-
καλεί αρνητικούς συνειρµούς και για την ουσία του και για τις
συνέπειες που ενδεχοµένως µπορεί να έχει. Και το ζήτηµα αυτό
επιχειρούµε να το αντιµετωπίσουµε ολιστικά λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις εξής παραµέτρους: Πρώτον, την ανάγκη στήριξης των
ευάλωτων συµπολιτών µας δανειοληπτών. Και εδώ θέλω να είµαι
σαφής: Δεν χαρίζουµε την κοινωνική ευαισθησία σε κανέναν.
Μας έχει στηρίξει το 40% - 41% των Ελλήνων πολιτών και προ-
φανώς εδώ δεν µιλάµε ούτε για βιοµήχανους, ούτε για εφοπλι-
στές, ούτε για µετόχους τραπεζών. Μιλάµε για εκατοµµύρια
Ελληνίδες και Έλληνες. 

Δεύτερον, οι ευάλωτοι πρέπει να είναι πραγµατικά ευάλωτοι
και όχι άνθρωποι που αποκρύπτουν για διαφόρους λόγους την
περιουσία τους και τα εισοδήµατά τους. Έτσι θα διασφαλιστεί
ότι οι ρυθµίσεις θα είναι αποδεκτές όχι µόνο από τους ίδιους φυ-
σικά, αλλά και από όλους τους άλλους που, παρά τις δυσκολίες
που µπορεί να έχουν, εξακολουθούν να πληρώνουν τα δάνειά
τους και τις δόσεις προς την εφορία ή προς τον ΕΦΚΑ. Πρέπει
να έχουµε υπ’ όψιν µας όλη την κοινωνία και την ευρύτερη κοι-
νωνική ισορροπία που πρέπει να διαµορφώνεται κάθε φορά.

Τρίτον, η χώρα πρέπει να είναι -όπως και κάθε χώρα- εντάξει
στις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει έναντι των δανειστών της και
επίσης σε σχέση µε την ανάγκη στήριξης του τραπεζικού συστή-
µατος, διότι αν δεν στηριχθεί επαρκώς και µε βάση κάποιο σύγ-
χρονο πλαίσιο, θα έχουµε προβλήµατα όχι µόνο για το ίδιο το
τραπεζικό σύστηµα, αλλά και για τους καταθέτες και για το σύ-
νολο των Ελλήνων πολιτών, πράγµα το οποίο το ζήσαµε κατ’ επα-
νάληψη, δυστυχώς, την περασµένη δεκαετία, διότι οι
ανακεφαλαιοποιήσεις του τραπεζικού συστήµατος πληρώθηκαν,
όπως και εσείς επισηµάνατε, από τους Έλληνες φορολογούµε-
νους. Άρα πρέπει η πολιτική µας να λαµβάνει υπ’ όψιν και αυτή
τη διάσταση και την ανάγκη αποφυγής δυσµενών συνεπειών,
πολύ περισσότερο που µόλις πρόσφατα τα ζήσαµε.

Τέταρτον, µε τον όλο χειρισµό πρέπει να τίθενται οι βάσεις για
την αναδιάρθρωση της οικονοµίας, για να περάσουµε σε µια και-
νούργια φάση, εφόσον πρόκειται για επιχειρηµατικά δάνεια -πρέ-
πει να κλείνει, να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα-, αλλά και για τη
δηµιουργία ενός νέου, πιο θετικού πλαισίου, που θα επιτρέπει
και στις τράπεζες να προχωρήσουν σε πιο θαρραλέα βήµατα
στην κατεύθυνση της χορήγησης νέων, επιπλέον στεγαστικών
δανείων, περνώντας σε µία φάση καινούργια. 

Και πέµπτον, πρέπει τέλος να ακολουθηθεί ένα πλαίσιο λύ-
σεων µε το οποίο να µεταφέρονται και στην Ελλάδα καλές πρα-
κτικές από άλλες χώρες, κυρίως της Ευρώπης, για το θέµα της
διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους, των πλειστηριασµών και όλων
των άλλων επιµέρους παραµέτρων. Δεν χρειάζεται να ανακαλύ-
ψουµε τον τροχό. Πρέπει να προχωρήσουµε µε βάση βέλτιστες
διεθνείς και κυρίως ευρωπαϊκές πρακτικές και αυτό είναι το
οποίο συνεχώς αναζητούµε. 

Η πολιτική που περιέγραψα έρχεται σε συνέχεια των βηµάτων
που έγιναν τα περασµένα τέσσερα χρόνια, µε αποτέλεσµα σύµ-
φωνα µε την τελευταία έκθεση χρηµατοπιστωτικής σταθερότη-
τας της Τράπεζας της Ελλάδος ο λόγος των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων προς το σύνολο των δανείων στις τράπεζες
να διαµορφωθεί στο τέλος του 2022 σε 8,7%. Θα µου πείτε: Τι
σηµαίνει 8,7%; Σηµαίνει ότι το 2019 ήταν πάνω από 40%, σχεδόν
45%, και αυτό αποτελούσε βόµβα στα θεµέλια της ευστάθειας
του τραπεζικού συστήµατος. Και επίσης για να γίνει περαιτέρω
κατανοητό θέλω να σας πω ότι ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι
κάτω από 5%. Εποµένως, εδώ έχει γίνει µια σηµαντική πρόοδος.
Από µόνη της δεν φτάνει φυσικά για να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα,
αλλά το αναφέρω γιατί δεν πρέπει να υποτιµάται. 

Η µείωση αυτή οφείλεται αφ’ ενός στις εισπράξεις και διαγρα-
φές χρεών, αλλά κυρίως στις τιτλοποιήσεις και τις πωλήσεις δα-
νείων που έκαναν οι τράπεζες, η διαχείριση των οποίων πέρασε

στους servicers -δεν είναι ελληνική πρωτοτυπία, γίνεται σε όλη
την Ευρώπη, σε όλον τον κόσµο-, δηλαδή στις εταιρείες διαχεί-
ρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις. Τα στοιχεία πάντα
της Τράπεζας της Ελλάδος δείχνουν ότι έχει υπάρξει πρόοδος
στη διαχείριση των δανείων, µε διάφορες λύσεις και συµφωνίες
που επιτυγχάνονται µεταξύ των εταιρειών αυτών και των δανει-
οληπτών. Ήδη έχουν γίνει δεκάδες χιλιάδες τέτοιες διµερείς
ρυθµίσεις χωρίς τη µεσολάβηση της πολιτείας. 

Παράλληλα λειτουργεί µε αυξανόµενο ρυθµό ο εξωδικαστικός
µηχανισµός ρύθµισης οφειλών, στον οποίο προσφεύγουν ιδιώτες
και επιχειρήσεις για συνολική ρύθµιση των οφειλών τους τόσο
προς το δηµόσιο, εφορία και ΕΦΚΑ, όσο και προς τις τράπεζες,
και εξασφαλίζοντας παράλληλα σηµαντική προστασία. Τον Ιού-
νιο µάλιστα είχαµε ιστορικό υψηλό αιτήσεων, καθώς και νέο µη-
νιαίο ρεκόρ ρυθµίσεων. Έχουν ρυθµιστεί συνολικά µε αυτή τη
διαδικασία 2,33 δισεκατοµµύρια ευρώ αρχικών οφειλών. 

Σε σχέση, τέλος, µε τους πλειστηριασµούς είναι δεδηλωµένη
η βούληση της Κυβέρνησης είτε µε τον φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης ακινήτων είτε µε άλλα µέσα, τα οποία ήδη έχουν
τεθεί σε εφαρµογή ή πρόκειται να τεθούν, να υπάρξει προστασία
των πραγµατικά ευάλωτων και αυτή είναι αµετάθετη θέση µας.
Υπάρχουν ήδη εναλλακτικές λύσεις και µπορώ να αναφερθώ -
ήδη µιλάω περίπου επτάµισι λεπτά- στη συνέχεια στη δευτερο-
λογία µου συγκεκριµένα στις εναλλακτικές δυνατότητες που
έχουν οι ευάλωτοι. 

Και σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας, διότι µου δίνει τη δυ-
νατότητα να αναφέρω όχι µόνο το πλαίσιο, όπως έκανα µέχρι
τώρα, αλλά και τους µηχανισµούς που έχουν τεθεί ή θα τεθούν
στους αµέσως επόµενους µήνες σε εφαρµογή, έτσι ώστε αυτοί
που πραγµατικά είναι όντως ευάλωτοι να έχουν δυνατότητα κά-
λυψης από την πολιτεία, όπως γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, στην Ισπανία, την Πορτογαλία, την Ιρλανδία. Αναφέροµαι
σε αυτές γιατί είχαµε παρόµοια προβλήµατα, δυστυχώς εµείς οξύ-
τερα, κατά τη διάρκεια της κρίσης της περασµένης δεκαετίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας
κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υπουργέ, είναι εντυπωσιακό, εγώ θα περίµενα να
µιλήσετε και άλλο, επί οκτώ λεπτά δεν µου δώσατε καµµία απάν-
τηση. Είµαι εντυπωσιασµένη. Μακάρι να τα φυλάτε για τη δευ-
τερολογία σας και θα περιµένω. Επιτρέψτε µου να επανέλθω.

Σας ρώτησα ευθέως αν θα προστατεύσετε την πρώτη κατοικία
και µου απαντάτε -άλλα λόγια να αγαπιόµαστε-, «οι ευάλωτοι και
οι πραγµατικά ευάλωτοι». Αυτά είναι οι τεχνικές των κοινωνικών
αυτοµατισµών τού να στρέφετε τη µία κοινωνική οµάδα εναντίον
της άλλης ή να βάζετε, να ενσταλάζετε στο µυαλό τού πολίτη την
καχυποψία και την εχθροπάθεια για τον συµπολίτη. 

Ποιοι είναι αυτοί που δεν είναι πραγµατικά ευάλωτοι, κύριε
Υπουργέ; Οι πολύτεκνες οικογένειες που αγωνιούν αν θα θρέ-
ψουν τα παιδιά τους; Ο άνθρωπος από τη Θεσσαλονίκη, ο γέ-
ροντας, ο ανάπηρος από τη Χαλκιδική που προσπαθούσαν στην
προεκλογική περίοδο να τους βγάλουν από το σπίτι τους; 

Στο γραφείο µου -και στο δικηγορικό και στο πολιτικό- έχω κα-
θηµερινά εκατοντάδες τηλεφωνήµατα πολιτών. Ένας προς έναν
και µία προς µία είναι άνθρωποι οι οποίοι είναι στα όρια των δυ-
νάµεών τους και καταδιώκονται από funds και από τη διαδικασία
των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών. 

Ποιοι είναι οι µη ευάλωτοι, που βάζετε αµέσως την καχυποψία,
όπως όταν σταµατούσαµε τους πλειστηριασµούς πρώτης κατοι-
κίας στα ειρηνοδικεία, ο ΣΥΡΙΖΑ διοχέτευε στα µέσα του ότι στα-
µατούσαµε τους πλειστηριασµούς κατά των µεγαλοφειλετών και
των εφοπλιστών; Έχετε ιδέα; Έχετε εικόνα; Είµαι σίγουρη ότι
έχετε έστω µια αίσθηση, έναν απόηχο για το τι γίνεται πραγµα-
τικά στην κοινωνία. 

Πώς είναι δυνατόν να έρχεστε ως Υπουργός, ο κορυφαίος
Υπουργός της Κυβέρνησης, και να µας λέτε ότι υπάρχουν και κά-
ποιοι που κάνουν τους ευάλωτους και δεν είναι;

Χαίροµαι που συνοµολογείτε ότι βεβαίως ήταν αρµόδιος και ο
κ. Σκρέκας και απέφυγε την απάντηση. Είπατε ότι ήσασταν αρ-
µόδιος ως Υπουργός Ανάπτυξης, όταν διατελέσατε Υπουργός
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Ανάπτυξης και φυσικά, είναι αρµόδιος Υπουργός Ανάπτυξης για
τις τράπεζες και τα funds. Αν είναι δυνατόν να δηλώνει αναρµό-
διος. Αν είναι δυνατόν µε τέτοια τεχνάσµατα να αποφεύγει την
ερώτηση.

Δεν απαντήσατε πολύ συγκεκριµένα. Θα εισαγάγετε νόµο
προστασίας απόλυτης της πρώτης κατοικίας και από πλειστηρια-
σµούς και από ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και από κατα-
χρηστικές εξώσεις;

Ναι, κύριε Χατζηδάκη, µε συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, το
άκουσα και εγώ ότι ήταν ιδιωτική διαφορά η χθεσινή. Και τι δου-
λειά είχε η πολιτεία και η Κυβέρνηση να στείλει τα όργανα της
τάξεως, τα ΜΑΤ και πυροσβεστικά οχήµατα σε µια ιδιωτική δια-
φορά; Γιατί διέθεσε πόρους και ανθρώπινους πόρους και ανθρώ-
πινο δυναµικό για να υλοποιηθεί ως µείζων κυβερνητικός,
κρατικός στόχος το να βγει µια γυναίκα από το σπίτι της για
οφειλή 800 ευρώ; Ό,τι και αν ήταν, δεν την γνωρίζω τη διαφορά.
Αλλά γνωρίζω ότι το δράµα τού να προσπαθούν να σε βγάλουν
από το σπίτι σου είναι ανείπωτο.

Και θεωρώ ότι µια Κυβέρνηση η οποία λέει: «Είµαστε κοντά
στον πολίτη και µας ψήφισε το 40%», δεν µπορεί να λέει: «Να
βάλω στο σουρωτήρι να δω ποιοι είναι οι ευάλωτοι και ποιοι οι
πραγµατικά ευάλωτοι, γιατί υπάρχουν και οι πολίτες που θα ενο-
χληθούν, αν κάποιος µη ευάλωτος προστατευτεί». Είναι σοβαρές
απαντήσεις αυτές, κύριε Υπουργέ; 

Είναι δυνατόν να µου απαντάτε γι’ αυτό το µείζον θέµα που
κατακλύζονται από τηλεφωνήµατα και οχλήσεις οι πολίτες από
τα funds ότι το θέµα είναι να κάνετε τη διάκριση; 

Είναι δυνατόν να µου λέτε ότι πρέπει να εξυπηρετήσουµε το
χρέος και γι’ αυτό δεν έχουµε ρυθµίσει το αδιέξοδο των πολιτών;
Μα, το χρέος εσείς λέτε ότι το υπερεξυπηρετείτε και σπεύδετε
να πληρώσετε κι αυτά που δεν σας ζητάνε. Άρα το πρόβληµα δεν
είναι να είστε συνεπείς στις υποχρεώσεις σας, γιατί εσείς σπεύ-
δετε προ πάσης υποχρεώσεως. 

Για ποιον λόγο, λοιπόν, δεν µου απαντάτε συγκεκριµένα; Πρώ-
τον, θα προστατεύσετε την πρώτη κατοικία; Είναι απλό. Θα
υπάρξει νοµοθεσία απόλυτης απαγόρευσης πλειστηριασµού,
ηλεκτρονικού πλειστηριασµού, εξώσεως από πρώτη κατοικία; 

Δεύτερον, σχετικά µε τα funds, δεν είναι έτσι όπως το είπατε.
Τέτοιου είδους µορφώµατα σαν αυτά που έφτιαξε ο κ. Τσίπρας
και εσείς δεν τα καταργείτε, αλλά τα χρησιµοποιείτε, δεν υπάρ-
χουν πουθενά στον κόσµο ούτε τέτοια διαδικασία εξαπάτησης
να µεταφέρουν κάθε χρόνο και κάθε Δεκέµβρη και κάθε Γενάρη
τις αξιώσεις οι διαφορετικές εταιρείες διαχείρισης των απαιτή-
σεων στις τράπεζες και τούµπαλιν. Με αυτή τη διαδικασία θα
ασχοληθείτε; Θα καταργήσετε τα funds;

Ο Άρειος Πάγος έβγαλε µια απόφαση που λέει «Δεν προστα-
τεύει η δικαστική εξουσία τους πολίτες από τα funds». Θα τους
προστατεύσει η κυβερνητική εξουσία, η εκτελεστική εξουσία; 

Επιτρέψτε µου, επίσης, να σας ρωτήσω πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα, και µε αυτό θα ολοκληρώσω τη δευτερολογία µου, το εξής.
Λέτε ότι διαπραγµατεύεστε, αν κατάλαβα καλά, µε τις τράπεζες
να δώσουν νέα δάνεια. Δηλαδή η λύση που έχετε απέναντι στην
κοινωνία είναι η παλιά συνταγή; 

Διότι η κοινωνία βρέθηκε υπερχρεωµένη επειδή οι κυβερνή-
σεις χάραξαν µια πολιτική προσκαλώντας τους πολίτες να δανει-
στούν, διαβεβαιώνοντας τους πολίτες ότι οι τράπεζες είναι
ακλόνητες γιατί δεν έχουν τοξικά οµόλογα, στηρίζοντας όλη
τους την οικονοµική πολιτική στη δανειοδότηση των πολιτών για
να µην καταλάβουν οι πολίτες ότι οι µισθοί τους δεν επαρκούν
για να ζήσουν και στο τέλος επελαύνοντας στην κοινωνία και
στους πολίτες οι οποίοι βρέθηκαν ανυπεράσπιστοι. Την ίδια συν-
ταγή θα ακολουθήσετε και τώρα;

Λέτε, δηλαδή, ότι όλο αυτό το θέµα που έχει δηµιουργηθεί λύ-
νεται µε νέο δανεισµό και στον νέο δανεισµό θα στρέψετε τον
κόσµο πάλι;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):

Κυρία Κωνσταντοπούλου, ως προς την ιδιωτική, επαναλαµβάνω,
διαφορά που προέκυψε χθες, που δεν έχει να κάνει µε το Υπουρ-

γείο Οικονοµικών, µε τις τράπεζες, µε funds κ.λπ., δεν είµαι γνώ-
στης λεπτοµερειών. Αλλά η λογική λέει ότι όταν πηγαίνει ένα πυ-
ροσβεστικό όχηµα, δεν πάει πουθενά για να επιβάλει την τάξη,
αλλά για να αποφύγει τα χειρότερα. Μπορείτε να ενδιαφερθείτε
κι εσείς κι εγώ για να µάθουµε περαιτέρω λεπτοµέρειες, αλλά
πάντως δεν έχει αυτή την έννοια η παρουσία της πυροσβεστικής
πουθενά στον κόσµο.

Δεύτερον, σε σχέση µε τα νέα δάνεια, τα νέα δάνεια δεν είναι
σε καµµία περίπτωση υποχρεωτικά. Όποιος θέλει παίρνει, όποιος
δεν θέλει δεν παίρνει. Η ζήτηση για τα δάνεια εξαρτάται από το
τι θέλει κάθε πολίτης. 

Και, εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω τι εισηγείται το κόµµα σας,
να απαγορευθούν τα δάνεια από εδώ και πέρα, να µην παίρνουν
δάνεια οι επιχειρήσεις, να µην παίρνουν δάνεια οι µικροµεσαίοι,
να µην παίρνουν δάνεια οι πολίτες;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτό καταλάβατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµικών):
Δεν ξέρω. Διότι εγώ απλώς οφείλω να διασφαλίσω ως Υπουργός
Οικονοµικών τη λειτουργία µε έναν τρόπο υγιή του τραπεζικού
συστήµατος, έτσι ώστε να µπορεί να δίνει, αν υπάρχει ζήτηση,
και στεγαστικά δάνεια. Αυτό λέω.

Από κει και πέρα, γίνοµαι πιο συγκεκριµένος σε σχέση µε τους
πλειστηριασµούς και τις δυνατότητες που δίνει ή θα δώσει η πο-
λιτεία ως προς την προστασία των ευάλωτων. Και υπογραµµίζω
των ευάλωτων, διότι και πρόσφατα γράφτηκε κατ’ επανάληψη
και έγινε πρωτοσέλιδο, στο πλαίσιο ακριβώς της κάλυψης των
ευάλωτων, υπήρξε µια συγκεκριµένη πρωτοβουλία, η οποία για
να ενεργοποιηθεί απαιτούσε διασταύρωση µε τα στοιχεία των
τραπεζικών λογαριασµών και από τους σαράντα χιλιάδες δυνη-
τικά ωφελούµενους, επέτρεψαν να γίνει διασταύρωση των στοι-
χείων µόνο τέσσερις µε πέντε χιλιάδες.

Αυτό δεν είναι δικό µου στοιχείο, έχει γραφτεί σχετικά πρό-
σφατα και είναι κάτι που όλοι πρέπει να το λαµβάνουµε υπ’ όψιν
µας, κι εµείς ως Κυβέρνηση κι εσείς ως Αντιπολίτευση. Διότι δεν
αµφιβάλλω καθόλου για τις προθέσεις σας. Θέλετε να υπερα-
σπιστείτε τους ευάλωτους και µπράβο σας. Το ζήτηµα είναι όµως
να οριστεί ποιος είναι ο ευάλωτος. Τα µεγάλα ψάρια δεν είναι
ευάλωτοι ούτε είναι ευάλωτοι αυτοί που παριστάνουν τους φτω-
χούς αλλά δεν είναι. Και θα ήταν πρόκληση απέναντι στους
πραγµατικά φτωχούς να υπερασπιζόµαστε, εν ονόµατι ορισµέ-
νων δογµάτων, ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι φτωχοί.

Έρχοµαι τώρα στις δυνατότητες οι οποίες υπάρχουν. Πρώτη
δυνατότητα είναι οι απευθείας διµερείς συµφωνίες -αναφέρθηκα
και προηγουµένως- των τραπεζών ή των servicers και έχουν γίνει
το τελευταίο διάστηµα δεκάδες χιλιάδες τέτοιες συµφωνίες οι
οποίες κανονικοποιούν τα δάνεια, δίνουν µια ανάσα στους δανει-
ολήπτες και προχωρούν µε αυτόν τον τρόπο στο επόµενο στά-
διο. 

Δεύτερον, θα φέρουµε, τους αµέσως επόµενους µήνες, νέο
πλαίσιο κανόνων και υποχρεώσεων για διαφάνεια και ενηµέρωση
των πολιτών από τους servicers. Σύµφωνα µε αυτό θα υποχρε-
ούνται να τηρούν και να παρέχουν προσωποποιηµένη πληροφό-
ρηση προς τους οφειλέτες για το σύνολο της οφειλής τους, τις
οφειλόµενες δόσεις, το επιτόκιο και άλλες συναφείς πληροφο-
ρίες, που σήµερα δυστυχώς πράγµατι δεν δίνουν. Θα προβλέ-
πονται επίσης ποινές όταν δεν παρέχουν σαφή και έγκαιρη
ενηµέρωση στους πολίτες. 

Θα θέσουµε, λοιπόν, πρόσθετους κανόνες σε εφαρµογή, πλη-
ροφόρησης, διαφάνειας και σχετικών κυρώσεων, σε σχέση µε
τους servicers. Ελπίζω αυτό το µήνυµα να είναι καθαρό. Και όταν
θα έρθει στη Βουλή θα το συζητήσουµε και θα µας εκφράσετε
τις απόψεις σας. 

Τρίτον, έχουµε τις ρυθµίσεις οφειλών έναντι του δηµοσίου και
τώρα είναι σε ισχύ και θα είναι µέχρι 31 Ιουλίου οι εκατόν είκοσι
δόσεις, οι οποίες για να επανενεργοποιηθούν απαιτείται η κατα-
βολή µόνο δύο δόσεων για όσους έχουν χάσει για παλιές οφει-
λές, και για καινούργιες οφειλές οι εβδοµήντα δύο δόσεις. Είναι
πιστεύω µια ουσιαστική δυνατότητα απέναντι στους πολίτες, οι
οποίοι θα πρέπει να σπεύσουν και να εκµεταλλευθούν αυτή τη
δυνατότητα µέχρι τις 31 Ιουλίου. 
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Τέταρτον, είναι ο εξωδικαστικός µηχανισµός στον οποίον ανα-
φέρθηκα προηγουµένως και συνολικά το νέο θεσµικό πλαίσιο για
τη ρύθµιση χρεών, το οποίο ενδεικτικά παρέχει δόσεις για οφει-
λές προς το δηµόσιο και τις τράπεζες και διαγραφές επί της βα-
σικής οφειλής και επί των τόκων, πάντοτε όµως λαµβάνοντας υπ’
όψιν την πραγµατική οικονοµική κατάσταση και περιουσία των
οφειλετών. 

Γίνονται µάλιστα συνεχείς βελτιώσεις του εξωδικαστικού µη-
χανισµού, έτσι ώστε να γίνει ολοένα και πιο αποτελεσµατικός και
δίκαιος. Παραδείγµατος χάριν, ενώ οι ρυθµίσεις προς το δηµό-
σιο ήταν µέχρι τώρα µε επιτόκιο EURIBOR συν 5% έχουν αλλάξει
αυτές οι ρυθµίσεις επί το θετικότερο για τους οφειλέτες, 3% στα-
θερό επιτόκιο. 

Ως αποτέλεσµα σας είπα ότι είχαµε εξελίξεις τον τελευταίο
Ιούνιο: Συγκριτικά και µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ και µε τον δικό
µας νόµο όσο καιρό ισχύει, ο Ιούνιος ήταν µήνας της εντονότε-
ρης δραστηριότητας ως προς τα αποτελέσµατα του εξωδικαστι-
κού µηχανισµού. 

Πέµπτον, -και θέλω να το ξέρει αυτό ο κόσµος, γιατί µπορεί να
επωφεληθεί, οι ευάλωτοι µπορούν να επωφεληθούν- είναι το εν-
διάµεσο πρόγραµµα στήριξης της πρώτης κατοικίας για τα ευά-
λωτα νοικοκυριά. Τι πάει να πει αυτό; Χάρη σε αυτό το πρό-
γραµµα προβλέπεται η κρατική επιδότηση της δόσης του στεγα-
στικού δανείου έως και 210 ευρώ µηνιαίως και για δεκαπέντε
µήνες και η αναστολή µέτρων κατά των οφειλετών -κατασχέσεις,
πλειστηριασµοί και εξώσεις. 

Ποιους αφορά; Αφορά νοικοκυριά µε εισόδηµα έως 21.000
ευρώ ετησίως και µε ακίνητη περιουσία έως 180.000 ευρώ, ανά-
λογα µε τη σύνθεση του νοικοκυριού, δηλαδή αφορά ένα µεγάλο
πλήθος δυνητικών δικαιούχων που µπορεί να αξιοποιήσουν αυτό
το πρόγραµµα. Υφίσταται αυτό το πρόγραµµα για να αποτρέ-
ψουµε πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. 

Πόσο πιο καθαρά µπορώ να το πω, διερωτώµαι, και θα συνε-
χίσω φυσικά να το λέω απέναντι σε λαϊκιστικές κριτικές, που ανα-
πτύσσονται πολύ συχνά και οι οποίες επιχειρούν να αγνοηθεί η
πραγµατικότητα και θα µου επιτρέψετε να πω «η πραγµατική
πραγµατικότητα». Διότι αυτό υφίσταται, ξαναλέω.

Έκτον, το πρόγραµµα επιδότησης επιτοκίου για δόσεις δα-
νείων των ευάλωτων δανειοληπτών. Ήδη από τις αρχές Φε-
βρουαρίου ξεκίνησε το σχετικό πρόγραµµα που αφορά δόσεις
στεγαστικών δανείων ή τα δάνεια µικρών επιχειρήσεων ενήµερων
δανειοληπτών. Το Υπουργείο Οικονοµικών υποστηρίζει τεχνικά
το πρόγραµµα µε την έκδοση σχετικού πιστοποιητικού ευάλωτου
δανειολήπτη. Είναι το πρόγραµµα στο οποίο αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως, το οποίο απαιτεί τις σχετικές διασταυρώσεις. 

Το πρόγραµµα υλοποιείται από τις τράπεζες και το σύνολο της
δαπάνης έχουν αναλάβει οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες στο
πλαίσιο µιας εταιρικής κοινωνικής υπευθυνότητας. Επίσης, θα
ήθελα αν µπορεί κάποιος να το αµφισβητήσει, ότι ισχύει και
εφαρµόζεται αυτό το πρόγραµµα. 

Επιπλέον, εκτός αυτών των έξι βασικών εργαλείων που έχουν
τεθεί ή θα τεθούν σύντοµα σε εφαρµογή υπάρχουν και άλλα ερ-
γαλεία µε τα οποία η πολιτεία καλύπτει τους ευάλωτους, πολλά
και διαφορετικά, τα οποία τα ξέρω και από τη θητεία µου στο
Υπουργείο Εργασίας, µεταξύ των οποίων ας πούµε είναι το στε-
γαστικό επίδοµα το οποίο δίνει ο ΟΠΕΚΑ σε νοικοκυριά τα οποία
µισθώνουν την κύρια κατοικία τους, µε πόρους σχεδόν 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ ετησίως σε πάνω από διακόσιους ογδόντα χιλιά-
δες δικαιούχους. Επίσης αν κάποιος θέλει να το αµφισβητήσει,
να βγει και να το πει, να πει δεν είναι διακόσιες ογδόντα χιλιάδες
δικαιούχοι, δεν δίνετε 400 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο για τη
στέγαση πραγµατικά ευάλωτων. 

Ακόµα πιο πολύ, µέσα στα προγράµµατα τα οποία εφαρµόζον-
ται, υπάρχει κι ένα καινοτόµο πρόγραµµα, το πρόγραµµα «Στέ-
γαση και εργασία» για τους αστέγους, το οποίο παρέχει, όπως
λέει κι ο τίτλος, αφ’ ενός σπίτι στους αστέγους, καλύπτοντας τα
σχετικά ενοίκια και την οικοσκευή, αφ’ ετέρου δίνει µέσω της Δη-
µόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης και εργασιακές προοπτικές,
νέες δουλειές στους ανθρώπους αυτούς, τους συµπολίτες µας
οι οποίοι βρέθηκαν σε δύσκολη θέση. 

Κοντολογίς τι θέλω να πω: Θέλω να πω ότι έχουµε να λύσουµε

µια πολύ δύσκολη και κοινωνικά ευαίσθητη άσκηση, αλλά πάντως
ήδη έχει υπάρξει σηµαντική πρόοδος ως προς το ιδιωτικό χρέος.
Θα πρέπει να σηµειωθεί ακόµη µεγαλύτερη. Εφαρµόζουµε σύγ-
χρονες ευρωπαϊκές πρακτικές. Έχουµε θέσει σε εφαρµογή συγ-
κεκριµένα εργαλεία, τα οποία όπως σας είπα, µε στήριξη βασικά
από τον προϋπολογισµό, στηρίζουν τους ευάλωτους και τους πα-
ρέχουν δυνατότητες για να προστατέψουν την κατοικία τους.
Και, επίσης, το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα, θα φέρουµε
κι άλλες ρυθµίσεις οι οποίες θα αυξήσουν, γιατί πρέπει να αυξη-
θούν, τις υποχρεώσεις των servicers για πιο υπεύθυνη αντιµετώ-
πιση των δανειοληπτών. 

Νοµίζω ότι είναι ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό πλαίσιο αυτό, το
οποίο θα πρέπει, εννοείται, να εξελίσσεται συνέχεια και είµαστε
εδώ για να παρακολουθούµε πώς εξελίσσεται η κατάσταση. Βλέ-
πουµε τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και περιµένω κι από
την αντιπολίτευση υπεύθυνες προτάσεις πάνω σε αυτό, οι οποίες
όµως θα λαµβάνουν υπ’ όψιν τους ολόκληρη την εικόνα, αλλά
και δεν θα παραµελούν τεχνηέντως, νοµίζω, υφιστάµενα εργα-
λεία, τα οποία ήδη έχουν θετικές συνέπειες, όπως τα εργαλεία
που µόλις περιέγραψα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και είµαι βέ-
βαιος ότι θα συνεχίσουµε και τους επόµενους µήνες να συζητάµε
αυτό το θέµα, το οποίο πράγµατι είναι µεγάλης κοινωνικής ση-
µασίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να είστε βέβαιος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προχωρούµε τώρα
στην πρώτη µε αριθµό 31/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Οι νέες περικοπές στις θε-
ραπείες των παιδιών µε αναπηρία θέτουν σε κίνδυνο την πορεία
της ζωής τους». 

Παρακαλώ, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο διάστηµα, τους τελευταίους µήνες, µια σειρά

αποφάσεων του ΕΟΠΥΥ είχαν ως αποτέλεσµα τη σταδιακή περι-
κοπή θεραπειών παιδιών µε αναπηρία και ιδιαίτερα των παιδιών
µε αυτισµό και νοητική υστέρηση και άλλες παθήσεις. Αποτέλε-
σµα, οι οικογένειες να είναι αναγκασµένες να διακόπτουν τις ανα-
γκαίες θεραπείες, µε βάση τα παραπεµπτικά φυσικά των ειδικών
είτε να εξαναγκάζονται να βάλουν το χέρι βαθιά στην τσέπη για
να καλύψουν τις ανάγκες αυτές. 

Αντίστοιχα, τέτοιες αποφάσεις ήταν για παράδειγµα αυτό που
µόλις είπα, η µη κάλυψη του κόστους των ειδικών παιδαγωγών
σε παιδιά που έχουν παράλληλη στήριξη ή φοιτούν σε τµήµατα
ένταξης, oι µαζικές απορρίψεις από τον ΕΟΠΥΥ παιδιών µε αυτι-
σµό υψηλής λειτουργικότητας από µεγάλο πακέτο θεραπειών
παρά τα παραπεµπτικά των ειδικών, η πέρα για πέρα αντιεπιστη-
µονική απόφαση του ΕΟΠΥΥ να καλύπτει θεραπείες, λογοθερα-
πείες µε τη γνωστή κοστολόγηση των 15 ευρώ ανά θεραπεία, εξ
αποστάσεως κιόλας, ακυρώνοντας µε αυτόν τον τρόπο τη σχέση
θεραπευτή θεραπευόµενου. Και φυσικά την ίδια στιγµή εξακο-
λουθούν να ισχύουν όλες οι αποφάσεις που περικόπτουν θερα-
πείες στα παιδιά µε αναπηρία, αποφάσεις φυσικά που έχουν
πάρει όλες οι κυβερνήσεις τα τελευταία χρόνια, όπως για παρά-
δειγµα αυτή που όταν ένα παιδί µε αυτισµό ή µε βαριά αναπηρία
συµπληρώσει τα δεκαοκτώ του χρόνια, οι θεραπείες που εγκρίνει
ο ΕΟΠΥΥ µειώνονται στο ελάχιστο. 

Γίνεται κατανοητό, λοιπόν, πως όλες αυτές οι αποφάσεις και
οι παλαιότερες αλλά και οι νεότερες ήδη έχουν ανοίξει έναν
κύκλο περικοπών και έχουν φέρει σε δεινή θέση τις οικογένειες
των παιδιών µε αναπηρία, αλλά και θέτουν σε κίνδυνο την πορεία
της ζωής τους και την ποιότητα των δεκάδων χιλιάδων παιδιών
µε αναπηρία. 

Διότι αν δεν κάνεις έγκαιρα τις επιβαλλόµενες θεραπείες πε-
ριορίζεται ο βαθµός της εξέλιξης και πρακτικά αυξάνεται η βα-
ρύτητα της αναπηρίας, πράγµα που θα ακολουθήσει το παιδί
αυτό σε όλη τη ζωή, επιβαρύνοντας φυσικά παράλληλα και την
οικογένειά του. 

Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, τα ερωτήµατα προς τον Υπουργό,
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προς το Υπουργείο, είναι σε τι µέτρα πρόκειται να προβεί, ώστε
να ακυρωθούν οι αποφάσεις τόσο οι τελευταίες όσο και οι προ-
ηγούµενες και να καλύπτονται δωρεάν όλες οι ανάγκες σε θερα-
πείες των παιδιών µε αναπηρία, µαθησιακές δυσκολίες
αντίστοιχα από τον ΕΟΠΥΥ µε ενίσχυση από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό; 

Και, δεύτερον, υπάρχει η αναγκαιότητα ίδρυσης όλων των
απαραίτητων δηµόσιων δοµών που θα πρέπει φυσικά και να στε-
λεχωθούν αναλόγως, όπως επίσης ειδικά, γενικά σχολεία για να
κάνουν εκεί δωρεάν τις θεραπείες τους τα παιδιά, έτσι ώστε να
πάψουν να γίνονται έρµαια εκµετάλλευσης από τους διάφορους
ιδιώτες και φυσικά να ταλαιπωρούνται καθηµερινά από το πρωί
έως το βράδυ στον δρόµο αυτά και οι οικογένειές τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Υγείας κ. Χρυσοχοΐδης 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαµπρούλη, σας ευχαριστώ πραγµατικά για την ερώ-
τηση γιατί είναι ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο κοινωνικό ζήτηµα και η
πρόθεσή µας είναι να ασχοληθούµε ενεργά, δραστήρια και συ-
στηµατικά, µεθοδικά για να βελτιώσουµε συνολικά τη ζωή αυτών
των παιδιών και των οικογενειών τους. 

Αυτό που θέλω να σας απαντήσω κατ’ αρχάς στην ερώτησή
σας είναι ότι οι γνωµατεύσεις ειδικών θεραπειών, παίρνουν ια-
τρικό έλεγχο και εξετάζονται επί της ουσίας και πάντα µε γνώ-
µονα τη βελτίωση και τις ανάγκες των παιδιών που χρήζουν
ειδικής αγωγής. Η ειδική διαπαιδαγώγηση ως θεραπευτική
πράξη είναι κοστολογηµένη πράξη και αποζηµιώνεται από τον
οργανισµό. Δεν γίνονται περικοπές από τον ιατρικό έλεγχο,
ακόµα και όταν τα παιδιά λαµβάνουν παράλληλη στήριξη ή φοι-
τούν σε ειδικό σχολείο. Ουδέποτε έχει δοθεί τέτοια οδηγία. 

Μέριµνα του οργανισµού είναι τα παιδιά υψηλής λειτουργικό-
τητας, γιατί αυτά µπορούν πιο εύκολα να κοινωνικοποιηθούν.
παίρνουν ειδικές θεραπείες για να µπορούν να εξελιχθούν περισ-
σότερο. 

Η κοστολόγηση της εξ αποστάσεως λογοθεραπείας πραγµα-
τοποιήθηκε για να µπορέσουν να αποζηµιωθούν γονείς, οι οποίοι
είχαν κάνει εξ αποστάσεως θεραπείες σύµφωνα µε τις οδηγίες
της σχετικής επιτροπής την περίοδο του COVID, όπως ξέρετε,
για την προστασία των ΑΜΕΑ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Η έγκριση του αριθµού των ειδικών θεραπειών γίνεται πάντα
µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες των παιδιών ακόµη και όταν
αυτά ξεπεράσουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους, πάντα
σύµφωνα φυσικά µε τα ιατρικά πρωτόκολλα. Ο ΕΟΠΥΥ το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα έχει ανοίξει επικοινωνία µε όλη την επι-
στηµονική κοινότητα, προκειµένου να βελτιώσει όλα και πάντα
προς όφελος των παιδιών που χρήζουν ειδικής αγωγής και των
οικογενειών τους φυσικά, στο πλαίσιο της παροχής ειδικών θε-
ραπειών. 

Μέριµνα του ΕΟΠΥΥ είναι η διόρθωση τυχόν αστοχιών η και η
διαχρονική παροχή στα παιδιά των θεραπειών που δικαιούνται.
Αναφορικά µε τις δοµές στις οποίες πραγµατοποιούνται αυτές
οι θεραπείες, σκοπός του ΕΟΠΥΥ είναι να υπογράψουν συµβά-
σεις. Τώρα πληρώνουµε και ατοµικά αιτήµατα, προκειµένου να
µην δαπανούν οι γονείς ούτε 1 ευρώ για τις ιδιωτικές θεραπείες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα τον Υπουργό µε προσοχή. Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ,

αυτό που βάζουµε πέρα από την πολιτική διάσταση φυσικά που
αναδεικνύουµε εµείς και γι’ αυτά τα ζητήµατα όπως για το σύ-
νολο των ζητηµάτων που αφορούν την κοινωνία µας, είναι και µε-
ταφορά των προβληµάτων από τους ενδιαφερόµενους τους
ίδιους, από τις οικογένειες δηλαδή των αναπήρων παιδιών, από
τους ενιαίους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων και εδώ Αττικής

και νησιών και πάει λέγοντας, αλλά και τις συντονιστικές επιτρο-
πές που έχουν οι ανάπηροι διεκδικώντας λύσεις στα οξυµµένα
προβλήµατα που και το κράτος οι υπηρεσίες του δηµιουργούν
στη βάση όµως συγκεκριµένων πολιτικών κατευθύνσεων και απο-
φάσεων. 

Έτσι για παράδειγµα ο ΕΟΠΥΥ έχει κόψει από παιδί και από
παιδιά αλλά απαραίτητες θεραπείες µε ποια δικαιολογία; Ότι η
οικογένειά του παρέχει στο παιδί της µε δικά της έξοδα, τη λε-
γόµενη παράλληλη στήριξη στο σχολείο. 

Σε άλλες περιπτώσεις έχουν κόψει θεραπείες, επειδή το παιδί
είναι τοποθετηµένο σε τµήµα ένταξης, ενώ οι υπηρεσίες του
ΕΟΠΥΥ το τελευταίο διάστηµα έχουν ξεκινήσει και ζητούν από
τους γονείς όλο και περισσότερα δικαιολογητικά για την αποζη-
µίωση των θεραπειών των παιδιών τους, που έχουν ήδη πληρώ-
σει, φυσικά, από την τσέπη τους. Την ίδια στιγµή, σε παιδιά µε
αυτισµό και άλλες βαριές αναπηρίες, µειώνονται δραστικά οι θε-
ραπείες, γιατί άκουσον - άκουσον, ενηλικιώθηκαν. Αυτό ισχύει. 

Παράλληλα στα κέντρα πιστοποίησης αναπηρίας κλιµακώνον-
ται οι αποφάσεις, που µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο µειώνουν
επιδόµατα, ενώ δίνονται  βέβαια και λίγες που στο τέλος κόβον-
ται τελείως. 

Και, βέβαια, σε αυτό που επιµένουµε, που απογειώνει τη βαρ-
βαρότητα, που περιµένουν αυτά τα παιδιά µε αναπηρίες, αλλά
αν θέλετε και οι εργαζόµενοι στην ειδική αγωγή, στο σύνολο,
ήταν η απόφαση του ΕΟΠΥΥ για τη συνταγογράφηση λογοθερα-
πειών εξ αποστάσεως µέσω internet. Έλεος! Υπονοµεύοντας
κάθε έννοια επιστηµονικής θεραπευτικής παρέµβασης και προ-
σέγγισης και πάει λέγοντας. 

Και την ίδια στιγµή, φυσικά, η Κυβέρνηση µπορεί να λέει ότι
ενδιαφερόµαστε, παρεµβαίνουµε µε µέτρα στήριξης για τις λε-
γόµενες ευάλωτες και ευπαθείς οµάδες κ.λπ.. 

Εδώ να θυµίσουµε- µπορεί άµεσα να µη σας αφορά, αλλά ενι-
αία σαν Κυβέρνηση λειτουργείτε- ότι ο προϋπολογισµός του
ΟΠΕΚΑ για το έτος 2023 για το τρέχον έτος έχει µειωθεί κατά
183 εκατοµµύρια ευρώ. Παραµένουν σε ισχύ δέκα αποφάσεις
για περικοπές σε θεραπείες, που έχουν πάρει όλες οι κυβερνή-
σεις, ανεξαρτήτως σύνθεσης κυβερνητικής από το 2013 έως σή-
µερα, εδώ και δέκα χρόνια δηλαδή και από την άλλη µεριά,
φυσικά, έχουµε εργαζόµενους σε δοµές τέτοιου τύπου, που είναι
υποστελεχωµένες αφ’ ενός, εργαζόµενους που είναι σε εξουθέ-
νωση και εντατικοποίηση, που δεν πληρώνονται, µαύρη εργασία,
πολλαπλές συµβάσεις εργασίας. Και φυσικά στο τέλος τι έχουµε;
Ακύρωση του έργου τους και πολύ περισσότερο του επιστηµο-
νικού τους έργου. 

Εµείς λέµε ότι θα πρέπει να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός
αυτών των οικογενειών στο σύνολο των προβληµάτων που τους
απασχολούν. Να εγκριθούν, και να πληρώνονται όλες οι θερα-
πείες των παιδιών µε βάση τα παραπεµπτικά  των ειδικών. Να γί-
νονται θεραπείες µε βάση τις ανάγκες και όχι τα όρια των
πετσοκοµµένων προϋπολογισµών του ΕΟΠΥΥ, διότι γνωρίζουµε
πως λειτουργεί ο ΕΟΠΥΥ µε κλειστό προϋπολογισµό και, ειρή-
σθω εν παρόδω, δεν είναι τωρινό, εδώ και χρόνια, η κρατική χρη-
µατοδότηση έχει τελειώσει. Ο ΕΟΠΥΥ διαχειρίζεται χρήµατα
αµιγώς από τις εισφορές των εργαζοµένων υπέρ κλάδου υγείας. 

Δεύτερον, γενναία χρηµατοδότηση του ΕΟΠΥΥ από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό ή για δωρεάν θεραπείες και σύγχρονα τε-
χνολογικά αντίστοιχα βοηθήµατα σε όλους τους ανάπηρους,
τους χρόνιους πάσχοντες χωρίς καµµία εξαίρεση, ούτε να υπάρ-
χουν πλαφόν ή αποκλεισµός, είτε είναι ασφαλισµένος ο άλλος
είτε ανασφάλιστος είτε είναι Έλληνας είτε µετανάστης. 

Και, τρίτον, να υπάρξει ενίσχυση των υπαρχουσών, αλλά και
ανάπτυξη -αν θέλετε- νέων δηµόσιων δοµών και υπηρεσιών ειδι-
κής αγωγής και κοινωνικής πρόνοιας, σε πανελλαδικό φυσικά
επίπεδο, ανάλογα µε τις ανάγκες κάθε περιοχής, µε αποκλειστική
ευθύνη του κράτους και κατάργηση, βεβαίως, κάθε επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας στον ευαίσθητο αυτόν χώρο της αναπη-
ρίας και µαζικές προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, µε πλήρη
εργασιακά δικαιώµατα για την κάλυψη όλων των αναγκών για την
πρόληψη, θεραπεία, αλλά και αποκατάσταση των αναπήρων και
όλου του λαού µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτερολογήσετε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ και
πάλι, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαµπρούλη, προτείνω το εξής. Επειδή προτίθεµαι να
ασχοληθώ σε βάθος µε αυτή την υπόθεση και της εκπαίδευσης
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας και της διαχείρισης των
παιδιών αυτών, των ΑΜΕΑ και των οικογενειών τους, θα ήθελα,
αν έχετε την καλοσύνη, να µου στείλετε µια σειρά από παρατη-
ρήσεις που εσείς έχετε κάνει, να τα δω όλα και να µου κάνετε
ξανά µια ερώτηση, ούτως ώστε όλα τα θέµατα να τα θέσουµε
εδώ, στη Βουλή, αφού προηγουµένως γίνουν αντικείµενο συζή-
τησης µεταξύ εµού και του οργανισµού, έτσι ώστε να δώσει τις
κατάλληλες οδηγίες για να λύσουµε µια σειρά από ζητήµατα.
Διότι, πράγµατι, πρόκειται να γίνουν κάποιες τροποποιήσεις στον
οργανισµό, έτσι ώστε να καλύψουµε -και αυτή είναι η πρόθεσή
µου και αυτή είναι η απόφασή µου- όλες τις ανάγκες αυτών των
παιδιών µε τρόπο που πραγµατικά θα ανταποκρίνεται και στις
πραγµατικές ανάγκες αυτών, αλλά και των οικογενειών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 35/24-7-

2023 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κοµµουνιστικό Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να µη σταµα-
τήσει η λειτουργία της Κινητής Μονάδας Ψυχικής Υγείας Νοµού
Ηρακλείου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει πάλι ο Υπουργός Υγείας κ. Χρυ-
σοχοΐδης.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης για δύο λεπτά,
για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, το θέµα υποθέτω ότι το γνωρίζετε. Άλλωστε
ο κ. Βαρτζόπουλος πρώτος ανακοίνωσε σε πρόσφατη δήλωσή
του ότι απειλείται η συνέχιση λειτουργίας της Κινητής Μονάδας
Ψυχικής Υγείας Νοµού Ηρακλείου, καθώς ξεχάστηκε, όπως είπε,
να συµπεριληφθεί η χρηµατοδότηση του προγράµµατος στο Τα-
µείο Ανάκαµψης -µιλάµε για 70.000 - 80.000 ευρώ- µε συνέπεια
τη µη ανανέωση των συµβάσεων των εργαζοµένων, οι οποίες
ίσχυαν µέχρι τον Ιούνη, µε ανυπολόγιστες συνέπειες για τους
ασθενείς.

Το ότι ξεχάστηκε δεν ξέρω αν είναι επαρκής δικαιολογία. Το
αξιοσηµείωτο, όµως, ποιο είναι; Παρακολουθώντας το ιστορικό,
βλέπουµε ότι από το 2020, η Κυβέρνηση -κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και τότε- δηµιουργούσε προϋποθέσεις σταδιακής
αποδυνάµωσης της µονάδας, αρχής γενοµένης µε την αποσύν-
δεση των συµβάσεων των εργαζοµένων από τον δηµόσιο κρατικό
φορέα, το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ηρακλείου και τη
χρηµατοδότησή της από τον κρατικό προϋπολογισµό. Τελικά,
φτάσαµε στη σηµερινή κατάσταση, όπως αυτή έχει διαµορφω-
θεί.

Στην αρχή λειτουργίας της µονάδας, το 2013, οι εργαζόµενοι
στο σύνολό τους προέρχονταν από την Ψυχιατρική Κλινική του
ΠΑΓΝΗ. Την τελευταία διετία, όπως σας είπα, οι συµβάσεις των
έξι από τους έντεκα συνολικά εργαζόµενους γίνονταν µέσω ΜΚΟ
και η χρονική τους διάρκεια ήταν αρχικά εξάµηνες και τελευταία
τρίµηνες, αυξάνοντας το αίσθηµα ανασφάλειας στους εργαζό-
µενους.

Το γεγονός της διακοπής της λειτουργίας της µονάδας εκτι-
µούµε και εκτιµούν και οι εργαζόµενοι ότι θα έχει ανυπολόγιστες
συνέπειες για τους ασθενείς. Στην πράξη, εµποδίζει ακόµα πε-
ρισσότερο την πρόσβαση των πολιτών στη δηµόσια και δωρεάν
υγεία.

Καταθέτω στα Πρακτικά δύο επιστολές διαµαρτυρίας των ερ-
γαζοµένων Κινητής Μονάδας Ψυχικής Υγείας και του Συλλόγου
Εργαζοµένων Κοινωνικής Φροντίδας Ευπαθών Οµάδων. Οι χιλιά-
δες ασθενών που λάµβαναν δωρεάν τις υπηρεσίες ψυχικής
υγείας θα πρέπει τώρα να απευθυνθούν σε άλλες δηµόσιες
δοµές, ιδιώτες γιατρούς και κυρίως, να διανύσουν αρκετά χιλιό-

µετρα µέχρι το Ηράκλειο, προκειµένου να εξυπηρετηθούν.
Είναι, κατά την άποψή µας, το αποτέλεσµα της εµπορευµατο-

ποίησης της υγείας-πρόνοιας από τη σηµερινή Κυβέρνηση, από
τις προηγούµενες, έτσι ώστε σταδιακά να υπονοµευθεί ο δηµό-
σιος και δωρεάν χαρακτήρας της υγείας.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Ποια µέτρα προτίθεται
να πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να συνεχιστεί η λειτουργία της κι-
νητής µονάδας µε όλο το απαραίτητο προσωπικό όλων των ειδι-
κοτήτων, προκειµένου να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες των
ψυχικά πασχόντων και τέλος, να ενταχθεί άµεσα η χρηµατοδό-
τηση της κινητής µονάδας στον κρατικό προϋπολογισµό, µε µό-
νιµο, σταθερό προσωπικό, ενταγµένο στο ΕΣΥ;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Συντυ-
χάκη, ήµουν πρόσφατα στο Ηράκλειο και επισκέφθηκα το
ΠΑΓΝΗ, το οποίο είναι ένα νοσοκοµείο υψηλής ποιότητας. Προ-
σφέρει δευτεροβάθµιου και τριτοβάθµιου επιπέδου περίθαλψη
αρίστης ποιότητας, υψηλού επιπέδου υπηρεσιών και νοµίζω ότι
αξίζει τον κόπο αυτή η µνεία και κυρίως, στους εργαζόµενους,
στους γιατρούς, στο νοσηλευτικό προσωπικό και στους λοιπούς
εργαζόµενους εκεί, που κρατούν υγειονοµικά όρθια την Κρήτη,
µαζί µε τα νοσοκοµεία-δορυφόρους, όπως είναι το «Βενιζέλειο»,
το Νοσοκοµείο των Χανίων, το Νοσοκοµείο του Αγίου Νικολάου
κ.λπ..

Νοµίζω ότι η Κρήτη έχει την τύχη να φιλοξενεί αυτά τα ιδρύ-
µατα και είναι µια σπουδαία προνοµία για τον λαό της, για τους
κατοίκους της. Η δική µου πρόθεση είναι να συνδράµω αποφα-
σιστικά και να ενισχύσω τη λειτουργία των νοσοκοµείων.

Επίσης, αντιµετωπίσαµε κάποια προβλήµατα, όπως ξέρετε, µε
την ψυχιατρική κλινική. Δυστυχώς υπάρχει ένα θέµα προσωπικού
και εδώ. Υπάρχει έλλειµµα προσωπικού. Γίνεται µια µεγάλη προ-
σπάθεια. Υπάρχουν προκηρύξεις. Εύχοµαι να καλυφθούν οι
ανάγκες και να λειτουργήσει όπως της αξίζει η κλινική.

Σε ό,τι αφορά την κινητή µονάδα, συµφωνώ µαζί σας. Θεωρώ
ότι υπήρξε µια αβελτηρία. Δεν ξέρω πού οφείλεται. Ανήκει στο
παρελθόν. Δεν έχει νόηµα να το συζητήσουµε τώρα. Αυτό για το
οποίο µπορώ να σας διαβεβαιώσω αυτή τη στιγµή είναι ότι άµεσα
θα καλυφθεί το οικονοµικό ζήτηµα, θα εγκριθεί, δηλαδή, αυτή η
δαπάνη, έτσι ώστε να λειτουργήσει η µονάδα και να αποκατα-
σταθεί όχι µόνο η λειτουργία της αλλά και οι ανάγκες των κατοί-
κων της περιοχής, γιατί το έργο τους είναι εξαιρετικά σηµαντικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κρατάµε το ότι µέσα από αυτόν τον κοινοβουλευτικό έλεγχο

και από τον διάλογο έχουµε και συγκεκριµένες δεσµεύσεις και
συγκεκριµένη παραγωγή πολιτικού έργου.

Παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη, για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς θα ήθελα να σχο-

λιάσω αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός για το Πανεπιστηµιακό
Γενικό Νοσοκοµείο και την παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών
που προσφέρει. Δεν θα διαφωνήσω, αλλά κυρίως οφείλεται στην
επάρκεια του επιστηµονικού προσωπικού, των νοσηλευτών, του
διοικητικού προσωπικού, όλων των ανθρώπων, που συµβάλλουν
µε τιτάνια προσπάθεια, παρά τις πολύ µεγάλες ελλείψεις ιατρι-
κού, νοσηλευτικού προσωπικού και άλλου.

Από εκεί και µετά, είναι θετική η εξέλιξη το ότι θα εξευρεθεί
αυτό το ποσό των 70.000 - 80.000 ευρώ που λέτε…

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι 75.000
ευρώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μάλιστα, 75.000 ευρώ, για να
λειτουργήσει η κινητή µονάδα.

Βέβαια, δεν απαντήσατε στο άλλο σκέλος, τι θα γίνει µε τους
εργαζόµενους. Θα ανανεωθούν οι συµβάσεις τους; Είναι ένα ζή-
τηµα. Δεν ξέρω. Πρέπει να απαντήσετε σε αυτό το ζήτηµα.
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Βέβαια, από εκεί και µετά, θα ήθελα να σας πω το εξής, ότι
δεν αρκεί να λέµε κάθε χρόνο ότι θα δώσουµε 70.000 - 80.000
ευρώ ή θα έχουµε ανανεούµενες συµβάσεις των εργαζοµένων.
Και το λέω αυτό, γιατί; Διότι τα ψυχικά νοσήµατα αυξάνονται αλ-
µατωδώς λόγω της όξυνσης των κοινωνικών και οικονοµικών συν-
θηκών του λαού µας. Η µονάδα αυτή αντιµετωπίζει όλα τα
περιστατικά ψυχικών νοσηµάτων, µε έµφαση στα χρόνια ψυχικά
νοσήµατα, ψυχώσεις, διπολικές διαταραχές κ.λπ..

Για τα συγκεκριµένα, µάλιστα, νοσήµατα, µε βάση στατιστικά
δεδοµένα, φαίνεται πως έχει επιτευχθεί µείωση των επανεισαγω-
γών των ασθενών κατά 45% στην Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ.
Παρακολουθούνται εκατοντάδες ασθενείς µε αγχώδεις και συ-
ναισθηµατικές διαταραχές, οργανικά ψυχοσύνδροµα, αλλά και
οι πολύ σοβαρές περιπτώσεις ενδοοικογενειακής βίας, που έχει
αναλάβει η µονάδα, στο πλαίσιο εισαγγελικής παραγγελίας,
µέσω της ποινικής διαµεσολάβησης.

Δεύτερον, η µονάδα δραστηριοποιείται εδώ και δέκα χρόνια
σε όλη την Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου. Επισκέπτεται δύο
φορές την εβδοµάδα εφτά συνολικά κέντρα υγείας. Από την
έναρξη λειτουργίας της έως και σήµερα έχει εξυπηρετήσει πε-
ρίπου τέσσερις χιλιάδες ωφελούµενους και έχει συµπληρώσει εί-
κοσι έξι χιλιάδες επισκέψεις. Το πλεονέκτηµα αυτής της µονάδας
είναι ότι ο πληθυσµός της ενδοχώρας δεν χρειάζεται να διανύσει
χιλιόµετρα µέχρι το Ηράκλειο για να εξεταστεί. Συµβάλλει στην
καταπολέµηση του στίγµατος, δεδοµένου ότι η εξέταση γίνεται
στα κέντρα υγείας. Δίνει τη δυνατότητα να βρεθούν οι εργαζό-
µενοι της µονάδας µε τις οικογένειες των ασθενών. Γίνεται δια-
σύνδεση µε τους γενικούς γιατρούς και την κοινωνική υπηρεσία
των δήµων και πολλά άλλα, ενώ διενεργούνται ακόµα και κατ’
οίκον επισκέψεις για όλους αυτούς τους λόγους. Επιβάλλεται
άµεσα η µονιµοποίηση των ήδη υφιστάµενων συµβασιούχων και
να γίνουν και επιπλέον προσλήψεις διαφόρων ειδικοτήτων, όπως
ψυχιάτρων…

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …(δεν ακού-
στηκε)

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μιλάµε για την κινητή µονάδα.
Δεν αναφέροµαι σε όλα τα υπόλοιπα, που είναι ένα άλλο κεφά-
λαιο. Είναι πολλά κεφάλαια. Αναφέροµαι στην κινητή µονάδα. Η
κινητή µονάδα δεν είναι ένας άνθρωπος o οποίος περιφέρεται.
Πρέπει ταυτόχρονα να έχει και τους νοσηλευτές του, να έχει πι-
θανά και έναν παιδοψυχίατρο, έναν ψυχολόγο. Να στελεχωθεί,
δηλαδή, η κινητή µονάδα. Αν δεν το λύσετε αυτό, είναι φανερό
ότι θα υπονοµευθεί ο δηµόσιος και δωρεάν χαρακτήρας υγείας
και αντικειµενικά θα µετακυλήσει την υποστήριξη παρόµοιων
προγραµµάτων σε ιδιώτες, σε ΜΚΟ, σε µη κερδοσκοπικές εται-
ρείες. Το µεγάλο ερώτηµα που προκύπτει είναι πού θα απευθυν-
θούν όλοι αυτοί οι ασθενείς για την παρακολούθησή τους αν δεν
επιλυθεί αυτό που σας είπα παραπάνω άµεσα, δεδοµένου ότι οι
δηµόσιες δοµές στην πόλη του Ηρακλείου είναι υποστελεχωµέ-
νες. Η Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ κυριολεκτικά στενάζει από
το φορτίο των νοσηλευόµενων. 

Τέλος -και να κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η ψυχιατρική
κλινική, να ξέρετε, είναι η µόνη δηµόσια ψυχιατρική κλινική στην
ανατολική Κρήτη στην οποία να σηµειωθεί ότι έχουν αποµείνει
µόνο πέντε ειδικευµένοι ψυχίατροι για την κάλυψη των αναγκών
νοσηλείας και εφηµεριών. Η δυσκολία, δηλαδή, των ασθενών
αυτών να επισκεφθούν ιδιώτες γιατρούς είναι δεδοµένη, καθώς
η πλειοψηφία αυτών λαµβάνουν ένα προνοιακό επίδοµα 320
ευρώ περίπου ή τα έσοδά τους προέρχονται κυρίως από τις
αγροτικές εργασίες και συντάξεις. Δεν αναφέροµαι σε όλα τα
υπόλοιπα, που είναι ένα άλλο κεφάλαιο. Θα έχουµε την ευκαιρία
στην πορεία, κύριε Υπουργέ, να τα κουβεντιάσουµε σε αντίστοι-
χες επίκαιρες ερωτήσεις για την παιδοψυχιατρική, που ήδη συ-
ζητήθηκε, για τον Άγιο Νικόλαο, την ψυχιατρική κλινική που
εκκρεµεί να συσταθεί, το Κέντρο Ψυχικής Υγείας Χανίων και
άλλες παρόµοιες περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση
της επίκαιρης αυτής ερώτησης.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σύντοµος θα

είµαι, κύριε Πρόεδρε. Δεν γνωρίζω ακριβώς το καθεστώς, αλλά,
επειδή θα εγκριθούν άµεσα οι πόροι, είναι προφανές ότι θα ανα-
ζητηθεί το προσωπικό µέσα από αυτούς που εργάζονται. Αλλά
δεν ξέρω τι ακριβώς θα µπορούσα να σας απαντήσω και κατ’
ιδίαν τι ακριβώς θα γίνει µε τους εργαζόµενους αυτούς που ήδη
εργάζονται αυτή τη στιγµή. 

Θέλω να σας ενηµερώσω επίσης ότι πολύ σύντοµα θα ολοκλη-
ρωθούν τα συµβούλια κρίσεων των θέσεων γιατρών στο ΠΑΓΝΗ
που εκκρεµούν και στο «Βενιζέλειο». Επίσης, άρχισαν επιτέλους
και βγαίνουν κάπως γρήγορα -µετά από πίεση και από διαρκείς
επικοινωνίες µε το ΑΣΕΠ- τα πρώτα αποτελέσµατα των νοσηλευ-
τών. Εκκρεµούν και τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτών σε όλη
τη χώρα. Ένα µέρος από αυτό, αρκετά µεγάλο, ανήκει στα νο-
σοκοµεία της Κρήτης. Οπότε θα σας έχω ενήµερο, κύριε Συντυ-
χάκη, σε ό,τι αφορά την εξέλιξη της έγκρισης χρηµατοδότησης
και της επαναλειτουργίας της κινητής µονάδας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 30/24-7-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Για τα πανεπιστηµιακά δάση στο Περ-
τούλι Τρικάλων και στον Ταξιάρχη Χαλκιδικής».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η ερώτηση βέβαια αποκτά, όπως θα φανεί στη συνέχεια, και

µια τραγική επικαιρότητα, µε τις πυρκαγιές να καίνε τη χώρα από
άκρη σε άκρη. Μπαίνοντας στην ουσία της ερώτησης να πω ότι
µε το άρθρο 296 του ν.4957 -ο οποίος είχε κοντά πεντακόσια
άρθρα- που ψηφίστηκε πέρσι το καλοκαίρι, τέτοιον καιρό, καταρ-
γήθηκε το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
Ταµείο Διοίκησης και Διαχείρισης Πανεπιστηµιακών Δασών του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Ήταν ένα ταµείο, ένα νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο διαχειριζόταν τα πανεπιστηµιακά δάση στο Περ-
τούλι των Τρικάλων και στον Ταξιάρχη της Χαλκιδικής. Δύο
πανέµορφα δάση, πραγµατικά στολίδια για την πατρίδα µας. 

Ταυτόχρονα, µε τον ίδιο νόµο δίνεται η δυνατότητα -αυτό χρει-
άζεται προσοχή- να ενταχθούν αυτά τα δάση -των οποίων η
έκταση είναι τριάντα δύο χιλιάδες στρέµµατα περίπου στο Περ-
τούλι και πενήντα οκτώ χιλιάδες στρέµµατα δάσους στον Τα-
ξιάρχη της Χαλκιδικής- στην υπό σύσταση ανώνυµη εταιρεία του
Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης για τη λεγόµενη αξιοποίηση
της πανεπιστηµιακής περιουσίας, µε ό,τι σηµαίνει αυτό. 

Όταν συζητιόταν αυτός ο νόµος πέρυσι, κυρία Υπουργέ, εί-
χαµε καταγγείλει ως ΚΚΕ ότι µε την κατάργηση αυτού του νοµι-
κού προσώπου και µε την ένταξη αυτών των δασών καθώς και
του αγροκτήµατος του Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης -άλλο
ένα φιλέτο κυριολεκτικά στην περιοχή της ανατολικής Θεσσαλο-
νίκης, για όσους γνωρίζουν- και την ένταξή τους σε αυτή την
ανώνυµη εταιρεία, ανοίγει πραγµατικά ο δρόµος για να παραδο-
θούν αυτά τα µοναδικής φυσικής οµορφιάς δάση στις κερδοσκο-
πικές ορέξεις των επιχειρηµατικών οµίλων, που τα έχουν βάλει
εδώ και πάρα πολύ καιρό στο στόχαστρο. 

Ταυτόχρονα είχαµε πει, κύριε Πρόεδρε, ότι ανοίγει ο δρόµος
και για να υπονοµευθούν τα εργασιακά δικαιώµατα των πενήντα
και πλέον δασεργατών στο δάσος του Περτουλίου. Δεν σταµάτη-
σαν οι άνθρωποι από τότε µέχρι και σήµερα να κινητοποιούνται,
να στέλνουν υποµνήµατα για το ότι δεν πρέπει να εφαρµοστεί
αυτό το άρθρο. 

Αυτές οι ανησυχίες µας επιβεβαιώθηκαν; Και µε το παραπάνω
επιβεβαιώθηκαν, µε βάση τις τελευταίες εξελίξεις. Ακούστε. Δεν
έγινε φέτος υλοτόµηση στο δάσος στο Περτούλι, παρά τις προ-
βλέψεις ενός δεκαετούς σχεδίου διαχείρισης. Και τι έκαναν οι
δασεργάτες; Αναγκάστηκαν να πάνε χιλιόµετρα µακριά από τα
σπίτια τους, προκειµένου να δουλέψουν, για να µη µείνουν άνερ-
γοι. Αλλά και άλλοι εργαζόµενοι στο δάσος βρίσκονται κυριολε-
κτικά στον αέρα. Ξυλεία για τις ανάγκες του χειµώνα προς αυτές
τις περιοχές, που όπως καταλαβαίνετε είναι ιδιαίτερα βαρύς, δεν
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έχει δοθεί ακόµη στους κατοίκους του χωριού στο Περτούλι, ενώ
έχουν σταµατήσει τελείως και όσα έργα είχαν ξεκινήσει σχετικά
µε τους καθαρισµούς των δασών, µε ό,τι κινδύνους µπορεί να
συνεπάγεται αυτό. 

Για τον λόγο αυτό, κυρία Υπουργέ, θα το γνωρίζετε ασφαλώς,
γίνονται διαρκώς κινητοποιήσεις στην περιοχή στο Περτούλι και
οι άνθρωποι εκεί, αυτοί που δουλεύουν, η τοπική κοινωνία όπως
λέµε, ζητάνε όχι µονάχα την αναστολή της εφαρµογής, αλλά και
την πλήρη κατάργηση του άρθρου 296 του ν.4957. Με την κα-
τάργηση του άρθρου φαίνεται να συµφωνούν και οι νέες πρυτα-
νικές αρχές του πανεπιστηµίου. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κυρία Υπουργέ, πώς τοποθετείται η Κυ-
βέρνηση απέναντι σε αυτές τις εξελίξεις και εάν σκοπεύει να επα-
νεξετάσει τη στάση της. Πολύ θα το θέλαµε. Τέλος πάντων, τι
προτίθεται να πράξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτολογία της. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κι εµείς, κύριε συνάδελφε, πολύ θα θέλαµε να µην ακούµε
υπερβολές του τύπου «συµφέροντα και καρχαρίες επιβουλεύονται
αυτά τα ιδρύµατα». Επί της ουσίας, το ταµείο αυτό στο οποίο ανα-
φέρεστε συγχωνεύτηκε δι’ απορροφήσεως από το Αριστοτέλειο
Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης. Αυτό προβλέπεται στο άρθρο
296 παράγραφος 3 του ν.4957/1922. Απορροφήθηκε επαναλαµ-
βάνω από το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Ούτε από
ιδιώτη ούτε από κανένα συµφέρον. Ορίστηκε, λοιπόν, σε αυτόν
τον νόµο ότι η πανεπιστηµιακή Φοιτητική Λέσχη του Αριστοτελείου
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, το Ταµείο Διοίκησης και Διαχείρι-
σης του Αγροκτήµατος του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και το
Ταµείο Διοίκησης και Διαχείρισης Πανεπιστηµιακών Δασών του
Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, που εδρεύουν όλα εκεί, καταρ-
γούνται ως αυτοτελή νοµικά πρόσωπα και συγχωνεύονται - απορ-
ροφώνται από το ΑΠΘ. 

Στο ίδιο άρθρο που ανέφερα, στις επόµενες παραγράφους
του, καθορίστηκαν οι διαδικασίες για τη συγχώνευση και τα θέ-
µατα του προσωπικού που σας απασχολεί, και δικαίως. Συγκε-
κριµένα, το µόνιµο προσωπικό που κατά τη δηµοσίευση του
νόµου υπηρετούσε στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όπως
και το προσωπικό που υπηρετούσε σε αυτά µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, µετατάσσεται ή µεταφέρεται
στις 31-12-2022 αυτοδικαίως, µε την ίδια σχέση εργασίας, µε τις
ίδιες αποδοχές του ΑΕΙ από το οποίο απορροφάται -του ΑΠΘ εν
προκειµένω-, σε κενές οργανικές θέσεις προσωπικού αντίστοι-
χης κατηγορίας κλάδου, βαθµού και ειδικότητας, για τις οποίες
έχει τα τυπικά προσόντα. Το προσωπικό αυτό στο ΑΠΘ, στο
οποίο µεταφέρεται ή µετατάσσεται, ασκεί τις ίδιες αρµοδιότητες
που είχε και στα νοµικά πρόσωπα προέλευσης. 

Επίσης, από το οικονοµικό έτος 2023 οι πιστώσεις για τις λει-
τουργικές δαπάνες και τη µισθοδοσία των καταργούµενων νοµι-
κών προσώπων µεταφέρονται στον προϋπολογισµό του ΑΠΘ,
γιατί αυτό απορροφά τα νοµικά πρόσωπα που καταργούνται. Οι
υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα που υφίσταντο κατά την ηµερο-
µηνία συγχώνευσης, απορρόφησης των καταργούµενων νοµικών
προσώπων µεταφέρονται στο σύνολό τους στο ΑΠΘ, γιατί διά
της απορροφήσεως καθίσταται καθολικός διάδοχος. 

Από 1-1-2023 ασκούσε -σύµφωνα µε τον νόµο- «όλες τις εκ του
νόµου αρµοδιότητες που ανατέθηκαν στα συγχωνευόµενα νο-
µικά πρόσωπα, σύµφωνα µε προϊσχύσασες διατάξεις, οι οποίες
γι’ αυτόν τον σκοπό εξακολουθούν να παραµένουν σε ισχύ».

Σε ό,τι αφορά την περιουσία, από 1-1-2023 το σύνολο της κι-
νητής περιουσίας των καταργούµενων νοµικών προσώπων αυτο-
δικαίως µεταβιβάζεται στο ΑΠΘ, γιατί απορροφά το νοµικό
πρόσωπο. Μεταβιβάζεται, λοιπόν, «κατά πλήρη κυριότητα, νοµή
και κατοχή, χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα, στη νοµική και πραγµατική
κατάσταση στην οποία βρίσκεται στην ηµεροµηνία θέσεως σε
ισχύ του παρόντος. Αυτό ισχύει και για την ακίνητη περιουσία,
µε την επιφύλαξη της µεταγραφής του σχετικού αποσπάσµατος
στην έκθεση απογραφής. Από την 1-1-2023 το ΑΠΘ υπεισέρχεται
σε όλα τα ενοχικά και εµπράγµατα δικαιώµατα των καταργούµε-

νων νοµικών προσώπων µε τα οποία συγχωνεύτηκε, σε σχέση µε
τη µεταφερόµενη στο ΑΠΘ κινητή και ακίνητη περιουσία».

Ο Πρύτανης, επίσης, είχε την υποχρέωση, σύµφωνα µε το
άρθρο 9 του ίδιου νόµου, «να κάνει απογραφή όλων των κινητών
και ακινήτων πραγµάτων που περιήλθαν στην κυριότητα, απο-
κλειστική χρήση και διαχείριση του ΑΠΘ, όλων των συµβάσεών
τους που µεταφέρονται στο ίδιο πανεπιστηµιακό ίδρυµα» και επι-
πλέον, σύµφωνα µε την εξουσιοδοτική υπουργική απόφαση που
εκδόθηκε στις 8-12-2022, υπήρχε και εξειδίκευση των θεµάτων,
ρύθµιση των διαδικαστικών λεπτοµερειών, όριζε καταληκτικές
διαδοχικές προθεσµίες των ενεργειών, µέχρι να εκδοθούν οι
υπουργικές διαπιστωτικές πράξεις και αυτά αφορούσαν στην αυ-
τοδίκαιη µετάταξη και µεταφορά του διοικητικού προσωπικού και
στην απογραφή.

Η Γραµµατεία του Πρυτανικού Συµβουλίου ζήτησε από την πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου -επικαλούµενη αδυναµία του ιδρύ-
µατος και των υπό συγχώνευση φορέων να ανταποκριθούν στις
υποχρεώσεις λόγω «ασφυκτικών προθεσµιών»- την αναστολή,
για εύλογο χρονικό διάστηµα, της εφαρµοστικής υπουργικής
απόφασης, πράγµα το οποίο και έγινε, δηλαδή ανταποκριθήκαµε
ως Υπουργείο στο αίτηµα του ΑΠΘ. Η προβλεπόµενη προθεσµία
της 31ης Δεκεµβρίου 2022 παρατάθηκε ως τις 30 Ιουνίου 2023,
σύµφωνα µε το άρθρο 82 παράγραφος 2 του ν.521/2023. 

Περισσότερες λεπτοµέρειες στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ για την κατανόηση, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος για τη δευτερολογία του

για τρία λεπτά.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Συνεχίζουµε, λοιπόν, τη συζήτηση.
«Υπερβολές» είπε η κυρία Υπουργός για το ότι τα επιχειρηµα-

τικά συµφέροντα ορέγονται αυτά τα δάση. Δεν έχετε δει και δεν
έχετε ακούσει τίποτα για τις ανεµογεννήτριες στα Άγραφα ή στο
Βέρµιο ή για τα σχέδια στον Όλυµπο. Καθόλου υπερβολές, κυρία
Υπουργέ, και το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. 

Τώρα εµφανίσατε αυτή την απορρόφηση, αυτού του Ταµείου
Αξιοποίησης, του νοµικού προσώπου, ως περίπου αυτονόητη και
ως ένα θετικό γεγονός «δεν έγινε και τίποτα, απορροφώνται από
το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης». Ξεχάσατε,
όµως, να πείτε ότι σε αυτόν τον νόµο µε τον οποίο γίνεται η απορ-
ρόφηση -το άρθρο 296- υπάρχει και ένα ακόµη άρθρο λίγο νωρί-
τερα, το άρθρο 260, το οποίο προβλέπει την ίδρυση µιας
ανώνυµης εταιρείας για την αξιοποίηση της πανεπιστηµιακής πε-
ριουσίας. Και έρχεται, λοιπόν, µε εφαρµοστική υπουργική εγκύ-
κλιο η προηγούµενη Υπουργός, η κ. Κεραµέως, στις 15-12-2022
και λέει -διαβάζω από αυτή την υπουργική απόφαση- ότι «αυτά,
το Ταµείο δηλαδή Διοίκησης και Διαχείρισης Αγροκτήµατος Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και της Διαχείρισης των Πανεπιστηµια-
κών Δασών του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, δύνανται να
ανατίθενται στην εταιρεία αξιοποίησης και διαχείρισης της περι-
ουσίας του ΑΠΘ.». 

Αυτό είναι, λοιπόν, το σχέδιο και εδώ αποτυπώνεται. Και µε
αυτό ακριβώς το σχέδιο και µε αυτή ακριβώς την εξέλιξη και τον
κίνδυνο -αν θέλετε- διαφωνεί όλη η τοπική κοινωνία, διαφωνεί και
το ίδιο το πανεπιστήµιο -αν θέλετε- µε την εξέλιξη αυτή. 

Θέλω να πω εδώ, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το δάσος στο Περ-
τούλι και στον Ταξιάρχη Χαλκιδικής παραχωρήθηκε από το δη-
µόσιο στη Δασολογική Σχολή του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
της Θεσσαλονίκης το 1934 µε τον ν.6320, κοντεύει δηλαδή ένας
αιώνας. Γιατί παραχωρήθηκε; Για να αξιοποιηθούν αυτά τα πα-
νέµορφα δάση για εκπαιδευτικούς και ερευνητικούς σκοπούς.
Και κατά κοινή οµολογία -όλοι το λένε αυτό και κανείς δεν µπορεί
να το αµφισβητήσει- υπήρξαν και συνεχίζουν πρότυπα διαχείρι-
σης και ανάπτυξης του δασικού περιβάλλοντος. Είναι πραγµα-
τικά υποδείγµατα προστασίας και αξιοποίησης του δάσους. Και
αυτό το µαρτυρά και η απουσία πυρκαγιών σε αυτά τα δάση. 

Έχουµε, λοιπόν, δάση στην υπηρεσία της πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης, της δασικής έρευνας, µε καινοτόµα, µε πρότυπα προ-
γράµµατα που προστατεύουν και αναπτύσσουν το δάσος. Αυτό
το συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο προσφέρει στο Περτούλι δα-

2108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σικές υπηρεσίες, συντάσσει µελέτες για την αξιοποίηση του δά-
σους, για τους δρόµους που πρέπει να ανοιχτούν, για τις αντι-
πυρικές ζώνες -για τις οποίες τόσα πληρώνουµε τούτες τις µέρες
µε τις πυρκαγιές-, έχει την ευθύνη ακόµα και της προσήµανσης
και της υλοτοµίας των δέντρων αυτών των δασών. 

Και, µε συγχωρείτε, προχθές, λίγες µέρες πιο πριν, δεν ήταν
εδώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός που µας µιλούσε από αυτό εδώ το
Βήµα για τη σηµασία της ανθρώπινης παρουσίας στο δάσος;
Εδώ υπάρχει, λοιπόν, αυτή η ανθρώπινη παρουσία και υπάρχει
µε τον καλύτερο, µε τον πιο ενδεδειγµένο τρόπο κι εσείς θέλετε
να τη διώξετε. Θέλετε να διώξετε όχι για να µην υπάρχει ανθρώ-
πινη παρουσία, αλλά για να υπάρχει παρουσία επιχειρηµατικών
συµφερόντων. Αυτό είναι το σχέδιό σας. 

Για να φανταστείτε τον κίνδυνο που υπάρχει και ο οποίος είναι
ορατός, φέτος -την περασµένη χρονιά, δηλαδή- για τη φύλαξη
όλων αυτών των εγκαταστάσεων των δεκάδων χιλιάδων στρεµ-
µάτων είχε αποµείνει µονάχα ένας φύλακας για όλα τα κτήρια
και ένας δασοφύλακας. Ένας δασοφύλακας για τριάντα δύο χι-
λιάδες στρέµµατα δάσους.

Νοµίζουµε ότι αυτό θα πρέπει να σταµατήσει τώρα. Έχετε ευ-
θύνη. Θα πρέπει αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση να αποφασίσει και
να εξαγγείλει, όχι µόνο την αναστολή, αλλά την κατάργηση του
συγκεκριµένου άρθρου και να ξαναλειτουργήσουν τα πράγµατα
και το συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο όπως µια χαρά λειτουρ-
γούσαν µέχρι τώρα και πρόσφεραν τόσα πολλά θετικά πράγµατα
και στην τοπική κοινωνία και ευρύτερα στην πατρίδα µας. 

Δεν σας το ζητάει το ΚΚΕ, σας το ζητάµε κι εµείς, αλλά εµείς
εδώ µεταφέρουµε τη φωνή και την αγωνία αυτών των ανθρώπων,
που κινητοποιούνται, που αγωνίζονται και για να µη χάσουν τη
δουλειά τους, αλλά και για να προστατέψουν ένα πανέµορφο
πραγµατικά δάσος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, κάτι δεν έχει γίνει φανερό και αντιληπτό εδώ

πέρα. Δεν ξέρω αν φταίω εγώ. Εγώ διαβάζω ότι το 1951 στον
ν.1881 το Ταµείο Διοίκησης Πανεπιστηµιακών Δασών ήταν αυτο-
τελές νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που υπαγόταν στον
έλεγχο και στην εποπτεία του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Δεν
καταλαβαίνω ποια είναι η διαφορά.

Τώρα, λοιπόν, αυτό συγχωνεύθηκε -δι’ απορροφήσεως- µε το
ΑΠΘ, µε τη διαδικασία που σας ανέλυσα, κάνοντας και κατά-
χρηση του χρόνου -να µην την επαναλάβω- και από 1-7-2023…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Το ερώτηµα µπορεί να αντιστραφεί…
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Τα άκουσα και τα ερωτήµατα, άκουσα και τις εν-
στάσεις, άκουσα και αυτές τις αβάσιµες ανησυχίες και προσέχω
τι λέω, γιατί θα έλεγα ότι είναι τερατολογίες για τα ιδιωτικά συµ-
φέροντα. Εδώ µιλούµε για το Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης. 

Εν πάση περιπτώσει, να µην επαναλαµβάνω τα ίδια και κου-
ράζω. Από 1-7-2023 το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονί-
κης είναι ο καθολικός διάδοχος του Ταµείου Διοίκησης
Πανεπιστηµιακών Δασών, υπεύθυνο το ΑΠΘ για την άσκηση
όλων των αρµοδιοτήτων που ανατέθηκαν από τον νόµο.

Σε ό,τι µας αφορά καταβάλαµε κάθε προσπάθεια επιτάχυνσης
και ολοκλήρωσης των διαδικασιών. Στις 13-7-2023 δηµοσιεύτη-
καν στο ΦΕΚ αντίστοιχα δύο διαπιστωτικές πράξεις για την αυ-
τοδίκαιη µετάταξη - µεταφορά στο ΑΠΘ του διοικητικού
προσωπικού του ταµείου για το οποίο µιλούµε. Προκύπτει, λοι-
πόν, από όλες τις διαπιστωτικές πράξεις, από τη νοµοθεσία, από
τους νόµους που αναφέραµε και εσείς και εγώ πριν ότι το καθε-
στώς απασχόλησης των εργαζοµένων που σας ανησυχεί, στην
ερώτηση τουλάχιστον, αποδεικνύεται ότι καθόλου δεν µεταβλή-
θηκε από την έναρξη της ισχύος του ν.4957/22 µέχρι και σήµερα.
Άρα κανένας λόγος ανησυχίας δεν υπάρχει.

Κάνετε, όµως, και µια µνεία για την υλοτόµηση. Θέλω να σας
πω ότι η υλοτόµηση πραγµατοποιείται πάντοτε σύµφωνα µε τους
όρους, τις οδηγίες και τις υποδείξεις της Δασικής Υπηρεσίας.
Αυτό αναφέρεται στο προεδρικό διάταγµα, µιας που πάµε στις

διατάξεις προ αµνηµονεύτου αρχαιότητος και εσείς και εγώ, της
19-11-28 περί διαχειρίσεως δασών, κανονισµού και τρόπου υλο-
τοµίας, δασικής φορολογίας και µισθώµατος διαθέσεως δασικών
προϊόντων, ενοικιάσεως χώρου ρητίνης και λοιπά. Αυτό ισχύει,
λοιπόν, και για την υλοτοµία στο συγκεκριµένο δάσος. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 29/23-7-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παύλου
Γερουλάνου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Αύξηση της εγκληµατικότητας στο ιστορικό κέντρο της
Αθήνας», στην οποία θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη, ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος.

Ορίστε, κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για τη
διατύπωση της ερώτησής σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τον τελευταίο χρόνο παρουσιάζεται µια ανησυχητική αύξηση

της εγκληµατικότητας στο ιστορικό κέντρο της Αθήνας και ειδικά
στην περιοχή της Πλάκας και στα Αναφιώτικα, σύµφωνα µε τις
καταγγελίες των κατοίκων της περιοχής.

Από το καλοκαίρι του 2022, αλλά ειδικά µετά το Πάσχα του
2023, σπείρες ληστών δρουν στις γύρω περιοχές, ληστεύοντας
σπίτια, αυτοκίνητα, περαστικούς και στοχεύοντας και τουρίστες
σε µεγάλο βαθµό. Οι κάτοικοι, που µας έκαναν αυτή την καταγ-
γελία, καταγγέλλουν ότι οι σπείρες αυτές παρακολουθούν τα
σπίτια σε τακτά χρονικά διαστήµατα και τους ενοίκους βραχυ-
πρόθεσµης µίσθωσης, διότι εκεί βρίσκουν εύκολη λεία. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα της αύξησης της εγκληµατικότητας είναι
πως από το Πάσχα του 2023 έως σήµερα µόνο σε τέσσερις µι-
κρούς δρόµους στην περιοχή Στράτωνος, Αναφιώτικα, Επιχάρ-
µου και Ραγκαβά έχουν γίνει τουλάχιστον δεκαπέντε διαρρήξεις. 

Η αλήθεια είναι ότι το ιστορικό κέντρο της Αθήνας κινδυνεύει
κάτω από αυτές τις συνθήκες και δηµιουργεί τεράστια ανασφά-
λεια στους κατοίκους της περιοχής και πολύ φοβάµαι ότι θα επη-
ρεάσει και αρνητικά την τουριστική σεζόν, η οποία αυτή τη
στιγµή είναι στο επίκεντρο. Εκτός των καταγγελιών που σας ανέ-
φερα, τα ίδια λένε και οι καταστηµατάρχες της περιοχής, που
αναδεικνύουν την εγκληµατικότητα αυτού του τύπου ως το νού-
µερο ένα τους πρόβληµα αυτή την εποχή.

Θέλω να ρωτήσω: Ποιος είναι ο σχεδιασµός της Ελληνικής
Αστυνοµίας σε ό,τι αφορά την αυξηµένη εγκληµατικότητα στο
κέντρο της Αθήνας; Αυτός ο σχεδιασµός διαφοροποιείται ανά-
λογα µε τη γειτονιά στην οποία παρουσιάζεται ή διαφοροποιείται
ανάλογα µε τη χρονική περίοδο την εποχή του τουρισµού;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον

κύριο συνάδελφο για τον σεβασµό στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Κα-

τσαφάδος, για να απαντήσει για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι, κύριε Γερουλάνο, γιατί βρισκόµαστε από την ίδια

πλευρά της όχθης και καταλαβαίνω µε την ερώτησή σας πόσο
σηµαντικό θεωρείτε ότι είναι το ζήτηµα της ασφάλειας. Άρα θα
ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η Κυβέρνηση και το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη αυτό που έχει βάλει ως πρωταρχικό του
στόχο είναι να υπάρξει ασφάλεια για όλους και ασφάλεια παν-
τού. Να µην αισθάνεται µόνο ο πολίτης ασφαλής, αλλά και να
είναι επί της ουσίας 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τα δύο ερωτήµατά σας -κατ’ αρχάς
αυτή την καταγγελία την οποία µας καταθέσατε µε την ερώτησή
σας, θα την εξετάσουν οι αρµόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες-,
εγώ αυτό το οποίο θα ήθελα να σας αναφέρω είναι ότι εκτός από
µια κοινή διαπίστωση την οποία πρέπει να κάνουµε, βεβαίως
υπάρχει παραβατικότητα, βεβαίως υπάρχει εγκληµατικότητα στη
χώρα και φυσικά στην Πρωτεύουσα, όπως σε όλα τα µεγάλα
αστικά κέντρα, θα πρέπει, όµως, να περάσουµε ένα µήνυµα ότι
η χώρα µας και η Αθήνα, η πρωτεύουσά µας, είναι από τις πιο
ασφαλείς χώρες και από τις πιο ασφαλείς πρωτεύουσες της Ευ-
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ρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Παρ’ όλα αυτά, όµως, αυτό για το οποίο θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω είναι ότι σε ό,τι έχει να κάνει µε το ιστορικό κέντρο της
Αθήνας, την περιοχή στα Αναφιώτικα, στην Πλάκα και πέριξ
αυτών, η Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής, σε συνεργασία
µε τη Διεύθυνση Αστυνοµίας Αθηνών, έχει καταρτίσει ένα ειδικό
σχέδιο, το οποίο για πρώτη φορά εφαρµόζεται µε τη συνεργασία
και τη συνδροµή διαφόρων υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Οι υπηρεσίες αυτές είναι η Υποδιεύθυνση Ασφαλείας, η
Άµεση Δράση, η Τουριστική Αστυνοµία και φυσικά τα οικεία
αστυνοµικά τµήµατα. 

Ενδεικτικά, λοιπόν, θα ήθελα να σας αναφέρω κάποια νού-
µερα. Η Διεύθυνση Ασφαλείας Αττικής, για την περίοδο από 1-
1-2023 µέχρι 31-6-2023, έχει σε αυτό το πρώτο εξάµηνο
πραγµατοποιήσει συνολικά τριάντα επιχειρησιακές δράσεις και
εξορµήσεις στην ευρύτερη περιοχή του οικισµού Αναφιώτικα, µε
αποτέλεσµα τη σύλληψη συνολικά σαράντα επτά ατόµων για διά-
φορα αδικήµατα της αρµοδιότητάς της. 

Η Διεύθυνση Ειδικών Επιχειρησιακών Δράσεων, η ΟΠΚΕ, δη-
λαδή, και η οµάδα «ΔΡΑΣΗ», πέριξ του αρχαιολογικού χώρου της
Ακρόπολης, όπου εκεί προϋπήρχε σχέδιο και συνεχίζουµε να το
εφαρµόζουµε, αποτέλεσµα της δραστηριοποίησής τους είναι τα
ακόλουθα: Χρησιµοποιούνται για εκείνη την περιοχή, όπως σας
είπα και η Άµεση Δράση, έχει τρία περιπολικά, επτά οµάδες της
«ΔΙΑΣ» και οµάδες της δύναµης «ΔΕΛΤΑ» στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή.

Στο συγκεκριµένο πλαίσιο της οµάδας ειδικής δράσης, όπως
σας είπα, έχουν διεξαχθεί οκτώ χιλιάδες τετρακόσιοι τρεις έλεγ-
χοι, εκ των οποίων χίλιοι τετρακόσιοι τριάντα τρεις ήταν σε ελέγ-
χους οχηµάτων, τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι ογδόντα ένας
έλεγχοι ηµεδαπών ατόµων και δύο χιλιάδες τριακόσιοι ογδόντα
εννέα έλεγχοι αλλοδαπών ατόµων, πεντακόσιες προσαγωγές, εκ
των οποίων οι εκατόν ενενήντα τέσσερις ηµεδαπών και τριακό-
σιες έξι αλλοδαπών, εβδοµήντα εννέα συλλήψεις, εκ των οποίων
επτά ήταν για ληστείες, δεκαέξι για παραβάσεις περί όπλων, δε-
κατέσσερις για παράβαση νοµοθεσίας περί ναρκωτικών, δέκα για
κλοπές και διαρρήξεις, δέκα για νοµοθεσία περί αλλοδαπών, τέσ-
σερις για διωκτικά και δεκαοκτώ για λοιπά αδικήµατα. 

Πέραν των ανωτέρω που σας είπα, κατά το χρονικό διάστηµα
από 1-1-2023 έως 30-6-2023 πραγµατοποιήθηκαν επιπλέον τρεις
ειδικές δράσεις στην περιοχή της Ακρόπολης για τη διενέργεια
ελέγχων και προσαγωγών, µε σκοπό την πρόληψη και την κατα-
στολή της εγκληµατικότητας. Τα αποτελέσµατα από αυτές τις
τρεις ειδικές δράσεις ήταν να έχουµε διακόσιους ογδόντα πέντε
ελέγχους, εκ των οποίων οι εξήντα ήταν σε οχήµατα, οι εκατόν
τριάντα σε ηµεδαπούς και οι ενενήντα πέντε σε αλλοδαπούς, πε-
νήντα προσαγωγές, έξι συλλήψεις.

Και φυσικά σε σχέση µε τη δραστηριότητα της Διεύθυνσης
Αστυνοµίας Αθηνών στην περιοχή Αναφιώτικα και πέριξ της Πλά-
κας, θα ήθελα να σας καταθέσω τους εξής πίνακες. Ο πρώτος
πίνακας, και θα κατατεθούν στα Πρακτικά, έχει να κάνει µε τις
ληστείες στην περιοχή. Σε σχέση µε πέρυσι, έχουµε µία µείωση
ξεκινώντας αυτή την επιχειρησιακή δράση της τάξης του 8% και
µια µείωση της τάξης του 50% σε ό,τι έχει να κάνει µε τις κλοπές
ΙΧ αυτοκινήτων. Για τον Ιούνιο, έχουµε µια µεγαλύτερη µείωση,
της τάξης του 28%, σε κλοπές και ληστείες και συνεχίζουµε 50%
σε ό,τι έχει να κάνει µε τις κλοπές των ΙΧ αυτοκινήτων. 

Εδώ σας καταθέτω, κύριε συνάδελφε, τους ελέγχους στους
οποίους έχει κάνει η οµάδα ΟΠΚΕ µε την οµάδα «ΔΡΑΣΗΣ», οι
οποίοι είναι πάρα πολλοί και εδώ σας καταθέτω και όλες τις επι-
χειρήσεις τις οποίες έχει κάνει η Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση
Αττικής, σε συνεργασία µε τις υπόλοιπες υπηρεσίες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Κωνσταντίνος Κατσαφάδος καταθέτει για τα Πρακτικά τους προ-
αναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επέτρεψα την υπέρ-

βαση του χρόνου, γιατί κατατίθενται στοιχεία τα οποία έξω από
τη Βουλή, φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, θα δώσετε και στον ερω-

τώντα συνάδελφο.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον χρόνο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δεν έχω κανέναν

λόγο να αµφισβητήσω τους αριθµούς που µας δίνετε για τους
ελέγχους που γίνονται και για τις περιπολίες. 

Δεν έχω, όµως, την αίσθηση ότι τα αποτελέσµατα είναι αυτά
τα οποία και εσείς θα θέλατε και εµείς θα θέλαµε, διότι µε τον
ίδιο τρόπο που παραθέτετε στοιχεία, µπορώ να σας πω ότι τον
Μάρτιο οι ληστείες αυξήθηκαν στις δεκαοκτώ από δεκατρείς την
προηγούµενη χρονιά. Στην περιοχή της Ακρόπολης είχαµε
εξήντα οκτώ διαρρήξεις και εκατόν είκοσι επτά κλοπές σε οχή-
µατα, αντί για πενήντα τρεις και εκατόν δεκαοκτώ, και εν πάση
περιπτώσει µπορεί να συζητάµε στατιστικά στοιχεία µέχρι αύριο
το πρωί και να µη βγάζουµε άκρη. 

Αυτό το οποίο είναι για µένα το πιο ενδεικτικό είναι ότι υπάρχει
αρκετή ανασφάλεια µεταξύ των κατοίκων, για να στείλουν αυτή
την επιστολή και να µιλήσουν και σε εσάς. Και, αν αυτό δεν αρκεί,
µπορώ να σας πω αντίστοιχες επιστολές που έχουν έρθει από
τον Άγιο Παύλο, που έχουν έρθει από άλλες περιοχές της Αθή-
νας, από τον Κολωνό, οι οποίες επίσης δείχνουν µια αγωνία των
κατοίκων, επειδή αυξάνεται η εγκληµατικότητα στην περιοχή
τους. Δεν το φαντάζονται. Υπάρχουν στοιχεία τα οποία το δεί-
χνουν αυτό. Και όχι µόνο αυτό. Αισθάνονται ότι δεν υπάρχει η
Αστυνοµία στο πλευρό τους όσο θα ήθελαν να υπάρχει. 

Αυτό µε φέρνει σε ένα άλλο θέµα το οποίο παρατηρούµε να εξε-
λίσσεται αυτόν τον καιρό και αυτό είναι µία, πιστεύω, πολύ αντι-
παραγωγική κόντρα µεταξύ της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Υπουργείου σας µε τον Δήµο της Αθήνας, όπου, ενώ το Δεκέµβριο
του 2019 υπεγράφη µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ του Δηµάρχου
και του τότε Υπουργού κ. Χρυσοχοΐδη -και λυπάµαι που έχει φύγει,
γιατί θα µπορούσε να το επιβεβαιώσει-, έρχεται µετά µία κόντρα
µεταξύ του Δηµάρχου µε τον κ. Θεοδωρικάκο, η οποία εξελίσσεται
τον Μάιο του 2022 και τον Ιούνιο του 2022 παρουσιάζεται από τον
Δήµαρχο στο Υπουργείο σας ένας µαύρος χάρτης της εγκληµα-
τικότητας της Αθήνας, ο οποίος επανέρχεται σε συνάντηση πρό-
σφατη του Δηµάρχου µε τον κ. Μηταράκη. 

Προσέξτε τώρα. Όλα αυτά είναι µεταξύ σας και τα σέβοµαι.
Αυτό που είναι το πρόβληµα είναι ότι την ίδια ώρα ακριβώς, όταν
οι κάτοικοι παίρνουν τηλέφωνο είτε τη Δηµοτική Αστυνοµία είτε
την Ελληνική Αστυνοµία, αυτό που ακούνε και από τα χείλη και
των δύο είναι «δεν έχουµε επαρκείς δυνάµεις, πάρτε τον άλλον».
Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, εντείνει την ανασφάλεια. 

Κοιτάξτε, µπορείτε να κάνετε όσους ελέγχους θέλετε. Μπο-
ρείτε να κάνετε ολόκληρους σχεδιασµούς γύρω από µία γειτονιά
κ.τ.λ.. Όµως το συναίσθηµα αυτό είναι υπαρκτό και αυξάνεται
και αυξάνεται ακόµη περισσότερο, διότι, ενώ επικοινωνιακά προ-
σπαθείτε να καλύψετε ό,τι µπορείτε από αυτά τα οποία συµβαί-
νουν, εκεί που έρχεται ο κόσµος σε επαφή µαζί σας, αυτό που
ακούει από εσάς και αυτό που ακούει από τη Δηµοτική Αστυνο-
µία είναι δύο διαφορετικά πράγµατα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρξει ένας πολύ καλύτερος
συντονισµός µεταξύ των µέσων που έχουµε στην Αθήνα, για να
τηρηθεί η ασφάλεια και να νιώθουν οι κάτοικοι ότι τα πράγµατα
µπορούν να αρχίσουν να πηγαίνουν καλύτερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τη δευτερολογία του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Αν µε ρωτάτε ή αν µας ρωτάτε, κύριε συνάδελφε,
αν είµαστε ικανοποιηµένοι από το επίπεδο ασφαλείας το οποίο
υπάρχει στη χώρα, στην Αθήνα, στη συγκεκριµένη περιοχή, θα
σας πω, όχι, δεν είµαστε ικανοποιηµένοι και ποτέ δεν θα είµαστε
ικανοποιηµένοι, µέχρι να µπορέσουµε να εξαλείψουµε πλήρως
κάθε φαινόµενο παραβατικότητας ή εγκληµατικής δραστηριότη-
τας. Αυτό όµως είναι κάτι ιδεατό και νοµίζω ότι δεν υπάρχει
χώρα, δεν υπάρχει πόλη όπου δυστυχώς δεν παρουσιάζονται
φαινόµενα παραβατικότητας. 

Εγώ αυτό για το οποίο ήρθα σήµερα να σας ενηµερώσω είναι
σε σχέση µε τα ερωτήµατα τα οποία θέσατε. Υπάρχει κάποια ει-
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δική πρόβλεψη από την Αστυνοµική Διεύθυνση Αθηνών ή από τη
ΓΑΔΑ σε σχέση µε τη συγκεκριµένη περιοχή και ειδικά κατά την
τουριστική περίοδο; Ναι, υπάρχει. Υπάρχει ένα ειδικό σχέδιο. Μι-
λάµε για ελέγχους, τους οποίους δεν αµφισβητείτε. 

Τους ελέγχους τούς κάνουν αστυνοµικοί, κύριε συνάδελφε,
αλλά η αστυνοµική παρουσία είναι εκεί, είναι ενεργή, είναι πραγ-
µατική και εµφατικά προσπαθεί να δείξει ότι η Αστυνοµία βρίσκε-
ται στον χώρο και για την πρόληψη και για την καταστολή και την
αντιµετώπιση. 

Αν είµαστε ικανοποιηµένοι; Σας είπα, όχι. Κανένας δεν είναι
ικανοποιηµένος και γι’ αυτό είµαστε εδώ και µέσα από γόνιµο
διάλογο, µέσα από συζήτηση και µέσα από τη σύσκεψη που,
όπως αναφέρατε πριν από λίγο, είχαµε και πάλι µε τον Δήµαρχο
της Αθήνας και την επικαιροποίηση του µνηµονίου συνεργασίας
µεταξύ της Δηµοτικής Αστυνοµίας και του Δήµου Αθηναίων µε
την Ελληνική Αστυνοµία και το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, είµαστε εδώ για να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε ακόµα
καλύτερες συνθήκες και να µπορέσουµε να αυξήσουµε τις επι-
χειρησιακές µας δυνατότητες για το καλό του κατοίκου των Αθη-
νών. Αυτό θα προσπαθήσουµε να κάνουµε και αυτό θα
συνεχίσουµε να κάνουµε. 

Σας ξαναείπα όµως, µην παρουσιάζουµε µια µαύρη εικόνα. Η
Πρωτεύουσά µας είναι από τις πιο ασφαλείς πρωτεύουσες της
Ευρώπης, από τις πιο ασφαλείς πρωτεύουσες στον κόσµο.
Επειδή παρατηρήθηκε αυτό το φαινόµενο στην περιοχή Αναφιώ-
τικα στην Πλάκα και πέριξ αυτών, γι’ αυτό εκπονήθηκε και το συγ-
κεκριµένο σχέδιο, το οποίο εφαρµόζεται από φέτος, αφού είδαµε
ότι υπήρχε µια αύξηση της παραβατικότητας. Άρα παρακολου-
θούµε την κατάσταση, ενηµερωνόµαστε για τις συνθήκες που
επικρατούν και προσπαθούµε να δώσουµε λύση. 

Σας ξαναλέω ότι οι δυνάµεις οι οποίες απασχολούνται στην
περιοχή είναι πάρα πολλές και υπάρχει ένας ευρύτερος σχεδια-
σµός, που καλύπτει πάρα πολλές υπηρεσίες, ακόµα και την Του-
ριστική Αστυνοµία. Αν περπατήσετε σ’ αυτές τις περιοχές, θα
δείτε ότι υπάρχουν και ποδηλάτες αστυνοµικοί ενδεικτικά, λόγω
της ιδιοµορφίας του εδάφους, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
και γιατί είναι στενοί δρόµοι και υπάρχουν σκαλιά και τέτοια ση-
µεία στη συγκεκριµένη περιοχή. Υπάρχουν ακόµα και ποδηλάτες
που αστυνοµεύουν την περιοχή. 

Ο στόχος µας, ο σκοπός µας, η αποστολή µας -και αυτό νο-
µίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση το κάνει τουλάχιστον, όχι µόνο στο
κέντρο, όχι µόνο στην Αθήνα, αλλά και γενικότερα- είναι να µπο-
ρέσουµε να δηµιουργήσουµε συνθήκες ασφάλειας για όλους
τους Έλληνες πολίτες. Νοµίζω ότι αυτό αποτελεί απαραίτητο
στοιχείο της δηµοκρατίας µας και της ελευθερίας του ανθρώπου
και γι’ αυτόν τον λόγο, όπως έχετε δει, είµαστε µια Κυβέρνηση
που έχουµε προχωρήσει. 

Ως προς τις πάρα πολλές καταλήψεις σε πάρα πολλά κτήρια,
τα οποία βρίσκονταν υπό κατάληψη σε πάρα πολλές περιοχές,
οι οποίες ήταν υποβαθµισµένες, έχουµε κάνει ενέργειες και κι-
νήσεις ούτως ώστε να ξεφύγουµε από µια µαύρη εικόνα την
οποία είχαµε κατά το παρελθόν. 

Εδώ είµαστε για να συνεχίσουµε αυτή την προσπάθεια και φυ-
σικά µε την αρωγή και τη συνδροµή και τις προτάσεις όλων σας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, η έκτη µε αριθµό 34/24-7-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεωργίου Αποστολάκη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Διευκρινίσεις
για την εξαγγελθείσα έκδοση νέων ταυτοτήτων από τον Σεπτέµ-
βριο 2023 για τους πολίτες, σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας», η
δεύτερη µε αριθµό 39/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Καίρια
ερωτήµατα επί της καινοφανούς αστυνοµικής ταυτότητας» και η
τρίτη µε αριθµό 36/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νίκης κ. Κοµνηνού Δελβερούδη προς τον Υπουργό Προστασίας

του Πολίτη, µε θέµα: «Συµπληρωµατικές διευκρινίσεις για την
εξαγγελθείσα έκδοση νέων ταυτοτήτων από τον Σεπτέµβριο
2023 για τους πολίτες, σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας», οι οποίες
αναφέρονται στο ίδιο θέµα, της έκδοσης των νέων ταυτοτήτων,
θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώ-
µατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρ-
µογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής. Ο Υπουργός θα απαντήσει συνολικά.

Τον λόγο έχει, λοιπόν, ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης για την
πρωτολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ο Υπουργός κ. Μηταράκης το µόνο που

ανακοίνωσε στον ελληνικό λαό για τις νέες ταυτότητες είναι ότι
θα είναι σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας, ενώ σε τηλεοπτική εκ-
ποµπή είπε ότι θα περιέχουν µικροτσίπ, όπως οι πιστωτικές κάρ-
τες. Άρα είναι βέβαιο ότι οι νέες ταυτότητες θα είναι
ηλεκτρονικές.

Για τις ηλεκτρονικές, όµως, ταυτότητες ένας πολύ µεγάλος
αριθµός πολιτών ανησυχεί από ετών, κυρίως για λόγους ελευθε-
ρίας και ατοµικών δικαιωµάτων, έχοντας τη γνώµη ότι µέσω των
καρτών αυτών και της διασύνδεσης αρχείων που θα εκτελούν,
θα µπορεί να γίνεται κανονικό φακέλωµα και παραβίαση της ιδιω-
τικής ζωής.

Οι ανησυχίες επιτείνονται, γιατί επί Κυβερνήσεως της Νέας
Δηµοκρατίας έλαβαν χώρα εκτεταµένες παρακολουθήσεις µέσω
ειδικού λογισµικού πολιτικών και δηµοσιογράφων. Γι’ αυτό δεν
εµπιστευόµαστε την πρωτοβουλία σας να αντικαταστήσετε τις
ταυτότητες µε ηλεκτρονικές, τη στιγµή που θα µπορούσατε να
τις αντικαταστήσετε µε άλλο, µη ηλεκτρονικό, αλλά ασφαλές
µέσο, όπως είναι τα διπλώµατα οδήγησης. Έτσι εµείς επί του πα-
ρόντος καλούµε τον ελληνικό λαό να µη βιαστεί να αντικαταστή-
σει τις ταυτότητές του.

Προκειµένου, λοιπόν, να ενηµερώσουµε σωστά τον ελληνικό
λαό ζητούµε να µας πληροφορήσετε τα εξής. Ματαιώθηκε ή όχι,
όπως γράφτηκε στα µέσα, ο µεγάλος απόρρητος διαγωνισµός
ηλεκτρονικών ταυτοτήτων που προκηρύχθηκε το 2019, µε βάση
την ΚΥΑ 8200/18, όπως τροποποιήθηκε στις 16/2023; Αν µαται-
ώθηκε -που µάλλον είναι το πιθανότερο- οπότε πρόκειται για
άλλου είδους νέες ταυτότητες, που υλοποιούνται στο πλαίσιο
κάποιας άλλης συµφωνίας ως ενδιάµεσο έργο, πληροφορήστε
µας µε βάση ποια ΚΥΑ και ποιο διαγωνισµό προέκυψαν αυτές οι
ταυτότητες. Αληθεύει ότι το νέο έργο ανέλαβε η ιαπωνική εται-
ρεία «TOPPAN» που εκπροσωπείται στην Ελλάδα από την «Digital
Security Technologies», του Ηλία Σαµαρά, µε απευθείας ανά-
θεση; Ερωτώ ευθέως, το µικροτσίπ που θα έχουν θα είναι τύπου
RFID ή NFC; Την καταλαβαίνετε τη διαφορά.

Το κυριότερο, όµως, και σας παρακαλώ λίγο την ανοχή σας,
γιατί το ερώτηµά µου είναι λίγο σύνθετο. Θέλω να το προσέξετε.
Οι νέες ταυτότητες θα έχουν αποθηκευµένους και τους κωδικούς
για τις υπηρεσίες ηλεκτρονικής διακυβέρνησης;

Κατά τη χρήση τους, κύριε Υφυπουργέ, απλά θα διασυνδέουν
τον κάτοχο µε την κεντρική βάση δεδοµένων της ΕΛ.ΑΣ. και µετά
την επιβεβαίωση της ταυτοπροσωπίας, θα τερµατίζεται η διασύν-
δεση και δεν θα καταγράφεται η συναλλαγή ή θα καταγράφεται
κάθε συναλλαγή και θα διασυνδέεται µε άλλες πληροφορίες του
ίδιου ή άλλου πολίτη, έτσι ώστε να υπάρχει ανά πάσα στιγµή
αποθηκευµένο το συνολικό προφίλ του; 

Αυτά ήθελα να σας ρωτήσω. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Τώρα έχει τον λόγο για δύο λεπτά ο Βουλευτής Βορείου Τοµέα

Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ. Χαρά-
λαµπος Κατσιβαρδάς για να διατυπώσει τη δική του ερώτηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµε κύριε Υφυπουργέ, είναι πρόδηλο ότι βαίνουµε σε µία ψηφιακή
πραγµατικότητα, η οποία αναγορεύεται ως αυτοσκοπός και µέσω
αυτού του αυτοσκοπού ουσιαστικά προσβάλλεται και τιτρώσκεται
ο πυρήνας της προσωπικότητας. Αυτό το είδαµε, ιδίως, διαρκού-
σης της πανδηµίας, όπου υπήρχε αυτή η φρενίτιδα της ψηφιοποί-
ησης, η οποία ανηγορεύθη, όπως προείπα, ως µία µορφή
αυταξίας. Διότι µέσω αυτής δεν εξυπηρετούνταν τω όντι ο σκοπός
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για τον οποίο θεσπίστηκε αυτή η ψηφιακή πραγµατικότητα, αρχής
γενοµένης από τις ψηφιακές υπογραφές, όπου κάποιος ο οποίος
είναι ΑΜΕΑ αδυνατούσε να αποκτήσει πρόσβαση. Και δεδοµένου
ότι είχε καταργηθεί η δυνατότητα θέσης της υπογραφής από την
αστυνοµία τον Ιούνιο του 2022, δηµιουργούνταν προβλήµατα.
Έπρεπε, δηλαδή, να συµβουλευτεί κάποιον λογιστή ή κάποιον δι-
κηγόρο. Είναι µία πραγµατικότητα αυτή.

Εδώ υπάρχει µια αντίδραση από την κοινωνία, ότι τοιουτοτρό-
πως, πέραν της προσβολής της προσωπικότητας, αµαυρώνεται
και το ανθρώπινο πρόσωπο, το οποίο αιχµαλωτίζεται και απεµ-
πολεί την ελευθερία του σε µια ψηφιακή ειρκτή, η οποία επιβάλ-
λεται βιαίως.

Άρα εδώ αναφύονται ζητήµατα συνειδησιακής φύσεως, τα
οποία είναι µείζονα και κρίσιµα και χρήζουν και διεπιστηµονικής
προσεγγίσεως περί αυτού. Αυτή είναι µία αντίληψη την οποία
σαφώς και ηµείς ως Σπαρτιάτες την ενστερνιζόµεθα, αλλά και
σας καθιστούµε κοινωνούς από την κοινωνία.

Τα ερωτήµατα τα οποία τίθενται, για να είµαι συνεπής ως προς
τον χρόνο, είναι τα εξής.

Γιατί αυτή η ακατανόητη εµµονή στην παρούσα χρονική συγ-
κυρία της, καθ’ ηµάς πάλι, αλυσιτελούς επί τη πράξη ψηφιοποί-
ησης των πάντων και επιβολής της ταυτότητας αυτής; Γιατί να
µη γίνεται εναλλακτικά µε την ήδη υπάρχουσα; Τι εξυπηρετεί δη-
λαδή αυτό το κατεπείγον αντικατάστασης των ήδη υφιστάµενων
ταυτοτήτων εξακρίβωσης των στοιχείων του εκάστοτε συναλλασ-
σόµενου πολίτη; Το πρώτο ερώτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο ερώτηµα είναι ποια είναι η ανάδοχος εταιρεία και
υπό ποιες συνθήκες και προϋποθέσεις έχει αναλάβει το έργο
αυτό, αν το έχει αναλάβει µέσα στο πλαίσιο του διαγωνισµού.

Το τρίτο ερώτηµα, το οποίο ουσιαστικά απασχολεί ένα µεγάλο
µέρος επαγγελµατικών οµάδων και δη των φωτογράφων, είναι
το εξής. Αν δεν απατώµαι, υπάρχει η µέριµνα, η πρόβλεψη, να
βγάζουν φωτογραφίες του προσώπου τους εντός των αστυνοµι-
κών τµηµάτων. Αν πραγµατικά ισχύει κάτι τέτοιο, αυτό θα οδη-
γήσει σε εξαθλίωση ένα µεγάλο µέρος φωτογράφων, οι οποίοι
ήδη έχουν υποστεί ουσιαστικά µια καθίζηση λόγω των αντικειµε-
νικών οικονοµικών συνθηκών, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, καθόσον
αφορά την αποκλιµάκωση ουσιαστικά της οικονοµικής αναπτύ-
ξεως του συγκεκριµένου επαγγελµατικού σωµατείου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης
κ. Κοµνηνός Δελβερούδης για να διατυπώσει και αυτός την ερώ-
τησή του.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµε κύριε Υφυπουργέ, επειδή ένας πολύ µεγάλος αριθµός
πολιτών ανησυχεί για τις νέες ηλεκτρονικές ταυτότητες, όπως
προείπαν και οι προηγούµενοι δύο οµιλητές, τις οποίες το
Υπουργείο σας εξήγγειλε, διότι τις θεωρούν κίνδυνο για τις ελευ-
θερίες και το απόρρητο της προσωπικής τους ζωής, ζητώ και
εγώ µε τη σειρά µου να µας πληροφορήσετε για τα εξής κρίσιµα
ζητήµατα:

Σε κάθε κάτοχο της νέας ηλεκτρονικής ταυτότητας θα απονε-
µηθεί, εκτός από τον αριθµό πρόσβασης, δηλαδή το password
της κάρτας και το PIN, ένας επιπλέον µοναδικός αριθµός µη-
τρώου πολίτη, µέσω του οποίου θα ταυτοποιείται ακόµη και στην
υπηρεσία ηλεκτρονικής διακυβέρνησης;

Ο κ. Πιερρακάκης σε παλαιότερη συνέντευξή του σε τηλεο-
πτικό σταθµό είχε πει ότι η ιδέα είναι όλοι οι αριθµοί που έχουµε
αυτή τη στιγµή, δηλαδή ο ΑΦΜ, ο ΑΜΚΑ και ο Αριθµός Δελτίου
Ταυτότητας, να ενοποιηθούν σε έναν αριθµό, µε τον οποίο ο
κάθε πολίτης θα µπορεί να έχει την παροχή υπηρεσιών και θα
µπορεί να χρησιµοποιεί αυτόν τον αριθµό σε όλες τις αλληλεπι-
δράσεις του µε το κράτος.

Το λέµε αυτό διότι, στην τροποποίηση της ΚΥΑ 8200/2018,
όπως τροποποιήθηκε στις 16-2-2023, ρητά αναφέρεται ότι στο
ηλεκτρονικό µέσο θα δύνανται να αποθηκευτούν τα στοιχεία που
απαιτούνται για τις υπηρεσίες ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, εάν
αποφασιστεί να συµπεριληφθούν στο εν λόγω µέσο. 

Ερωτώ επίσης. Θα έχει δικαίωµα ο πολίτης που θα αρνηθεί να

παραλάβει τη νέα ηλεκτρονική ταυτότητα να ασκεί δικαιώµατα
που θα µπορούν να ασκούν όσοι θα δεχθούν να την παραλάβουν;
Δηλαδή, θα µπορεί να συµβάλλεται σε συµβολαιογραφικές πω-
λήσεις και αγορές; Θα µπορεί να καταρτίζει πληρεξούσια; Θα
µπορεί να ενεργεί τραπεζικές εργασίες, όπως δηµιουργία λογα-
ριασµού, κατάθεση ή ανάληψη ή πληρωµές; Θα µπορεί, χωρίς
τη νέα ταυτότητα, να χρησιµοποιεί τις εφαρµογές της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης και να εξυπηρετείται;

Τέλος, επειδή πολλοί θα είναι αυτοί που δεν θα είναι πρόθυµοι
και δεν θα σπεύσουν να παραλάβουν την ηλεκτρονική ταυτότητα,
οφείλω για λογαριασµό τους να σας ρωτήσω και το εξής τελευ-
ταίο. Προτίθεται η Κυβέρνηση να καθιερώσει το προαιρετικό των
νέων ταυτοτήτων για όσους για λόγους συνειδήσεως ή για άλ-
λους λόγους εναντιώνονται σε αυτές, επιτρέποντας την απόδειξη
της ταυτότητάς τους µε άλλο µη ηλεκτρονικό µέσο, αλλά ασφα-
λές, όπως, λόγου χάρη, τα διπλώµατα οδήγησης;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ο

Κανονισµός σάς δίνει τη δυνατότητα να έχετε έως εννέα λεπτά
για να απαντήσετε. Μπορείτε να αξιοποιήσετε όσο χρόνο απ’
αυτόν θέλετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί νο-
µίζω ότι δεν έχουµε βάλει το συγκεκριµένο ζήτηµα στη σωστή
του βάση. Η Κυβέρνηση δεν τρέχει για το ζήτηµα των νέων ταυ-
τοτήτων. Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω µια ιστορική αναδροµή, για
να καταλάβουµε γιατί υπάρχει το ζήτηµα των νέων ταυτοτήτων.

Όπως γνωρίζετε, ή αν δεν γνωρίζετε να σας ενηµερώσω, από
τις 2 Αυγούστου του 2021 τέθηκε σε εφαρµογή ο εκτελεστικός
κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2019/1157 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου του 2019
για την ενίσχυση της ασφάλειας, των δελτίων ταυτότητας των
πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των εγγράφων διαµονής
που εκδίδονται για πολίτες της Ένωσης και τα µέλη των οικογε-
νειών τους που ασκούν το δικαίωµα της ελεύθερης κυκλοφορίας.

Η χώρα µας ως κράτος – µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπο-
χρεούται να συµµορφωθεί µε αυτούς τους κανόνες σχετικά µε
τον µορφότυπο και το περιεχόµενο των δελτίων ταυτότητας των
Ελλήνων πολιτών και να δηµιουργήσει κανόνες που να συνάδουν
µε τις απαιτήσεις οι οποίες καθορίζονται ρητά από τον παρα-
πάνω κανονισµό.

Στο πλαίσιο αυτό εκδόθηκε η υπ’ αριθµόν 8.200/0297647 από
τις 10-4-2018 ΚΥΑ, η οποία τροποποιήθηκε από την
8.200/0181621 στις 24-4-2019 και ξανά τροποποιήθηκε µε την
8.200/0109568 στις 16-2-2023, οι οποίες αφορούν στην έκδοση
του νέου τύπου δελτίου ταυτότητας των Ελλήνων πολιτών.

Εδώ θα καταθέσω στα Πρακτικά τις τρεις κοινές υπουργικές
αποφάσεις, οι οποίες βάζουν τις τεχνικές προδιαγραφές γύρω
από τα νέα δελτία ταυτότητας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Κωνσταντίνος Κατσαφάδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθα-
ρίσω το εξής. Η χώρα µας δεν αισθάνθηκε από µόνη της την
ανάγκη να προχωρήσουµε στην έκδοση νέων ταυτοτήτων. Θεω-
ρούµε, όµως, ότι οι Έλληνες πολίτες δεν µπορεί να είναι πολίτες
δεύτερης κατηγορίας. Θεωρούµε ότι οι Έλληνες πολίτες, ως
έχουµε υποχρέωση ως χώρα απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στους θεσµούς, πρέπει να εφαρµόσουµε τον συγκεκριµένο
κανονισµό.

Επίσης, θα σας ενηµερώσω ότι η καταληκτική ηµεροµηνία για
όλα τα κράτη – µέλη, ούτως ώστε να εναρµονιστούν µε τον συγ-
κεκριµένο κανονισµό, είναι η 3 Αυγούστου του 2026. Όποιος, δη-
λαδή, δεν έχει αυτό το νέο δελτίο ταυτότητας µέχρι τις 3
Αυγούστου του 2026 –όχι µόνο ο Έλληνας, ο οποιοσδήποτε πολί-
της της Ευρωπαϊκής Ένωσης-, δεν θα έχει τη δυνατότητα ελεύ-
θερα να µετακινείται, να ταξιδεύει και θα υπάρχει ζήτηµα
ασφάλειας.
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Αυτό, λοιπόν, ερχόµαστε να κάνουµε, αυτό ερχόµαστε να υλο-
ποιήσουµε και τίποτα παραπάνω. Δεν µπορώ να καταλάβω, λοι-
πόν, γιατί έχει ξεκινήσει όλη αυτή η αναστάτωση και γιατί
δηµιουργούνται τέτοιες θεωρίες από πίσω.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το µικροτσίπ, όπως είπατε, κύριε συνά-
δελφε, να ξέρετε ότι το συγκεκριµένο τσιπ θα είναι RFID και αυτό
θα είναι για τον εξής και πολύ απλό λόγο, προκειµένου σε συ-
νεννόηση µε τον Διεθνή Οργανισµό Πολιτικής Αεροπορίας -
αυτός υποδεικνύει- µέσα απ’ αυτό το δελτίο ταυτότητας να
µπορούν απρόσκοπτα να γίνονται όλες οι αεροπορικές µετακι-
νήσεις.

Δεν κάνουµε κάτι διαφορετικό από τις υπόλοιπες χώρες. Αυτό,
λοιπόν, θέλω να καταστεί σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Έχετε δει σε όλο το εξωτερικό ποιες είναι ταυτότητες; Και έχετε
δει τα δικά µας δελτία ταυτότητας; Δεν θα περνάνε πια! Έχουµε
την υποχρέωση να εξυπηρετήσουµε τους Έλληνες πολίτες ή δεν
την έχουµε; Πρέπει να κάνουµε πιο εύκολη τη µετακίνηση των
Ελλήνων πολιτών ή δεν πρέπει να την κάνουµε ή πρέπει βάζουµε
προσκόµµατα και εµπόδια; Οπότε µη δηµιουργούµε θεωρίες για
τα τσιπ και το τι µπορούν να κάνουν και τι να χακάρουν.

Αυτό το οποίο µπορώ να σας πω είναι ότι οι ίδιες λειτουργίες
τις οποίες θα έχει το συγκεκριµένο τσιπ, είναι όπως έχουµε µια
πιστωτική κάρτα, όπως έχουµε µία χρεωστική κάρτα. Δεν έχει
κάποιο σύστηµα και γεωεντοπισµού, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Αλλά µπαίνουµε σε µία συζήτηση τώρα, η οποία θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι είναι άχαρη.

Δεν έχουµε όλοι κινητό τηλέφωνο; Εντοπιζόµαστε; Τι ψά-
χνουµε, λοιπόν, τώρα; Μου λέτε ότι µπαίνουν οι ταυτότητες, γιατί
θα έχουν ένα σύστηµα γεωεντοπισµού, για να παρακολουθεί κά-
ποιος που είναι; Με το κινητό δεν υπάρχει;

Εγώ, λοιπόν, αυτό το οποίο θέλω να πω και να καταστήσω
σαφές είναι ότι είναι µια κοινοτική υποχρέωση της χώρας, είναι
µία υποχρέωση την οποία οφείλουµε και πρέπει να το κάνουµε
για το καλό των πολιτών. Προβλέπονται ρητά όλοι οι όροι που
πρέπει να κινηθούµε για τη συγκεκριµένη διαδικασία. Δεν κά-
νουµε τίποτα παραπάνω και τίποτα διαφορετικό από τις υπόλοι-
πες ευρωπαϊκές χώρες. Για το απόρρητο της διαδικασίας δεν
µπορώ να σας πω. Έτσι ήταν πάντοτε µε τις ταυτότητες. Δεν
είναι κάτι καινούργιο. Το απόρρητο της διαδικασίας είναι δεσµευ-
τικό και φυσικά δεν µπορώ να σας πω κάτι παραπάνω. Νοµίζω
ότι το καταλαβαίνετε. Το µόνο το οποίο µπορώ να σας πω είναι
ότι πέρασε από Ελεγκτικό Συνέδριο, εγκρίθηκε από το Ελεγκτικό
Συνέδριο και δεν υπήρχε κανένα απολύτως ζήτηµα. Κάτι άλλο,
όµως, δεν µπορώ να σας πω, όταν είναι µία απόρρητη διαδικα-
σία.

Και κλείνοντας να αναφερθώ και σε δύο άλλα ζητήµατα, τα
οποία βάλατε, όπως το αν θα µπορούσε να είναι προαιρετική η
διαδικασία. Δεν θα µπορούσε να είναι προαιρετική. Πώς θα µπο-
ρούσε να είναι προαιρετική; Υπάρχει συγκεκριµένος χρόνος
λήξης των ταυτοτήτων. Είναι -το επαναλαµβάνω- 3 Αυγούστου
του 2026. Από κει και πέρα το τι θα κάνεις µε τη συγκεκριµένη
ταυτότητα, δεν θα κάνεις τίποτα παραπάνω απ’ ότι έκανες κατά
το παρελθόν. Απλά αλλαγή ταυτότητας είναι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ό,τι µπορούσες να κάνεις µε την ταυτότητά σου,
θα συνεχίσεις να κάνεις. Αν δεν έχεις ταυτότητα, κάποια πράγ-
µατα τα οποία απαιτούν την ταυτοποίηση µέσω της ταυτότητας,
δεν θα µπορέσεις να τα κάνεις.

Και κλείνοντας να πω ό,τι έχει να κάνει µε τους φωτογράφους.
Αυτό το οποίο θα ήθελα να σας ενηµερώσω, κύριε συνάδελφε,
είναι ότι είναι προαιρετικό. Δηλαδή, ο νόµος, τον οποίον βρήκαµε
όταν ήρθαµε στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, δίνει τη δυ-
νατότητα σε κάθε πολίτη ο οποίος θα βγάλει τη νέα ταυτότητα
είτε να προσκοµίσει το φωτογραφικό υλικό από κάποιον φωτο-
γράφο, είτε να πάει στο αστυνοµικό τµήµα και να βγάλει φωτο-
γραφία. Οπότε, δεν δεσµεύεται κανένας πολίτης ότι θα πάει στο
αστυνοµικό τµήµα να φωτογραφηθεί σώνει και καλά. Ο κάθε πο-
λίτης είναι ελεύθερος και έχει τη δυνατότητα να επιλέξει πού θα
βγάλει τη φωτογραφία του για να την προσκοµίσει στο οικείο
αστυνοµικό τµήµα.

Και επειδή έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία σε ό,τι έχει να
κάνει µε τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες -επειδή το γράφετε- να σας

ενηµερώσω και γι’ αυτό. Όπως αν αποφασίσει αυτό το άτοµο µε
ειδικές ανάγκες να πάει ένας φωτογράφος να τον φωτογραφίσει
στον χώρο του, έτσι είναι και η διαδικασία αν θέλει να φωτογρα-
φηθεί από έναν αστυνοµικό υπάλληλο. Ο αστυνοµικός υπάλλη-
λος θα πάει στον χώρο του και θα τον φωτογραφίσει, όπως είναι
υποχρεωµένος άλλωστε να κάνει και για το υπόλοιπο της διαδι-
κασίας. Δεν θα µετακινηθεί το άτοµο µε ειδικές ανάγκες στο
αστυνοµικό τµήµα για να πάει να καταθέσει τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά, τα οποία χρειάζονται για την έκδοση νέας ταυτό-
τητας. Ο αστυνοµικός υπάλληλος είναι αυτός ο οποίος θα πάει
στον χώρο το συγκεκριµένο, ούτως ώστε να µπορέσει να εξυπη-
ρετήσει το άτοµο µε ειδικές ανάγκες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής Επικρατείας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεώργιος Αποστολάκης για
τη δευτερολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε καθόλου, ποιος πήρε το έργο,

αν το πήρε µε διαγωνισµό που µαταιώθηκε, αν είναι προέκταση
κάποιας άλλης σύµβασης και ποιο είναι το πρόσωπο. Σας ρώ-
τησα πολύ συγκεκριµένα. Αν θέλετε µας απαντάτε στη δευτερο-
λογία.

Θα µείνω σε αυτά που επικαλεστήκατε ως ανάγκη νοµική για
την έκδοση της νέας ταυτότητας που όπως διευκρινίσατε, θα
έχει chip RFID, παρ’ ότι οι περισσότεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
έχουν NFC. Και υπαινίχθηκε ο κύριος Υπουργός ότι θα είναι σαν
την πιστωτική κάρτα. Και οι πιστωτικές έχουν NFC, αλλά είναι
µικρή η διαφορά σε αυτό. Επικαλεστήκατε ως νοµικό θεµέλιο της
υποχρέωσης τον κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Απ’ ότι θυ-
µάµαι, όµως, ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφέρεται
σε υποχρεωτικότητα για τα µέσα ταξιδιού, τα ταξιδιωτικά έγ-
γραφα για την πιστοποίηση, όχι για τα µέσα ταυτότητας στην Ελ-
λάδα. Για αυτά δεν µας υποχρεώνει. Μας αφήνει ελεύθερους να
βρούµε µια ασφαλή ταυτότητα. Αλλά αν αποφασίσουµε να κά-
νουµε τέτοια ταυτότητα ηλεκτρονική, θα πρέπει να τηρήσουµε
τις προϋποθέσεις. Δεν είναι υποχρεωτικό, εποµένως, να κάνουµε
οπωσδήποτε ηλεκτρονική. 

Δέχοµαι ότι οι ταυτότητες που έχουµε είναι πράγµατι πρόσφο-
ρες σε πλαστογράφηση. Και στα χέρια ενός απατεώνα, ενός Πα-
κιστανού, οποιουδήποτε άλλου ξένου µπορεί να οδηγήσουν στην
απόκτηση ενός ασφαλούς διαβατηρίου. Την καταλαβαίνω την
ανάγκη να βγουν ασφαλείς ταυτότητες. Δεν είµαστε εναντίον
αυτού. Υπάρχει, όµως, τεχνική και πολλές τεχνικές να βγουν
ασφαλείς ταυτότητες χωρίς chip, χωρίς να είναι ηλεκτρονικές.
Σας φέρω ως παράδειγµα τα διπλώµατα οδήγησης. Είναι ασφα-
λέστατα. Σας φέρω ως παράδειγµα την τεχνική που έχουν τα
χαρτονοµίσµατα να χρησιµοποιήσουµε, όχι σώνει και καλά τις
ηλεκτρονικές ταυτότητες. Ανησυχούν πολύ κόσµο.

Και καθόλου δεν µας απαντήσατε πάνω στις ανησυχίες µας τις
βασικές, εάν µε την ηλεκτρονική ταυτότητα στο reader που θα
πιστοποιούνται θα καταγράφει µόνο την παρουσία µου και θα
σταµατάει εκεί; Θα διασυνδέεται µε το αρχηγείο και θα σταµα-
τάει εκεί ή θα καταγράφει και τη συναλλαγή µου και όσες συναλ-
λαγές διασυνδέονται µε µένα και µε άλλα συγγενικά µου
πρόσωπα µε βάση το αρχείο; Καταλαβαίνετε ότι είναι µεγάλη η
διαφορά. Αυτό είναι το φακέλωµα. Τελείωσε η ιστορία εάν δια-
συνδέονται.

Και µη λέτε ότι δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας. Όλος ο κόσµος
ανησυχεί. Θα σας θυµίσω στην Αγγλία το 2010 που ξεσηκώθηκαν
οι Άγγλοι; Δεν είµαστε ψεκασµένοι ούτε φαντασµένοι ούτε συ-
νωµοσιολόγοι. Για τις ελευθερίες µας αγωνιούµε. Το 2010 µε επι-
κεφαλής λόρδο ξεσηκώθηκαν οι Άγγλοι και δεν δέχτηκαν να
πάρουν ταυτότητες ηλεκτρονικές µε το σύνθηµα «δεν θα γίνουµε
σταµπαρισµένα ζώα στο µαντρί της παγκοσµιοποίησης». Πρό-
σφατα το 2021 στην Ελβετία έγινε δηµοψήφισµα για το ζήτηµα,
για το αν οι ταυτότητές τους θα έχουν µέσα και τα δικαιώµατα,
δηλαδή, θα είναι και «κάρτα του πολίτη», αν θα είναι και κάρτα
δικαιώµατος που είναι το χειρότερο. Και µε 65% είπαν όχι δεν
δεχόµαστε στην ταυτότητα να µπουν κωδικοί διακυβέρνησης.

Και κυρίως -αυτό δεν το απαντήσατε µέχρι τώρα- θα έχει δια-
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σύνδεση η ταυτότητά µας και µε τους κωδικούς διακυβέρνησης;
Και δεν εµπιστευόµαστε καµµία πληροφορία που µας δίνετε. Το
2019 το Συµβούλιο Επικρατείας ακύρωσε την ΚΥΑ του 2018. Και
γιατί την ακύρωσε; Διότι ήταν και κάρτα πολίτη και κάρτα ταυτό-
τητας. Και λέει ως προς το µέρος που είναι κάρτα πολίτη, κάρτα
δικαιώµατος και διασυνδέει την ταυτότητα µε τους κωδικούς
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης δεν έχετε ούτε νοµοθετική εξου-
σιοδότηση -και ακόµα δεν την έχετε, ψαχτείτε λιγάκι να δείτε- και
δεύτερον δεν είναι αναγκαίο για την πιστοποίηση του προσώπου
τα στοιχεία της διακυβέρνησης. Είναι περιττά. Αρκούν τα υπό-
λοιπα, τα άλλα.

Παρά ταύτα όµως εσείς, παρά την απόφαση έρχεστε στην
τροποποίηση της ΚΥΑ 8200 τον Φεβρουάριο του 2019 και βάζετε
στο τέλος στην τέταρτη παράγραφο του άρθρου 3. «Επιπλέον
στο ως άνω ηλεκτρονικό µέσο αποθηκεύονται…, ενώ θα δύνανται
να αποθηκευτούν τα στοιχεία που απαιτούνται για τις υπηρεσίες
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης εάν αποφασιστεί να συµπεριλη-
φθούν στο εν λόγω µέσο». Αποφασίσατε να τις συµπεριλάβετε;
Θα τις συµπεριλάβετε στο µέλλον µε µια αναβάθµιση; Ο κίνδυνος
µεγάλος είναι αυτός, όταν ενωθούν οι ταυτότητες µας µε την
κάρτα δικαιώµατος. Αυτό να ξέρετε.

Δεν µας απαντήσατε. Θα έχουµε διασύνδεση µε την ηλεκτρο-
νική διακυβέρνηση; Διότι καταλαβαίνετε ότι όποιος δεν έχει
κάρτα, δεν µπαίνει στις εφαρµογές της ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης για λόγους συνείδησης, για οτιδήποτε. Δεν µπαίνει και
είναι κοινωνικά ανύπαρκτος κύριε Υπουργέ, είναι στο περιθώριο.

Αφήστε όλα τα άλλα και πείτε µου αυτό. Διαβεβαιώστε µε ότι
δεν θα έχει διασύνδεση ούτε τώρα ούτε στο µέλλον µε την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση και να µείνει µόνο το παρακολούθηµα
και ο φάκελος και η διασύνδεση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο Βουλευτής Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς για την δευ-
τερολογία του. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε Υφυπουργέ, ευχαριστώ πολύ για την απάντηση

ως προς το σκέλος των φωτογράφων. Ήσασταν σαφής. Πλην,
όµως, εδώ καταλείπεται αµφιβολία, δηλαδή πλανάται το ερώ-
τηµα, το οποίο δεν απαντήθηκε σχετικώς, ποιος έχει αναλάβει το
έργο, υπό ποιες συνθήκες και προϋποθέσεις καθόσον αφορά τον
διαγωνισµό. Το πρώτο είναι αυτό.

Είναι και το δεύτερο ερώτηµα. Η κοινωνία βοά και κοχλάζει
σχετικώς ουσιαστικά µε το γεγονός ότι διακυβεύονται θεµελιώ-
δεις ελευθερίες και ατοµικά δικαιώµατα, καθόσον αφορά τον πυ-
ρήνα της προσωπικότητας, διότι υπάρχει µια ασάφεια η οποία
δεν έχει αποκατασταθεί εν προκειµένω.

Ζούµε, όπως προείπα και στην προηγούµενη εισήγησή µου,
σε µια ειρκτή ψηφιακής πραγµατικότητας η οποία υπονοµεύει το
ανθρώπινο πρόσωπο και το µετατρέπει σε έναν αριθµό. Μέσα σε
αυτή την ειρκτή, ουσιαστικά ασφυκτιά ο Έλληνας πολίτης, γιατί
δεν γνωρίζει σαφώς εάν η χορήγηση αυτής της νέας ταυτότητας
–και µιλώ πολιτικά, γιατί το νοµικό σκέλος υπηρετεί την πολιτική
βούληση- είναι µια νέα επιταγή της εγκαθιδρυσοµένης παγκο-
σµιοποιήσεως και της επελαυνούσης νέας τάξης πραγµάτων.
Γιατί εδώ υπάρχουν ατοµικά δικαιώµατα, τα οποία διακυβεύονται
και ποια είναι η χρεία, ακόµη και για τον κανονισµό –δεν είναι κοι-
νοτική οδηγία- της Ευρωπαϊκής Ενώσεως στην παρούσα φάση,
καθ’ ότι αλληλοεπικαλύπτει και τα διαβατήρια, τα ταξιδιωτικά έγ-
γραφα. Για ποιον λόγο να υπάρχει σε µια ταυτότητα και να µην
υπάρχει διάκριση σε µια ορισµένη συναλλαγή; Γιατί να υπάρχει,
δηλαδή, αυτός ο συγκερασµός των επιµέρους στοιχείων σε µια
ταυτότητα για να δύναται κάποιος να µετακινείται σε όλη την Ευ-
ρώπη απρόσκοπτα;

Ως εκ τούτου, λοιπόν, το ερώτηµα το οποίο γεννάται εδώ και
η ανησυχία των πολιτών είναι εάν αυτές οι ταυτότητες των
οποίων δεν έχει αποσαφηνιστεί το περιεχόµενο το οποίο διαλαµ-
βάνει καθόσον αφορά τα προσωπικά δεδοµένα ως µείζων έκ-
φανση της προσωπικότητας και των ελευθεριών αποτελούν ένα
πρόκριµα, το οποίο θα προλειάνει συν τω χρόνω προϊόντι νέα δε-
δοµένα και νέες υποχωρήσεις στο αυτεξούσιον της ελεύθερης

ανάπτυξης της προσωπικότητας των προσώπων.
Αυτά θέτω και σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο, τώρα, για τη δευτερολογία του έχει ο Βουλευτής

Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνός
Δελβερούδης µε την ερώτησή του προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Όπως έχω καταλάβει απ’ αυτά που έχετε πει, κύριε Υφυ-
πουργέ, ό,τι εντάλµατα η Ευρωπαϊκή Ένωση στέλνει στις χώρες-
µέλη, πρέπει ως πειθήνια όργανα, χωρίς να εξετάζουν αν αυτό
είναι δηµοκρατικό ή αν δεν είναι δηµοκρατικό, αν καταπατεί τις
ελευθερίες των ανθρώπων ή οτιδήποτε άλλο, εµείς να συµφω-
νούµε σε αυτά και να τα υιοθετούµε.

Καταλαβαίνουµε ότι θα απαντήσετε µε αυτό το πρόσχηµα σε
όλα τα ερωτήµατά µας. Εγώ απορώ, όµως, οι άλλες ευρωπαϊκές
χώρες γιατί να µη γίνουν πρότυπα σε µας; Να πούµε, ας πούµε
«και εµείς, όπως η Ελβετία». Κατ’ αρχάς, να ρωτήσουµε τον ελ-
ληνικό λαό: Θέλει να το πάρει αυτό το πράγµα; Θέλει να υποστεί
αυτή την καταπάτηση των δικαιωµάτων του; Δηλαδή, αποφασί-
σαµε, διατάξαµε, και βάζουµε ένα καρτελάκι µε όλα τα στοιχεία
σας, θέλετε δεν θέλετε, επειδή έχουµε το πρόσχηµα ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση µε τους θεσµούς αποφάσισε πως αν δεν το κάνετε
αυτό, ούτε στα αεροπλάνα θα ανεβαίνετε, ούτε τίποτα.

Αυτό ακούγεται πολύ τραβηγµένο για να είναι απόφαση κρα-
τική, κυβερνητική και να µεταδίδεται σε όλον τον λαό, χωρίς να
εξετάζετε αν αυτός ο λαός το δέχεται.

Νοµίζω ότι κοπτόµαστε για τη δηµοκρατία και για όλες τις
ελευθερίες των ανθρώπων και νοµίζω ότι δεν είναι τόσο σωστό.
Νοµίζω ότι αν ήθελε η ελληνική Κυβέρνηση θα µπορούσε να εξε-
τάσει µια εναλλακτική λύση, για να µην ευθυγραµµιστεί µε τις κα-
τευθυντήριες οδούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν έχω να πω κάτι άλλο, ξέρω ότι θα κινηθείτε σε αυτό το
πλαίσιο και πιστεύω ότι µε αυτό που σας λέω θα µπορούσε να
εξεταστεί το θέµα υπό αυτό το πρίσµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Νοµίζω ότι στο µόνο που θα έπρεπε να δώσουµε
µια διευκρίνιση είναι σε αυτό που είπε ο πρώτος συνάδελφος
που µίλησε, σε σχέση µε τον διαγωνισµό. Δεν µαταιώθηκε, απλά
πάγωσε για ένα χρονικό διάστηµα για κάποιες τεχνικές λεπτοµέ-
ρειες και συνέχισε ο ίδιος διαγωνισµός. Δεν βγήκε καινούργιος
διαγωνισµός. Για το ποσό του διαγωνισµού είσθε ενήµεροι. Όλοι
γνωρίζουν το ποσό το οποίο έχει βεβαιωθεί για τον συγκεκριµένο
διαγωνισµό.

Για τη διαδικασία του απορρήτου, όπως καταλαβαίνετε, σας
ξαναείπα, ότι αυτή είναι µία πάγια τακτική. Δεν είναι κάτι καινούρ-
γιο, δεν είναι πρώτη φορά. Σε ό,τι έχει να κάνει µε τέτοιου τύπου
δηµόσια έγγραφα, τα οποία έχουν προσωπικά δεδοµένα, είναι
µία πάγια τακτική.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω γι’ αυτό το κοµµάτι και να τονίσω
για µία ακόµη φορά ότι πέρασε από έλεγχο από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο ο συγκεκριµένος διαγωνισµός και απεφάνθη ότι είναι καθ’
όλα νόµιµος και γι’ αυτό συνεχίζει.

Τώρα, για το RFID, για το ποιο τσιπάκι έχει µέσα κ,λπ., αυτό
είναι κάτω από τις οδηγίες του Διεθνούς Οργανισµού Πολιτικής
Αεροπορίας. Γιατί µία από τις βασικές δυνατότητες τις οποίες
θα µπορεί να έχει κάποιος ο οποίος θα έχει τη συγκεκριµένη ταυ-
τότητα είναι ελεύθερα και απρόσκοπτα, µέσω αυτής της ταυτό-
τητας εφόσον θα πιστοποιείται µε ασφάλεια η ταυτοπροσωπία
του να µπορεί να µετακινείται σε όλους τους χώρους της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Για το αν πρέπει να έχουµε και διαβατήριο και ταυτότητα -
µπαίνουµε τώρα σε µια άλλη συζήτηση- για το τι κάνει η Ελβετία
η οποία δεν είναι κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα
πρέπει να το δούµε το συγκεκριµένο θέµα µε σοβαρότητα. Ερ-
χόµαστε και λέµε ότι σε σχέση µε οτιδήποτε –το ξαναλέω και το
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τονίζω- ισχύει για τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αυτό ακριβώς θα γίνει και για τη χώρα µας.

Ερχόµαστε και σας λέµε ότι η συγκεκριµένη ταυτότητα, γιατί
πάλι ο κύριος συνάδελφος µε ρώτησε αν θα είναι διασυνδεδε-
µένη µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, αυτή τη στιγµή δεν θα
είναι. Μου κάνετε, όµως, ένα ερώτηµα «…δεσµεύεσθε και για το
µέλλον;». Γιατί να δεσµευτώ εγώ για το µέλλον; Εγώ ή η Κυβέρ-
νηση. Εσείς δεσµεύεσθε για το µέλλον; Είστε µάντης του µέλ-
λοντος; Να είµαστε λίγο σοβαροί εδώ.

Σας λέω, λοιπόν, ότι σήµερα που µιλάµε δεν υπάρχει διασύν-
δεση και θα έχεις δικαίωµα µε αυτή την ταυτότητα ψηφιακής
υπογραφής. Ό,τι έκανες, όπου χρειαζόταν η ταυτότητα την
οποία είχαµε µέχρι τώρα, την ίδια χρήση θα έχει. Απλά, θα υπάρ-
χει αυτή η ταυτότητα σε ό,τι έχει να κάνει µε την ταυτοπροσωπία.
Μου λέτε ότι αν γίνεται ένας έλεγχος θα φαίνονται και οι οικονο-
µικές συναλλαγές; Όχι, δεν θα φαίνονται οι οικονοµικές συναλ-
λαγές, σας το λέω σήµερα. Αλλά για το τι θα γίνει µετά από δέκα
χρόνια, τι θέλετε να σας πω, κύριε συνάδελφε; Εγώ δεν µπορώ
να προσδιορίσω το µέλλον για το τι θα γίνει µετά από δέκα χρό-
νια, εσείς µπορεί να έχετε την ικανότητα, αλλά εγώ προσωπικά
δεν την έχω και το δηλώνω στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Οπότε, να ξεκαθαρίσουµε και να πούµε ότι η Κυβέρνηση δεν
δηµιούργησε αυτή το θέµα, είναι µια υποχρέωση απέναντι σε
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σας ξαναείπα ότι µέχρι
τις 3 Αυγούστου του 2026 όλοι οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης θα πρέπει -αν θέλουν να κινούνται µε ασφάλεια στις υπόλοι-
πες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ελεύθερα και να µην είναι
πολίτες Β’ κατηγορίας- να έχουν τον συγκεκριµένο τύπο ταυτό-
τητας. Από εκείνη την ηµεροµηνία και µετά δεν ισχύουν οι άλλες
ταυτότητες. Από εκεί και πέρα, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούµε
να έχουµε άλλο δελτίο ταυτότητας για το εσωτερικό της χώρας
και άλλο δελτίο ταυτότητας για το εξωτερικό της χώρας, γιατί
ακούστηκε και αυτό. Δεν µπορούν να γίνουν αυτά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω

όλους τους συναδέλφους γι’ αυτή τη συζήτηση.
Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 37/24-7-2023 επί-

καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού
Β1 Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Η πυρκαγιά στη Ρόδο και η εµπειρία της Εύβοιας».

Θα την απαντήσει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καλή σας ηµέρα, κύριε Υφυπουργέ και σας ευχαριστώ
που ήλθατε για να απαντήσετε στην ερώτηση, αν και όπως σας
είπα ήταν κατανοητό και το να µην έλθετε.

Πριν από δύο χρόνια κατακάηκε η βόρεια Εύβοια και ήµουν
εκεί, κύριε Υφυπουργέ. Η πλήρης απραξία σε σχέση µε την πυ-
ρόσβεση ήταν αισθητή και ορατή για µέρες στους κατοίκους και
πάρα πολλοί σώθηκαν χάρις στην εθελοντική κινητοποίηση των
πολιτών και χάρις στην πρόνοια συγκεκριµένων ανθρώπων, οι
οποίοι ανέλαβαν εγκαίρως και είχαν εγκαίρως προνοήσει να σχε-
διάσουν τον µηχανισµό ανταπόκρισης σε περίπτωση που θα
υπήρχε ανάγκη.

Ένας τέτοιος άνθρωπος, που του πρέπει η σχετική αναγνώ-
ριση, είναι ο Λιµενάρχης Αιδηψού, ο κ. Δανίκας, που είχε εγκαί-
ρως φροντίσει να έχει στη διάθεσή του τη συνδροµή των πολιτών
που χειρίζονται πλωτά µέσα, αλλά και των καπετάνιων των ferry-
boat, οι οποίοι σώσανε τότε πολίτες πριν από δύο χρόνια στη
Λίµνη, στην Αιδηψό, στην Αγία Άννα, σε όλη τη βόρεια Εύβοια,
πολίτες οι οποίοι τρέχανε προς τη θάλασσα για να µην καούν και
διασώθηκαν χάρη σε ένα σχέδιο που έφτιαξε σε ανύποπτο
χρόνο, χωρίς κανείς να του το έχει ζητήσει, ο τοπικός Λιµενάρ-
χης.

Αυτό που έκανε ο τοπικός Λιµενάρχης πριν από δύο χρόνια
ερωτώ αν η Κυβέρνηση το έχει κάνει από το 2021 µέχρι σήµερα.
Γιατί παρακολουθώντας, διαβάζοντας, ακούγοντας, εισπράττον-
τας τις µαρτυρίες των κατοίκων της Ρόδου, που είναι για ενδέ-

κατη µέρα στο έλεος της φωτιάς, την αγωνία τους, την από-
γνωσή τους, για το γεγονός ότι είναι ανυπεράσπιστοι και ότι πα-
ρέµειναν για πάρα πολλές ηµέρες ανυπεράσπιστοι και δεν
υπήρξε έγκαιρη ανταπόκριση, ακούγοντας όλα αυτά, βλέπω, ξα-
ναβλέπω και ξαναζώ αυτό που είχε γίνει πριν δύο χρόνια στην
Εύβοια.

Και επειδή θυµάµαι τον κύριο Πρωθυπουργό να ζητάει συγ-
γνώµη και να υπόσχεται πολιτική προστασία και να υπόσχεται
σχέδιο και να υπόσχεται µηχανισµούς, επανέρχοµαι στην ερώ-
τηση που σας έκανα και ήρθατε να απαντήσετε την προηγούµενη
εβδοµάδα, όταν ακόµη δεν είχαµε νεκρούς από τις πυρκαγιές,
όταν ακόµη δεν είχαµε τη Νέα Αγχίαλο, τη Μαγνησία, τη Λαµία,
όλες τις νέες πυρκαγιές. Και σας ρωτώ. Είναι πολύ συγκεκριµέ-
νες οι ερωτήσεις. Ο τίτλος είναι: «Η πυρκαγιά στη Ρόδο και η εµ-
πειρία της Εύβοιας», γιατί πραγµατικά είναι καρµπόν η εµπειρία
έτσι όπως περιγράφεται και µεταφέρεται. Οι ερωτήσεις είναι:

Πρώτον, ποια ήταν τα αίτια της καταστροφής στη Ρόδο, ποιες
αποφάσεις ελήφθησαν, ποια σχέδια εφαρµόστηκαν, ποιες ενέρ-
γειες έγιναν, ποια και πόσα µέσα πυρόσβεσης, επίγειας και ενα-
έριας, χρησιµοποιήθηκαν και πότε -το πότε έχει µεγάλη
σηµασία-, ποιο δυναµικό επιστρατεύθηκε και για ποιο λόγο δεν
υπήρξε έγκαιρη ανταπόκριση του κρατικού µηχανισµού, ώστε να
επιτευχθεί ο έγκαιρος και δραστικός περιορισµός της πυρκαγιάς
και να αποτραπεί το ολοκαύτωµα που συνέβη;

Και δεύτερον, ποια µέτρα είχαν ληφθεί για την αντιπυρική πε-
ρίοδο στη Ρόδο, ποια η οργάνωση, ετοιµότητα και διαθεσιµότητα
ανθρώπινου δυναµικού και εξοπλισµού για την πρόληψη και αν-
τιµετώπιση πυρκαγιών και την προστασία των ανθρώπων, των
δασών, των ζώων, των πουλιών και κάθε έµβιου όντος και πώς
αξιοποιήθηκε η εµπειρία της Εύβοιας του 2021 που φαντάζει πα-
νοµοιότυπη;

Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε συγκεκριµένα.
Σας παρακαλώ επίσης και παρακαλώ και τον κύριο Πρόεδρο να
σας δώσει τον χρόνο, επειδή είναι κρίσιµα τα ερωτήµατα και κρί-
σιµη η στιγµή, να ενηµερώσετε τη Βουλή και τους πολίτες που
µας ακούν και σας παρακολουθούν για τη συνολική κατάσταση
αυτή τη στιγµή, για το τι πράττει ο κρατικός µηχανισµός, τι συµ-
βαίνει µε τη Νέα Αγχίαλο, σε ποια κατάσταση είµαστε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε,

γνωρίζετε πολύ καλά ότι η οργανωµένη συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων έχει έναν συγκεκριµένο χρόνο διατύπωσης ερώτη-
σης και απάντησης. Βεβαίως, στο πνεύµα που αναφέρατε και
λόγω των συνθηκών θα δοθεί λίγο περισσότερος χρόνος στον
κύριο Υπουργό για να µπορέσει να δώσει τις απαντήσεις που
πρέπει, πάντα όµως µέσα στο πνεύµα του Κανονισµού το οποίο
υπάρχει ειδικά για τις επίκαιρες ερωτήσεις.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης
Ελευθερίας, είµαστε πάλι εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο σε µια
πραγµατικά δύσκολη συγκυρία λόγω των µεγάλων πυρκαγιών
που αντιµετωπίζουµε, όπως βέβαια συµβαίνει σε όλες τις χώρες
της Μεσογείου και βέβαια συνολικά στον ευρωπαϊκό χώρο. 

Είµαστε όµως και υπό καθεστώς εθνικού πένθους µετά την
απώλεια δύο ηρωικών αξιωµατικών µας που έπεσαν κατά την
εκτέλεση του καθήκοντος, δίνοντας ακόµα ένα έµπρακτο µά-
θηµα αυταπάρνησης και υπέρτατης προσφοράς στο κοινωνικό
σύνολο. Από αυτό εδώ το Βήµα θέλω να εκφράσω τη βαθιά µου
θλίψη και τη συµπαράστασή µου στους οικείους τους που βιώ-
νουν την απώλεια των αγαπηµένων τους προσώπων. Η πολιτεία
θα σταθεί στο ύψος της και θα τιµήσει τους δύο ήρωες αεροπό-
ρους, στηρίζοντας παράλληλα τις οικογένειές τους όπως ακρι-
βώς τους αξίζει.

Προχωρώντας στα ερωτήµατά σας που µου θέσατε, σας θυ-
µίζω ότι την περασµένη εβδοµάδα σε αντίστοιχη ερώτηση σάς
ανέφερα όλες τις ενέργειες που έχουµε κάνει ως Υπουργείο για
την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος, για την ενίσχυση του
µηχανισµού πολιτικής προστασίας και κυρίως –επαναλαµβάνω-
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για το Πυροσβεστικό Σώµα, το οποίο αποτελεί τον βασικό επιχει-
ρησιακό βραχίονα της πολιτικής προστασίας. Όπως γνωρίζετε,
µέχρι το 2019 είχαµε µία Γενική Γραµµατεία που στεγαζόταν σε
έναν µικρό χώρο στην οδό Μητροπόλεως και µε πολύ περιορι-
σµένες δυνατότητες. Σήµερα έχουµε ένα Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας που µπορεί να σχεδιάζει, να
εµπλέκει και να συντονίζει όλες τις δυνάµεις πολιτικής προστα-
σίας της χώρας µας. 

Στην προηγούµενη επίκαιρη ερώτησή σας την περασµένη Πα-
ρασκευή σας ενηµέρωσα για τις ενέργειες που έχουµε κάνει για
την ενίσχυση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας, καθώς επί-
σης και του Πυροσβεστικού Σώµατος σε ανθρώπινο δυναµικό,
σε πυροσβεστικά οχήµατα, αλλά και σε εναέρια µέσα που φτάνει
φέτος σε αύξηση 170% σε σύγκριση µε το 2019. Είναι µια προ-
σπάθεια δυναµική η οποία έχει ξεκινήσει. Μαγικές λύσεις δεν
υπάρχουν. Από τη µια στιγµή στην άλλη δεν µπορείς να τα φτιά-
ξεις όλα, θέλουν το χρόνο τους, όπως σας εξήγησα την περα-
σµένη Παρασκευή.

Όπως αντιλαµβάνεστε, αυτή η ενίσχυση του µηχανισµού είχε
ως επακόλουθο την ενίσχυση των δυνάµεων και στο νησί της
Ρόδου. Συγκεκριµένα µέχρι πριν από δύο χρόνια στη Ρόδο στάθ-
µευε µόνο ένα ελικόπτερο µεσαίου τύπου. Την περσινή χρονιά
προσθέσαµε τρία αµφίβια αεροσκάφη Air Tracktors, ενώ εφέτος
επιχειρούν δύο επιπλέον ελικόπτερα Σινούκ του ελληνικού στρα-
τού. Έχουµε δηλαδή µια αύξηση τα δύο τελευταία χρόνια της
τάξεως του 600% σε αεροπορικό δυναµικό στο νησί. Σχετικά µε
τις επίγειες δυνάµεις που εδρεύουν στο νησί, διαθέτουµε διακό-
σιους δύο πυροσβέστες και σαράντα πέντε οχήµατα, από τα
οποία τα είκοσι οκτώ είναι υδροφόρα πυροσβεστικά οχήµατα.

Από την έναρξη του συµβάντος στις 18 Ιουλίου στις 19.11’
αργά το απόγευµα στα πρώτα δώδεκα λεπτά κατέφθασε το
πρώτο πυροσβεστικό όχηµα και ακολούθησαν άλλα δεκαοκτώ
από την Πυροσβεστική Υπηρεσία Ρόδου και τα κλιµάκια του
Απόλλωνα και της Λίνδου. Με βάση τα τελευταία στοιχεία από το
Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρί-
σεων, οι επίγειες δυνάµεις είναι διακόσιοι εξήντα έξι πυροσβέ-
στες, δεκαέξι πεζοπόρα τµήµατα και πενήντα πέντε οχήµατα.
Ανάµεσα σε αυτούς είναι έξι οµάδες δασοκοµάντος που κατέβη-
καν από Αθήνα και Θεσσαλονίκη, ενώ παράλληλα από αέρος συ-
νολικά έχουµε είκοσι πέντε εναέρια µέσα, δεκαεπτά από αυτά
εθνικά, ελληνικά και τα οκτώ από τη βοήθεια που έχει έρθει και
επιχειρούν περιοδικά. Αυτά τα πτητικά µέσα έχουν εκτελέσει
οκτακόσιες πτήσεις αεροσκαφών και έχουν γίνει περισσότερες
από τέσσερις χιλιάδες διακόσιες ρίψεις νερού. Όλες αυτές οι
ενισχύσεις διατέθηκαν από άλλες περιοχές σε ηµέρες ιδιαίτερα
υψηλής επικινδυνότητας, όπως προκύπτει και από σχετικούς
χάρτες που καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Επισηµαίνω ότι την ίδια ηµέρα το Πυροσβεστικό Σώµα αντιµε-
τώπισε τέσσερις µεγάλες πυρκαγιές που είχαν ξεσπάσει νωρί-
τερα στην Υλίκη, στο Αίγιο, στην Κέρκυρα και στην Κάρυστο.

Την ίδια ηµέρα εξακολουθούσαν δεσµευµένες σηµαντικές δυ-
νάµεις στη φύλαξη προηγούµενων πυρκαγιών για την αντιµετώ-
πιση αναζωπυρώσεων στη δυτική Αττική, στη Λακωνία και στο
Λουτράκι, ενώ την ίδια στιγµή αντιµετώπιζαν εξήντα µία δασικές
πυρκαγιές στην επικράτεια, που είχαν ξεσπάσει πριν από αυτήν
στη Ρόδο.

Όσον αφορά στα σχέδια που εφαρµόστηκαν, σας γνωρίζω ότι
το Πυροσβεστικό Σώµα ενήργησε σύµφωνα µε τον επιχειρησιακό
σχεδιασµό δασικών πυρκαγιών 2023 και η Γενική Γραµµατεία µε
το γενικό σχέδιο αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών εξαιτίας δα-
σικών πυρκαγιών «ΙΟΛΑΟΣ», καθώς επίσης και την επικαιροποι-
ηµένη εγκύκλιο προληπτικής αποµάκρυνσης πολιτών µε χρήση
του «112». Αξίζει να σηµειωθεί στο σηµείο αυτό ότι από 19 έως
23 Ιουλίου εστάλησαν εννέα µηνύµατα εκκένωσης από το «112»
σε δεκαπέντε περιοχές, που συνέβαλαν δραστικά στην ασφαλή
αποµάκρυνση του πληθυσµού και στην αποφυγή απώλειας αν-

θρώπινης ζωής, που παραµένει σταθερά η πρώτη µας προτεραι-
ότητα. 

Όσον αφορά το περιστατικό που συνέβη στη βόρεια Εύβοια,
σας εξηγώ ότι σε µία µόνο ηµέρα χάρη στη χρήση του «112» και
στο οργανωµένο σχέδιο αποµακρύνθηκαν από τις νότιες περιο-
χές όπου έφθασε η φωτιά δεκαεννιά χιλιάδες άνθρωποι: δεκαέξι
χιλιάδες οδικώς και τρεις χιλιάδες δια θαλάσσης, χωρίς να συµ-
βεί το παραµικρό, χωρίς να υπάρξει κανένα πρόβληµα µε την
υγεία των πολιτών. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, δουλεύουµε µεθοδικά και συντονι-
σµένα µε τα συναρµόδια Υπουργεία και φορείς, για την προστα-
σία πρωτίστως της ζωής, της περιουσίας των πολιτών και του
φυσικού πλούτου της χώρας µας. Όµως η φωτιά φέρνει κατα-
στροφή, ιδιαίτερα όταν οι συνθήκες ξεπερνούν τις ανθρώπινες
δυνατότητες και τους µηχανισµούς. Τότε η πολιτεία στέκεται στο
πλευρό των πληγέντων για την καταγραφή των ζηµιών και την
αποκατάστασή τους το συντοµότερο δυνατόν. 

Δίνουµε όλες µας τις δυνάµεις, µε πρώτους τους άνδρες και
τις γυναίκες του Πυροσβεστικού Σώµατος, για το καλύτερο απο-
τέλεσµα για τους πολίτες. Και αυτό πρέπει να είναι ξεκάθαρο και
αντιληπτό απ’ όλους. Απλώς οφείλουµε όλοι να αποδεχθούµε
πως ο αντίπαλος πλέον διαθέτει δυσθεώρητη ισχύ και για να την
καταστείλουµε οφείλουµε να αναβαθµίζουµε διαρκώς το δικό
µας επίπεδο προετοιµασίας και ανταπόκρισης, χωρίς κανένα διά-
λειµµα εφησυχασµού και κανένα κενό στην ενότητα και στην
κοινή µας προσπάθεια. Η κλιµατική κρίση είναι εδώ και τη βλέ-
πουµε κάθε µέρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ και που
δώσατε περισσότερο χρόνο στον Υπουργό γιατί ήθελα να είναι
σαφές ότι είπε ό,τι είχε να πει. 

Κύριε Υπουργέ, η κατακλείδα σας µε προβληµατίζει, «η κλιµα-
τική κρίση είναι εδώ, ήρθε και θα µείνει». Χθες ακούσαµε τον κ.
Χρυσοχοΐδη να λέει «πυρκαγιές υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρ-
χουν». «Δεν είµαστε οι µόνοι. Έχουµε τα περισσότερα πτητικά
µέσα». Είναι αλήθεια αυτό που είπε χθες ο κ. Χρυσοχοΐδης, ότι η
Κυβέρνηση έχει φροντίσει να έχουµε τα περισσότερα πτητικά
µέσα; Και δεύτερον, είναι αλήθεια ότι θεωρούνται από την Κυ-
βέρνηση επαρκή αυτά τα πτητικά µέσα; Γιατί ο Πρωθυπουργός
στις τοποθετήσεις του στις αρχές της εβδοµάδας έδωσε την εν-
τύπωση ότι κάνει αυτοκριτική και ότι λέει: «Δυστυχώς, δεν µπο-
ρούµε να έχουµε περισσότερα, θα προσπαθήσουµε να έχουµε.
Θα δούµε και το θέµα τού να αγοράσουµε πτητικά µέσα κατά-
σβεσης». Από χθες και σήµερα ακούγοντας εσάς καταλαβαίνω
ότι ίσως είστε ικανοποιηµένοι από την κατάσταση.

Θα ήθελα λίγο πιο συγκεκριµένα να σας ρωτήσω κάποια πολύ
λεπτοµερή στοιχεία να µας δώσετε. Δηλαδή, είπατε ότι εγκατε-
στηµένα στη Ρόδο είναι σαράντα πέντε επίγεια µέσα, σαράντα
πέντε οχήµατα. Τα κρίνετε µε βάση τα σχέδιά σας επαρκή; Εί-
πατε ότι πλέον επιχειρούν πενήντα πέντε οχήµατα, δηλαδή επί
έντεκα µέρες που µαίνεται αυτή η κατάσταση ενισχύθηκαν τα
επίγεια µέσα κατά δέκα µόνο οχήµατα. Αυτοί είναι οι αριθµοί που
δώσατε πριν από λίγο. Εάν κάτι δεν κατάλαβα καλά ή δεν το εί-
πατε σωστά, παρακαλώ να διευκρινισθεί. Με όλη αυτή την κατα-
στροφή συν δέκα πυροσβεστικά; 

Παρακαλώ να µας δώσετε στοιχεία τι είδους είναι αυτά τα πυ-
ροσβεστικά, γιατί έχω δει µε τα µάτια µου την κατάσταση των
επίγειων πυροσβεστικών µέσων που «επιχειρούσαν» -εντός εισα-
γωγικών- στη βόρεια Εύβοια. Έχω δει µε τα µάτια µου τους κα-
τοίκους της Γαλατσώνας να τα προµηθεύουν µε νερό -µέσα όχι
απλώς του προηγούµενου αιώνα, µέσα δεκαετιών!-, έχω δει να
κλαίνε άνθρωποι και να λένε «γιατί από τη Ρουµανία έρχονται µε
τόσο εκσυγχρονισµένα µέσα και εµείς είµαστε µε µέσα πενήντα
και εξήντα ετών που προχωράνε και τρίζουν;». Τι είδος, λοιπόν,
επίγεια µέσα είναι αυτά;

Τα εναέρια µέσα που µας είπατε ότι έχετε διαθέσει, δηλαδή
ένα ελικόπτερο, τρία αµφίβια αεροσκάφη, είναι επαρκή; Ήταν
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επαρκής η πρόληψη; Λέτε ότι πλέον επιχειρούν είκοσι πέντε. Αν,
λοιπόν, πλέον επιχειρούν είκοσι πέντε, γιατί εσείς είχατε διαθέσει
µόνον τέσσερα; 

Και επίσης µας είπατε ότι αυτά τα οποία επιχειρούν τώρα στη
Ρόδο, εναέρια και επίγεια, τα πήρατε από άλλες περιοχές. Δεν
θέτετε έτσι σε κίνδυνο άλλες περιοχές; Αυτό ακριβώς είναι που
σας ρωτάω, κύριε Υφυπουργέ. Τι σχεδιασµός έχει γίνει; Δεν είναι
η πρώτη πυρκαγιά που ξεσπάει, δεν είναι το πρώτο καλοκαίρι,
δεν είναι η πρώτη φορά που έχουµε εκατοντάδες πυρκαγιές. Η
εµπειρία αυτή υπάρχει και έχει οδηγήσει ξανά και ξανά σε κατα-
στροφές. Δεν έχει σχεδιαστεί τίποτε ειδικότερο; Από το 2021 σας
λέω εγώ, δεν σας πηγαίνω στο 2019 που µας είπατε. Από το 2021
δεν έχει γίνει κάτι περισσότερο; Καίγονται προστατευόµενα είδη,
το ελάφι το προστατευόµενο της Ρόδου, ατελείωτα ζώα έχουν
καεί, περιουσίες, κάτοικοι και µας λέτε «τα παίρνουµε από εδώ
και τα πηγαίνουµε εκεί»; Αυτό ήταν το σχέδιο, να τα παίρνετε από
δω και να τα πηγαίνετε εκεί; Γιατί;

Διαβάζουµε επίσης στον Τύπο -και καταλαβαίνω ότι αυτό είναι
διαρροή του προηγούµενου Υπουργού Πολιτικής Προστασίας,
του κ. Στυλιανίδη, ο οποίος τώρα είναι Υπουργός Επικρατείας-
ότι υπήρχε ένα σχέδιο, υπάρχει ένα πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» µε δισε-
κατοµµύρια ευρώ για τον εξοπλισµό σε πυροσβεστικά µέσα.
Έχουν διατεθεί αυτά τα χρήµατα; Αυτά που µας περιγράφετε
είναι αξιοποίηση των πόρων αυτών ή όπως δηµοσιεύεται -δεν το
υιοθετώ, αλλά θα παρακαλούσα να µας ενηµερώσετε- δεν αξιο-
ποιήθηκε τίποτε και έτσι φαίνεται να διακινείται και ένα παράπονο
του πρώην Υπουργού και νυν Βουλευτή;

Μας είπατε για διακόσιους δύο πυροσβέστες που επιχειρούν
σήµερα, αν καλά σηµείωσα. Μου κάνετε νόηµα ότι καλά κατά-
λαβα. Είναι επαρκείς γι’ αυτή την κατάσταση διακόσιοι δύο άν-
θρωποι και µε δεδοµένο ότι οι άνθρωποι πρέπει να ξεκουράζονται
κιόλας; Και έχω επίσης ζήσει την αϋπνία τους επί µέρες µέσα στη
φωτιά. Κρίνετε πραγµατικά αυτές τις δυνάµεις επαρκείς;

Είπατε ότι είναι η κλιµατική κρίση, οπότε εκεί όπου υπάρχει θα
έρχεται η πολιτεία να κάνει αποκατάσταση. Πιστεύω ότι ξέρετε,
κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν πράγµατα που δεν αποκαθίσταν-
ται: και οι ζωές των ζώων, των έµβιων όντων και των ανθρώπων
που χάνονται και το οικοσύστηµα και τα δέντρα, το περιβάλλον.
Δεν αποζηµιώνεται το περιβάλλον. Η απώλειά του είναι ανεκτί-
µητης ζηµίας. 

Συνεπώς, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να µου απαντήσετε
σε αυτές τις συγκεκριµένες ερωτήσεις, γιατί φαντάζει η απάν-
τησή σας σαν µία ικανοποιηµένη στάση απέναντι στην κατα-
στροφή. Και θα ήθελα επιπλέον να µας δώσετε κάποιες
πληροφορίες, σας προσκαλώ εκ νέου να µας δώσετε κάποιες
πληροφορίες και να ενηµερώσετε τον ελληνικό λαό και για το τι
συµβαίνει στη Νέα Αγχίαλο στη Μαγνησία. 

Βλέπουµε ότι διατάχθηκε από τον κ. Δένδια ένορκη διοικητική
εξέταση, αν κατάλαβα καλά από την ανακοίνωσή του, διότι καί-
γονται πυροµαχικά και βαρύς οπλισµός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Παρακαλώ λοιπόν για τις απαντήσεις σας.
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Προεδρείο

έδωσε επαρκή χρόνο και για τη διατύπωση των ερωτήσεων και
βεβαίως, για τις απαντήσεις, λόγω πραγµατικά του πολύ επίκαι-
ρου αυτού θέµατος, κατά παρέκκλιση θα ήθελα να πω, αλλά νο-
µίζω ότι είναι χρήσιµο για όλους να ακουστούν και τα ερωτήµατα
και οι απαντήσεις. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θα προσπαθήσω να επιταχύνω γιατί θα πρέπει να
επιστρέψω στο Υπουργείο στη διαχείριση κρίσεων, γιατί κάτι τέ-
τοιο αντιµετωπίζουµε, άρα θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Και όπως είπατε, το συζητήσαµε, αλλά δεν δεχθήκατε να το ανα-
βάλουµε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δέχθηκα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Διότι µου ζητήσατε να προτείνω πρό-
βληµα, ότι έχω κώλυµα. 

Εν πάση περιπτώσει, προχωρώ, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης
Ελευθερίας, στις ερωτήσεις τις οποίες θέσατε.

Όσον αφορά το τελευταίο σας ερώτηµα ότι δηλαδή επικαλού-
µαστε την κλιµατική κρίση, θέλω να σας πω ότι βρισκόµαστε για
δέκατη έκτη ηµέρα σε ένα επικίνδυνο καιρικό φαινόµενο που η
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία το χαρακτήρισε επικίνδυνο µε
την ονοµασία «Κλέων». Ξεκίνησε στις 10 Ιουλίου και διαρκεί µέχρι
και σήµερα. 

Έχουµε πολύ υψηλές θερµοκρασίες, µε αποτέλεσµα να έχουν
γίνει συσκέψεις και οδηγίες και να έχουν βγει και µέτρα από το
Υπουργείο Εσωτερικών και βέβαια, έχουµε ισχυρούς ριπαίους
ανέµους, µε λίβα που από µόνος του µπορεί να κάψει τα πάντα.
Σε αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, έρχονται να λειτουργήσουν για
να αντιµετωπίσουν τις πυρκαγιές οι πυροσβεστικές δυνάµεις και
ο µηχανισµός πολιτικής προστασίας.

Όπως σας είπα, η συγκεκριµένη πυρκαγιά ξέσπασε σε προχω-
ρηµένη ώρα, άρα από κάποια στιγµή δεν µπορούσαµε να ενισχύ-
σουµε µε αεροπορικές δυνάµεις. Έφτασαν άµεσα τα
πυροσβεστικά οχήµατα και απογειώθηκαν και τα αεροπλάνα του
νησιού. Είχαν όµως ένα µικρό παράθυρο επιχειρήσεων µέχρι τη
δύση του ηλίου, άρα από εκεί και πέρα έπρεπε να δούµε πώς θα
ενισχύσουµε το νησί µε τις δυνάµεις που στείλαµε.

Σας είπα τι δυνάµεις στείλαµε. Λέτε ότι είχαµε σαράντα πέντε
οχήµατα. Δεν σας είπα κάτι τέτοιο. Είπα ότι έχουµε σαράντα
πέντε οχήµατα συνολικά από τα οποία τα δεκαοκτώ είναι υδρο-
φόρα πυροσβεστικά οχήµατα. Αυτή είναι η δύναµη του νησιού
και είναι επαρκής. Οι ενισχύσεις που φτάσανε την επόµενη και
τις µεθεπόµενες ηµέρες ήταν τριάντα επτά επιπλέον οχήµατα. 

Το πενήντα πέντε είναι ένα πολύ ισχυρό δυναµικό αντιµετώπι-
σης µιας τέτοιας πυρκαγιάς. Δεν έχουµε την πολυτέλεια να
έχουµε κάτι περισσότερο. Θα έπρεπε να έχουµε πολλές χιλιάδες
οχήµατα σε κάθε νησί, γιατί έχουµε τη νησιωτικότητα, η οποία
είναι ευλογία, αλλά και επιχειρησιακά είναι πρόβληµα. Το ερώ-
τηµα είναι πόσα οχήµατα πρέπει να έχουµε. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε περίπου τρεισήµισι χιλιάδες οχήµατα -
θα σας δώσω την κατάσταση για να τα δείτε αναλυτικά, να τα
έχετε και να τα αξιοποιήσετε- και έχουµε αποκτήσει τον τελευ-
ταίο µόνο χρόνο περίπου διακόσια σαράντα καινούργια οχήµατα.
Είµαστε σε διαγωνισµό µέσω του «ΑΙΓΙΣ» για να αποκτήσουµε τε-
τρακόσια. Ο διαγωνισµός ολοκληρώνεται τις επόµενες ηµέρες
και θα τα έχουµε βέβαια στην επόµενη αντιπυρική περίοδο, γιατί
η παραγωγή τους δεν γίνεται από τη µια στιγµή στην άλλη. Άλλο
η υπερκατασκευή, άλλο ο τράκτορας και άλλο το κάθε όχηµα. 

Άρα λοιπόν προχωράµε. Έχουµε συνολικά 250 περίπου εκα-
τοµµύρια µέσω του «ΑΙΓΙΣ» για να αποκτήσουµε χίλια οκτακόσια
οχήµατα. Είναι κάτι που δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Θα φτάσουµε
σε µια αντικατάσταση των παλιών και την ενίσχυση των υφιστά-
µενων οχηµάτων τα οποία διαθέτουµε. Αλλά δεν γίνεται από τη
µια στιγµή στην άλλη να βρεθούν χίλια οκτακόσια οχήµατα. Τη
χρηµατοδότηση πράγµατι την έχουµε. 

Όσον αφορά τη διαρροή που αναφερθήκατε στον κ. Στυλια-
νίδη, εγώ δεν νοµίζω ότι είναι διαρροή διότι τα έχουµε κοινοποι-
ήσει αυτά, τα έχουµε πει, τα ξέρετε και στη Βουλή το έχουµε πει
και στη δηµοσιότητα έχουν βγει αυτά τα πράγµατα. Και βέβαια,
µε διαφάνεια, γιατί γίνονται οι διαγωνιστικές διαδικασίες.

Άρα εκεί βρισκόµαστε όσον αφορά τον στόλο των οχηµάτων.
Και βέβαια η κατανοµή τους είναι τέτοια έτσι ώστε να καλύπτει
όλα τα νησιά και όλη την επικράτεια. Τρεισήµισι χιλιάδες οχή-
µατα. Πιστεύετε ότι µπορούµε να φτάσουµε στα επτά, στα δέκα,
στα είκοσι χιλιάδες; Ο σχεδιασµός µας είναι τέτοιος που καλύ-
πτει όλη την επικράτεια για να αντιµετωπίζουµε τις πυρκαγιές τις
οποίες έχουµε. Όµως όταν το φαινόµενο µας ξεπερνά και ξε-
περνά τον µηχανισµό, τότε αλλάζουν τα πράγµατα. 

Πάµε να δούµε µε τα αεροπλάνα τι γίνεται. Με ρωτήσατε αν
είναι επαρκή τα πέντε εναέρια µέσα τα οποία διαθέτουµε στο
νησί. Πριν από δύο χρόνια είχαµε ένα. Τώρα έχουµε πέντε. Μας
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λέτε ότι είναι λίγα και ότι θα έπρεπε να έχουµε είκοσι πέντε, όσα
έχουµε στείλει µε ενισχύσεις. Μα, δεν γίνεται αυτό.

Δηλαδή έχουµε ένα αεροπορικό στόλο σαράντα εθνικών αε-
ροσκαφών και άλλων σαράντα εννέα µισθωµένων, δηλαδή
έχουµε ογδόντα εννέα εναέρια µέσα δασοπυρόσβεσης. Ο στό-
λος αυτός πραγµατικά είναι τεράστιος και συγκρίσιµος µε τον
αντίστοιχο της Ιταλίας, της Ισπανίας και ούτω καθεξής. Είναι
πράγµατι πολύ µεγάλος. 

Αυτό που ακούσατε ότι πάµε να κάνουµε είναι αντί να µισθώ-
νουµε και να πληρώνουµε αυτά τα εναέρια µέσα, θα πρέπει να
πάµε να αποκτήσουµε τα δικά µας. Τι να κάνουµε δηλαδή; Να
αγοράσουµε CL-515 εκσυγχρονισµένα και είµαστε σε διαπραγ-
µατεύσεις, µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την καναδική κυ-
βέρνηση και µε την εταιρεία «De Havilland», που κατασκευάζει
τώρα τα Καναντέρ, να ξαναχτίσει τη γραµµή παραγωγής και να
αποκτήσουµε επτά αεροσκάφη. Τα δύο θα τα πληρώσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Και αυτό όµως θέλει τον χρόνο του. Ένα αεροσκάφος δεν το
παραγγέλνω τώρα και το παραλαµβάνω αύριο. Θέλει τον χρόνο
του, κυρία Πρόεδρε.

Βεβαίως προχωρούµε να αγοράσουµε και αεροσκάφη βαρέως
τύπου, όπως αυτά τα Ericsson, τα οποία είναι πραγµατικά εξαι-
ρετικά. Προβλέπεται µέσα στο «ΑΙΓΙΣ» η προµήθεια δέκα ελικο-
πτέρων βαρέως τύπου, τα οποία θα µας βοηθήσουν σηµαντικά.
Δεν θα τα νοικιάζουµε και δεν θα πληρώνουµε αυτά τα λεφτά
κάθε χρόνο που πληρώνουµε για να νοικιάζουµε αυτά τα ελικό-
πτερα. Και βεβαίως, θα αγοράσουµε και ελαφρύτερα ελικόπτερα
και τριάντα έξι αεροσκάφη αµφίβια ελαφρού τύπου, τα οποία θα
µπορούν, όπως αυτά που µισθώνουµε τώρα, τους τράκτορες, να
µας ενισχύσουν σηµαντικά.

Αυτή τη στιγµή και να βγούµε στην αγορά να νοικιάσουµε πε-
ρισσότερα από αυτά που έχουµε νοικιάσει φέτος, δεν υπάρχουν
δυστυχώς. Άρα πρέπει να πάµε σε µια προµήθεια µέσω του προ-
γράµµατος «ΑΙΓΙΣ» µε 160 εκατοµµύρια που διατίθενται από εκεί.

Με λίγα λόγια, το έχουµε σχεδιάσει αλλά θέλει τον χρόνο του,
να γίνουν οι διαγωνιστικές διαδικασίες. Ήδη προχωράνε, τον Σε-
πτέµβριο ξεκινάµε τις διαγωνιστικές διαδικασίες για τα εναέρια
µέσα και προχωράµε, όπως είπα, και για την προµήθεια των οχη-
µάτων. 

Αν µε ρωτάτε αν είναι επαρκή τα πέντε τα οποία έχουµε, βε-
βαίως, διότι αν έχουµε πέντε στη Ρόδο, πόσα θα έχουµε στην
Κρήτη; Δεκαπέντε; Και αθροιστικά πού θα πρέπει να φτάσουµε;
Περισσότερα από όσα έχει η Γαλλία, η οποία είναι δεκαπλάσια
από την Ελλάδα; Άρα είναι ένας πολύ καλός εναέριος στόλος. 

Με ρωτάτε για τον σχεδιασµό και τη µετακίνηση των αεροσκα-
φών, τις µετασταθµεύσεις που κάνουµε για να ενισχύσουµε µια
περιοχή. Αυτό, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, γίνεται
µε γνώµονα την επικινδυνότητα της περιοχής. Όταν δηλαδή τρα-
βάµε ένα αεροπλάνο ή ένα ελικόπτερο για να ενισχύσουµε ένα
πεδίο, δεν θα το πάρουµε από εκεί που έχει υψηλό δείκτη κινδύνου
πυρκαγιάς. Σας έδωσα και τους χάρτες του κινδύνου πυρκαγιάς
ανά ηµέρα. Τραβήξαµε από περιοχές στις οποίες δεν παρατηρεί-
ται αυτή η επικινδυνότητα, για να ενισχύσουµε τη Ρόδο.

Και βέβαια ζητήσαµε και τη συνδροµή του rescEU, το οποίο
µας έστειλε έναν ικανοποιητικό αριθµό αεροσκαφών. Αυτή τη
στιγµή πετάνε στη Ρόδο δύο γαλλικά αεροσκάφη Καναντέρ τα
οποία ήρθαν χθες και βέβαια, έρχονται και φεύγουν ανάλογα και
µε τις ανάγκες. Είχαµε και τουρκικά, είχαµε δύο Air Tractor της
Τουρκίας και ένα Sikorsky της Τουρκίας που ήρθαν και µας βοή-
θησαν και τους ευχαριστούµε πολύ γι’ αυτό. Τους στείλαµε και
στην Ρόδο να συνδράµουν στην αποστολή αυτή, όπως στείλαµε
και Καναντέρ από την Κροατία και ούτω καθεξής. 

Θέλω να πω ότι υπάρχει µηχανισµός γιατί η Ευρώπη έχει κα-
ταλάβει ότι από µόνοι µας δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
αυτά τα µεγάλα φαινόµενα, τα big fires. Χρειάζεται να ενώσουµε
δυνάµεις και να τις ρίξουµε εκεί όπου πραγµατικά δηµιουργείται
το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ µια
κουβέντα για τα τελευταία θέµατα, αν έχετε τη δυνατότητα να
δώσετε εικόνα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ
πολύ.

Να δώσω µια τελευταία πληροφορία, όσον αφορά τη Μαγνη-
σία που µε ρωτήσατε. Θα ήθελα να πω λοιπόν ότι στις 13.05’ εί-
χαµε φωτιά στην Αργαλαστή Πηλίου, στις 13.43’ στο Βελεστίνο,
13.55’ στη Ριτσώνα Βοιωτίας, στις 14.11’ στον Νέο Πλάτανο Μα-
γνησίας παρακαλώ, στις 14.11’ επίσης στο Κρόκιο Μαγνησίας,
στις 14.12’ στο Νέο Μοναστήρι Δοµοκού, στις 14.50’ στις Μικρο-
θήβες Μαγνησίας, στις 14.51’ στο Σέσκλο Μαγνησίας, στις 14.52’
στο Δοµοκό, στις 15.10’ στη Λαµία, στις 16.14’ στη Λευκάδα
Σπερχειάδας, στις 16.35’ στη Βρυσιά Φαρσάλων, στις 16.37’ στο
Παλαιοκκλήσι Καρδίτσας, στις 17.53’ στο Μελισσοχώρι της Λά-
ρισας και στις 17.54’ στη Γιάννουλη της Λάρισας. Σε µια κλειστή
περιοχή είχαµε δεκαπέντε πυρκαγιές, σε ένα σύντοµο χρονικό
διάστηµα, µε τις δυνάµεις να προσπαθούν να αντιµετωπίσουν τη
φωτιά η οποία έτρεχε, πιστέψτε µε, µε έξι χιλιόµετρα την ώρα.

Φανταστείτε ένα όχηµα, το οποίο αναπτύσσεται, κατεβάζει τις
σωλήνες, κάνει εγκατάσταση για να αντιµετωπίσει µια φωτιά και
η ταχύτητα του λίβα είναι τέτοια που προσπερνάει και το όχηµα,
προσπερνάει και τον πυροσβέστη. Θέλω να σας πω ότι είναι
πραγµατικά, αν και το αρνείστε, θέµατα που ξεπερνούν τους µη-
χανισµούς και πρέπει να οργανωθούµε και εµείς και οι πολίτες,
ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτά τα ακραία φαινόµενα. Όµως επα-
ναλαµβάνω ότι αυτό δεν παρατηρείται µόνο σε εµάς. Αν κοιτά-
ξετε την Κάτω Ιταλία και τη Σικελία, αν κοιτάξετε το Μαρόκο, αν
κοιτάξετε την Πορτογαλία, την Ισπανία, την Τουρκία σήµερα, θα
δείτε ότι παντού συµβαίνει αυτό. Εµείς κάνουµε τα πάντα, το αν-
θρωπίνως δυνατό.

Θα ήθελα να πω µια τελευταία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, προ-
τού κλείσω για τους πυροσβέστες µας. Διότι κάνατε µια επίθεση
στους πυροσβέστες µας, οι οποίοι δίνουν και την ψυχή τους,
στην έναρξη της οµιλίας σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Επίθεση έκανα εγώ στους πυροσβέστες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η επίθεση ήταν δεν
ήταν προς τους πυροσβέστες, ήταν προς την Κυβέρνηση προ-
φανώς. Ας δούµε τι έχει να πει, κυρία Πρόεδρε. Ίσως δεν ήταν
σωστή η διατύπωση, για να δούµε πώς θα το αναλύσει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Θα ήθελα λοιπόν να σας πω ότι ο πυ-
ροσβέστης δεν είναι ο εµπρηστής, ο πυροσβέστης είναι εκείνος
ο οποίος πάει να σώσει τη ζωή, να σβήσει τη φωτιά, να σώσει την
περιουσία των πολιτών, να σώσει τον φυσικό µας πλούτο και δίνει
µάχες. Κάνει έναν πόλεµο που έχει πολλές µάχες, κάποιες θα τις
κερδίσει, κάποιες θα τις χάσει. Ο πόλεµος αυτός δεν είναι πόλε-
µος στο γραφείο, είναι πόλεµος στο πεδίο. Όπως και ο αεροπό-
ρος από πάνω, έτσι κι αυτός από κάτω έχει να πολεµήσει τον
πυροσωρείτη, που ανεβαίνει στα τρεις χιλιάδες πόδια και έχει
επτακόσιους και οκτακόσιους βαθµούς Κελσίου. 

Θέλω να σας πω ένα παράδειγµα όσον αφορά τη Ρόδο. Δού-
λευαν όλη τη νύχτα να κάνουν χωµατουργικά σε ένα ξεροπό-
ταµο, το οποίο είχε πλάτος περίπου διακόσια, τριακόσια µέτρα.
Σε κάποια σηµεία στένευε. Εκεί λοιπόν φοβόταν ότι θα τους πε-
ράσει η φωτιά την άλλη µέρα που θα επικρατούσαν ισχυροί άνε-
µοι. Όλο το βράδυ δούλευαν και την ηµέρα, όταν σηκώθηκε ο
άνεµος, εκεί που ήταν και είχαν διανοίξει µε µπουλντόζες την πε-
ρίµετρο αυτή, το ανάχωµα αυτό, τι συνέβη; Φύσηξε ο αέρας, µια
καύτρα πέρασε πίσω τους στα τετρακόσια µέτρα και έβαλε
φωτιά και κάηκαν τριάντα στρέµµατα. Γιατί κάηκαν τριάντα
στρέµµατα; Διότι εκεί πετούσαν από πάνω δύο αεροπλάνα και
τα έστειλαν και την έσβησαν. Και τότε παρακολουθούσαµε όλοι
το συµβάν πολύ χαρούµενοι που σώθηκε και δεν πέρασε τη
γραµµή άµυνάς τους. Στο επόµενο µισάωρο, µια δεύτερη καύτρα
ταξίδεψε και πήγε ένα χιλιόµετρο πίσω, όπου το χορτάρι ήταν
ξηρό, και εκεί πλέον δεν την προλάβαµε και επεκτάθηκε η πυρ-
καγιά. 

Καταλαβαίνετε την ψυχολογία του πυροσβέστη, ο οποίος
εκείνη την ώρα έδινε µια µάχη και είδε ότι την έχασε, όχι γιατί
έφταιγε αυτός, αλλά γιατί ήταν καιρός ο τέτοιος, ήταν οι συνθή-
κες τέτοιες, ήταν ο αέρας τέτοιος και η ξηρασία του εδάφους
τέτοια η οποία προκάλεσε αυτή τη φωτιά. 
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Άρα, λοιπόν, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι πιστεύω από
όλους µας, και από τους Έλληνες πολίτες και από τον καθένα,
χρειάζονται τον σεβασµό, χρειάζονται την ενθάρρυνση, χρει-
άζονται την υποστήριξή µας, χρειάζονται το χειροκρότηµά µας
και όχι να λέµε ότι ήταν ανεπαρκείς στη βόρεια Εύβοια και τη
δουλειά την έκαναν οι εθελοντές, κυρία Πρόεδρε της Ελευθε-
ρίας. 

Εµείς πιστεύουµε στον εθελοντισµό. Έχουµε αυξήσει, έχουµε
διπλασιάσει τους εθελοντές, γιατί είναι πράγµατι αποδοτικοί και
χρήσιµοι και συνεργάζονται µαζί µας. Αλλά ο κύριος βραχίονας
πολιτικής προστασίας της χώρας µας είναι το πυροσβεστικό
σώµα, είναι οι πυροσβέστριες και οι πυροσβέστες, που δίνουν
τον αγώνα και τη µάχη σε κάθε πεδίο εναντίον της φωτιάς σε όλη
τη χώρα, κυρία Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-

τικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, νο-
µίζω έγινε κατανοητό ότι η διατύπωση του κυρίου Υπουργού έχει
να κάνει ως προς τον αριθµό των πυροσβεστών που εσείς είπατε
–και πολύ ευλόγως- ότι ίσως θα έπρεπε να είναι µεγαλύτερος και
όχι ως προς το έργο των πυροσβεστών, για το οποίο βεβαίως
όλοι εδώ είµαστε απόλυτα ευγνώµονες, αλλά ως προς τον
αριθµό των πυροσβεστών που έπρεπε ή δεν έπρεπε να βρίσκον-
ται σε κάθε σηµείο. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάποιο ζήτηµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):

Σας παρακαλώ για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για ένα λεπτό για να

το κλείσουµε, γιατί νοµίζω έγινε σε καλό επίπεδο όλη αυτή η συ-
ζήτηση. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν είναι έντιµο να διαστρέφετε αυτά
που λέει ο οποιοσδήποτε και επειδή εγώ σας ρώτησα κατ’ επα-
νάληψη τι κάνετε γι’ αυτούς τους ανθρώπους, τους πυροσβέ-
στες, ξέρουµε πολύ καλά ότι τους προσλαµβάνετε ως εποχικό
προσωπικό και τους εγκαταλείπετε στην ανεργία µετά την αντι-
πυρική περίοδο και σας έχω ρωτήσει κατ’ επανάληψη και δεν µου
έχετε απαντήσει. 

Ξέρουµε πολύ καλά ότι όταν έγινε η τραγωδία στο Μάτι, το έγ-
κληµα στο Μάτι, οι πυροσβέστες ήσαν µε περιβολή και µε πα-
πούτσια, κάποιοι, δεκαετίας. Όταν πηγαίνεις στον πόλεµο, όπως
πολύ καλά ξέρετε γιατί είστε στρατιωτικός, εάν σε εγκαταλεί-
ψουν χωρίς κατάρτιση, χωρίς όπλα, χωρίς παπούτσια, χωρίς
αυτά που χρειάζεσαι για να πολεµήσεις σε θυσιάζουν. Και όταν
χάνεις τη ζωή σου δεν είναι αυτοθυσία, είναι ανθρωποθυσία. 

Συνεπώς για τους ανθρώπους αυτούς σας ρωτώ -και σας ρώ-
τησα, δεν µου απαντήσατε- αλλά µην διαστρέφετε παρακαλώ τα
δικά µου λόγια. Διότι εγώ, όχι απλώς δεν έκανα επίθεση στους
πυροσβέστες, αλλά τους υπερασπίζοµαι και σας ρωτώ πώς µε-
ριµνάτε για τον ύπνο τους, που είναι άυπνοι ατελείωτες µέρες. 

Και σας παρακαλώ πάρα πολύ τους εθελοντές, τους πολίτες,
που από το υστέρηµα της ψυχής, από το περίσσευµα της ψυχής,
και το υστέρηµα των δυνάµεών τους δίνουν τα πάντα, να γνωρί-
ζετε ότι είναι µεγάλο λάθος να προσπαθείτε να τους αντιπαρα-
θέσετε µε τους πυροσβέστες. 

Οι εθελοντικές µονάδες πολιτικής προστασίας αλλά και οι εθε-
λοντές είναι κοµµάτι του σχεδίου σε µια οργανωµένη πολιτεία
και όχι αντίπαλοι των πυροσβεστών, όπως προσπαθείτε να τους
παρουσιάζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα δεν αποδέχοµαι που είπατε ότι δεν είναι έντιµο

να διαστρεβλώνω τα λόγια σας. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Γιατί αυτό είναι έντιµο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, γίνεται

τώρα µια συζήτηση εκτός πλαισίου και ήθελα να δώσω τη δυνα-
τότητα να ακουστούν όλα τα ζητήµατα και όλες οι απαντήσεις
για κάτι που ενδιαφέρει πολύ τον ελληνικό λαό. Δεν τον ενδια-
φέρει η αντιπαράθεση τον ελληνικό λαό η στείρα. Η καταγραφή
των ερωτηµάτων βεβαίως, οι απαντήσεις βεβαίως, και όλοι αξιο-
λογούνται και για τα ερωτήµατα και για τις απαντήσεις. Αλλά πα-
ρακαλώ δεν θα επιτρέψω αντιπαράθεση πολιτική γι’ αυτό το
θέµα, ιδίως αυτή την περίοδο. Δώστε την απάντησή σας και όχι
διάλογο, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Συµφωνώ µαζί σας, κύριε Πρόεδρε, και
σας ευχαριστώ πολύ. 

Εκείνο εγώ που είπα είναι ότι δεν είναι δίκαιο προς τον πυρο-
σβέστη να λέµε ότι δεν δούλεψε ή δεν δουλεύει στο πεδίο ή δεν
δούλεψε στη βόρεια Εύβοια.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):

Δεν το είπα όµως εγώ αυτό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Εντάξει, ζητώ συγγνώµη, το κατάλαβα
λάθος. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):

Ας το κλείσουµε εδώ λοιπόν!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Θέλω να σας πω λοιπόν ότι όσον αφορά
τους πυροσβέστες µας και τους εθελοντές µας, εµείς τους
έχουµε εντάξει σε ένα σχέδιο, εκπαιδεύσαµε από πέρυσι µέχρι
φέτος δυόµισι χιλιάδες εθελοντές του πυροσβεστικού σώµατος
και έχουµε εντάξει περίπου πενήντα εθελοντικές οµάδες πυρο-
σβεστών και περίπου πεντέµισι χιλιάδες άτοµα εθελοντικών οµά-
δων πολιτικής προστασίας. 

Για όλους αυτούς έχουµε ένα εκτενές πρόγραµµα, που τους
εντάσσουµε, τους εκπαιδεύουµε και τους αξιοποιούµε, τους βλέ-
πουµε στο πεδίο, τους χρησιµοποιούµε στο πεδίο ο τοπικός δι-
οικητής, τους εκπαιδεύουµε στο εκπαιδευτικό κέντρο στα Βίλια,
κάτι που έχει ξεκινήσει από πέρυσι τον Νοέµβριο. Άρα αυτό είναι
ξεκάθαρο ότι τους αξιοποιούµε, τους θέλουµε και προσπαθούµε
να τους δώσουµε κίνητρα για να προσελκύσουµε και άλλους εθε-
λοντές. 

Όσον αφορά τους εποχικούς, θα ήθελα να σας πω ότι σε όλο
τον κόσµο η αντιπυρική περίοδος διακρίνεται από την εποχικό-
τητα. Βεβαίως για έξι µήνες έχουµε αυξηµένες ανάγκες, όπως
όλοι το παρατηρούµε. Άλλες οι ανάγκες τον χειµώνα, άλλες το
καλοκαίρι. Και έχουµε πράγµατι δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυ-
ροσβέστες, οι οποίοι πληρώνονται τον µισθό τους, τις υπερωρίες
τους, την έξτρα εργασία και βέβαια πληρώνονται και όλα τα επι-
δόµατα τα οποία δίνουµε και στους υπόλοιπους. Δεν τους ξεχω-
ρίζουµε. 

Θα ήθελα να σας πω και για τον εξοπλισµό, τον οποίο είπατε
ότι δεν έχουν. Μόνο φέτος πήραµε τεσσεράµισι χιλιάδες ΜΑΠ,
µέσα ατοµικής προστασίας -στολές µπουφάν, άρβυλα παιδιού,
κράνη, φίλτρα και ούτω καθεξής- και τα µοιράσαµε σε όλους.
Πήραν όλοι όσοι δεν είχαν και πήραν και δεύτεροι, αυτοί που
έπρεπε να πάρουν δεύτεροι. Συνεχίζουµε την προσπάθεια. 

Θέλω να σας επισηµάνω ότι µόνο γι’ αυτά τα ΜΑΠ κάναµε µια
προσπάθεια να αποκτήσουµε περισσότερα. Δεν µπορεί και πάλι
να ανταποκριθεί η αγορά. Συνεχίζουµε, έχουµε ένα πρόγραµµα
περίπου 8 εκατοµµύρια ευρώ µέσα από το «ΑΙΓΙΣ», µε το οποίο
θα τροφοδοτήσουµε σταδιακά όλους τους πυροσβέστες και
όλες τις πυροσβέστριες µε σύγχρονο εξοπλισµό, έτσι ώστε να
δρουν στο πεδίο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ κύριε

Υπουργέ. 
Θα ήθελα να πω ότι και η Βουλή και βεβαίως όλος ο ελληνικός

λαός είναι ευγνώµονες για όλους όσους επιχειρούν αυτή τη
στιγµή στο πεδίο, είτε αυτοί είναι πυροσβέστες είτε είναι άντρες
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του υπόλοιπου κρατικού µηχανισµού είτε βεβαίως είναι εθελον-
τές και ας ελπίσουµε πολύ γρήγορα να κατασβέσουν όλα τα
ενεργά µέτωπα. 

Η τέταρτη µε αριθµό 32/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ» κ. Πέτρου Δηµητριάδη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Καταστροφικές φω-
τιές στην Ρόδο», δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω:

Την µε υπ’ αρ. πρωτ. 9631/6466 από 28 Ιουλίου 2023 απόφαση
του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση των
προβλεπόµενων από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής,
Ειδικών Μονίµων Επιτροπών Ελληνισµού της Διασποράς, Προ-
στασίας Περιβάλλοντος, Έρευνας και Τεχνολογίας, Ισότητας,
Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, Περιφερειών, Οδικής
Ασφάλειας και Σωφρονιστικού Συστήµατος και λοιπών Δοµών
Εγκλεισµού Κρατουµένων για την Α’ Σύνοδο της Κ’ Κοινοβουλευ-
τικής Περιόδου. 

Την µε υπ’ αρ. πρωτ. 9630/6465 από 28 Ιουλίου 2023, απόφαση

του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση της
προβλεπόµενης από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής,
Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας για
την Κ’ Βουλευτική Περίοδο. 

Την µε υπ’ αρ. πρωτ. 9629/6464 από 28 Ιουλίου 2023, απόφαση
του Προέδρου της Βουλής για τη σύσταση και συγκρότηση της
προβλεπόµενης από το άρθρο 46 του Κανονισµού της Βουλής
Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής για την Κ’ Βουλευτική Πε-
ρίοδο. 

Την µε υπ’ αρ. πρωτ. 9627/6462 από 28 Ιουλίου 2023, απόφαση
του Προέδρου της Βουλής για τη συγκρότηση της προβλεπόµε-
νης από το άρθρο 49Α του Κανονισµού της Βουλής, Επιτροπής
Δηµοσίων Επιχειρήσεων, Τραπεζών Οργανισµών Κοινής Ωφε-
λείας και Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης για την Κ’ Βουλευτική
περίοδο.

Οι προαναφερθείσες αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην «Κοι-
νοβουλευτική Διαφάνεια» και θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες αποφάσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

2120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2122 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2124 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 13.17’ λύεται η συνεδρίαση.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


